
executive

Mijn  
vader is de 

baas van 
 kan toor.  

hij 
moet dus 
heel hart 

 werken 
Yoshi Verspaget (7) in 2003

nr. 02 / JULI 2012

passie voor
leiderschap
nr. 02 / juli 2013

60 JAAR NCD
e

xec
u

t
ive



Advertentie Advertentie

Nieuw. Auping Royal.
Unieke comfortzone, individuele verstelbaarheid, Slide Back System, 
Floor Light; vorstelijk slapen in het meest geavanceerde bed uit onze 
Koninklijke Auping fabriek in Deventer. Ervaar zelf het ultieme gevoel 
van luxe en comfort. Kijk op www.auping.nl/royal
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SCAN DE QR-CODE 
en stel zélf uw Royal samen!
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“MANPOWERGROUP KIEST VOOR 
MODERN PENSIOEN BIJ BEFRANK”

Jeroen Kerkhof is Directeur Human Resources & Talent Management bij ManpowerGroup Nederland. Wilt u meer 
informatie over ManpowerGroup of wat Jeroen van zijn pensioen vindt bij BeFrank? Neem dan contact op via 
Jeroen.Kerkhof@manpowergroup.nl.

Jeroen Kerkhof, Directeur Human 

Resources & Talent Management 

bij ManpowerGroup Nederland: 

“De arbeidsmarkt verandert en

vraagt om innovatieve oplossingen. 

Daar hoort ook een modern pensioen 

bij. Een eenvoudig product met 

duidelijke communicatie. Onze mede-

werkers hebben nu keuzevrijheid 

en online inzicht. Zo maakt BeFrank 

pensioen weer toegankelijk voor 

iedereen. Met de innovatieve kracht 

van BeFrank en de zekerheid van 

Delta Lloyd kiezen we voor een 

oplossing die past in deze tijd.” 

ManpowerGroup realiseert mondiaal

innovatieve arbeidsmarktoplossingen.

Met meer dan 60 jaar ervaring 

biedt ManpowerGroup een uniek 

en uitgebreid pakket van diensten 

die bijdragen aan het succes van 

opdrachtgevers in de ‘Human Age’. 

Wereldwijd heeft ManpowerGroup 

400.000 klanten in 82 landen.
 

BeFrank combineert de online 

kracht van BinckBank met de 

pensioenkennis van Delta Lloyd. 

Wilt u ook een begrijpelijk pensioen 

tegen lage kosten? Ontdek BeFrank 

en download de app of ga naar 

www.BeFrank.nl.

DL_BF_Executive_230x297.indd   1 15-04-13   12:52

EnginE capacity: 3799 cc - Max powEr: 530 hp @ 6500 rpM - Max torquE: 710 nM @ 2250 rpM (in 

ovErboost, othErwisE 650 nM @ 2000 rpM) - Max spEEd: 307 kM/h - 0-100 kM/h: 4.7 sEcs - FuEl 

consuMption (coMbinEd): 11.8 l/100kM (23.9 Mpg) - FuEl consuMption (urban): 17.4 l/100kM 

(16.2 Mpg) - FuEl consuMption (Extra urban): 8.5 l/100kM (33.2 Mpg) - co2 EMissions: 274 g/kM
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Zestig jaar, dat mag gevierd 
worden. We tekenen zestig 
NCD-weetjes op, waarin de 
geschiedenis razendsnel de 
revue passeert. Een overzicht, 
verspreid door het magazine. 

in 60 weetjes
60 jaar NcD
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60 jaar NcD

In 60 punten

02.Opgericht door: 
SICCO MeyeR,  MARINUS 

SpRUyteNbURg en 
JAN vAN MeeRwIJk als 

 Nederlandse  vereniging 
van  Commerciële 

 Directeuren (NCD), 
Amsterdam.

01. 
OpRIChtINg 

NCD: 9 april  

1953.
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Op de cover
yoshi verspaget 
met een quote uit het 
boekje Directeur Ingelijst 
(2003) ter gelegenheid van 
het vijftigjarig bestaan van 
de NCD. 

11 Vooraf
gerard van vliet, 
 directeur NCD.

14 Prenovator(s)
De 60 jongste NCD-
leden op een rijtje. Ze 
leverden netjes hun visite-
kaartje in bij de redactie. 
De een met veel enthou-
siasme, de ander ietwat 
verontwaardigd: ‘Een 
visitekaartje? Ik doe aan 
LinkedIn.’ 

22 van twee kanten  
gerrit Jisse Doeksen 
is het oudste NCD-
lid en Joyce van der 
Stel het jongste.   Ze 
 spraken met elkaar af in 
het midden van het land. 
Een gesprek over jong-zijn 
en niet meer zo jong. Over 
de zin van een lidmaat-
schap en de toekomst van 
Nederland.

42 dwarsligger
Oud-hoofdredacteur (nrc.
next) Rob wijnberg 
werkt aan zijn nieuwe plan 
dat door het leven gaat 
als De Correspondent. 
Hoe dwars is hij in 
ExecutiveNL?

47 Citaten
Kinderen van NCD-direc-
teuren werden in 2003 
geïnterviewd voor een 
jubileumuitgave van de 
NCD. Tien jaar later zoekt 
ExecutiveNL vier kinderen 
(tieners) nog eens op. 

   
53 Column
ron steenkuijl,  
De nieuwe voorzitter 
van NCD.

56 Omgekeerd
Doelgroep-denken, 
wat een jeukwoord. 
Maar toch, we doen het 
allemaal. Maar wat weten 
we eigenlijk van onze 
doelgroep? hetty van 
ee, harry groeneveld, 
Ingrid Cayet en karin 
Luiten geven antwoord.

60 De leider
Algemeen directeur 
Frankwin van beers 
(Dierenpark Emmen) laat 
zich inspireren door een 
Nederlandse voetbaltrai-
ner. Een wereldberoemde.  

63 Reflectie
Siebert van der veen 
(regiomanager van A. Hak 
West Infranet), tatiana 
pratley (toneelregis-
seur Tryater) en Robert 
wielinga (Centrum voor 
Bedrijfsopvolging) nemen 
leeftijd met een korreltje 
zout. 

 
71 Marktexpertise
Leon van Riet 
( algemeen directeur Delta 
Lloyd Leven), pascal 
 besselink (senior jurist 
arbeidsrecht en pensi-
oenrecht DAS) en geert 
Raaijmakers (partner 
NautaDutilh) geven direc-
teuren en commissarissen 
inzichten. 

80 Achtergrond
Ligt de commissaris onder 
vuur? Moet het  allemaal 
anders? We  vroegen 
het Jaap van Manen 
(boardroom consultant 
en commissaris bij De 
Nederlandsche Bank), een 
man met een schat aan 
bestuurlijke ervaring en 
een scherpe visie.  

85 Column
harry Starren, 
onder andere voor-
malig algemeen 
 directeur De baak.

08 09
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Deze bestuurders voelen zich piepjong (van geest): plus

van begin  
tot eind:  
60 jaar NCD
De eerste voorzit-
tershamer, prins 
 Bernhard, stropdas-
sen, buitenlandse 
reizen en heel veel 
andere foto’s. Een 
serie: 60 jaar NCD (in 
vogelvlucht). 

32 actueel
Tijden veranderen. 
Toch? De old boys 
network-machine 
zorgde ooit voor een 
geplaveid carrièrepad 
met mooie banen 
die voor het oprapen 
lagen. En een zekere 
omzet voor wie daar 
naar op zoek was. 
Tegenwoordig is alles 
anders. Toch? Een 
analyse. 

38 Leiderschap 
& generaties
Op welk moment 
jouw vader op de 
arbeidsmarkt kwam, 
heeft veel te maken 
met de leider die 
je nu bent. Er zijn 
uitzonderingen, maar 
niet heel veel.  

88 Agenda
Bijeenkomsten, 
 meetings en seminars 
georganiseerd door de 
NCD.  

60 jaar NcD

03. 
In januari 1954 zijn er 

negentig  leden. erelid geRRIt 

JISSe DOekSeN (84): ‘De NCD is in 

de loop der jaren geprofessionaliseerd. 

Leren van elkaar is meer dan ooit aan de 

orde. Dat zie je tijdens de interessante 

congressen die worden georganiseerd. Ja, 

ik vind dat de NCD aan waarde en kracht 

heeft gewonnen. Ze is scherp op de 

toekomst gericht, waardoor de NCD 

bijzonder bijdraagt aan de toets of 

je als directeur in het hier en 

nu staat.’

04. DOeL vAN De NCD: tegemoet komen aan de  behoefte aan een netwerk voor directeuren.05. 
In  samenwerking met de Contact groep Op-voering  produktiviteit 

komt in 1954 de StUDIe-gROep vORMINg COM-MeRCIeeL kADeR tot stand.
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60 
Jaar 
Jong!

gerard  
van vliet

is ondernemer in 
hart en nieren. 
Hij volgde tal van 
 studies onder 
andere Nyen-
rode Business 
Universiteit en 
Kellogg School 
of Management 
in Chicago. Zijn 
actieve  carrière 
is gevarieerd. 
Zo was hij onder 
meer: vakbonds-
bestuurder, hoofd 
P&O (NOS) en 
adviseur O&I in 
verschillende 
sectoren. Eerder 
zag hij als raad 
van bestuurslid 
van Wegener en 
ondernemer veel 
van het commis-
sarisvak en het 
directeurenbe-
staan. CHANGE 
in Business is het 
jongste project 
van de directeur 
van de NCD.

estig jaar gele-
den was je ‘one way trip’ naar het 
 bejaardenhuis al gepland als je 60 
werd. Maar toen waren de rolla-
tor, domotica en, niet te vergeten, 
de elektrische fiets nog onbekende 
begrippen. Die laatste geeft wel-
iswaar een misplaatste uitstra-
ling van vitaliteit, maar geeft wel 
exact de winnende kracht en macht 
van de babyboomer weer. Ooit die 
smile op zo’n moeiteloos voorbij 
suizende zeventiger gezien, terwijl 
jij het zweet rijkelijk voelt gutsen 
door authentieke spierbewegingen? 
Afgrijselijk.

DiezelfDe babyboomer zag in die 
zestig jaar de tv de huiskamer gaan 
domineren (en algauw eerlijk gezegd 
vrijwel elke kamer), zag de opkomst 
van de computer en de werkelijkheid 
achter de wet van Moore, de moge-
lijkheden achter de reeks ‘teletekst, 
videotext en internet’ en de alles-
overheersende opkomst van het 
mobieltje en de apps.

Het is moeilijk je voor te stel-
len dat we zestig jaar geleden zonder 
al dat fraais ook konden ademen. 
Alhoewel… sommigen van ons heb-
ben het allemaal aan zich voorbij 
laten gaan en zijn met die vooruit-
ziende blik nooit aan de app-versla-
ving toegekomen.

maar kun je je voorstellen wat 
er de komende zestig jaar op ons 
af gaat komen? De inhuldiging van 
Koningin Amalia waarbij we er alle-
maal, vanaf onze luie bank thuis, op 
de eerste rij in de Nieuwe Kerk bij 
mogen zijn, dankzij 3D-holografie. Je 
ooit afgevraagd wat nanotechnolo-
gie gaat brengen de komende zestig 
jaar? Biometrics? 3D virtual reality? 
Biogenetica? Robotics? Quantum-
manipulatie? Counterfeit food?

Wie als zestigjarige de komende 
zestig jaar niet tegen een bus aan 
loopt heeft de kans die zestig jaar 
nog helemaal mee te maken. Dankzij 
nanobots, ‘organ breeding’, robo-
tica en genetische manipulatie. Even 
doorsparen, maar dan heb je ook 
wat.

De uitDaging is duidelijk. Bijblij-
ven is voor iedereen die leidinggeeft 
niet genoeg, je moet het allemaal 
VOOR blijven. Anders word je van 
regisseur al snel slachtoffer. Life-
time learning dus. Dat betekent voor 
velen ‘leren om te leren’. Op zoek 
naar inspiratie, persoonlijke groei 
voorop, weten hoe je samen meer 
weet dan alleen.

Precies waar de NCD voor staat. 
De komende zestig jaar worden een 
feestje!

beelD Mireille schaap 

vooraf

WIE HELPT U 
MET DE KLEINE 
LETTERTJES?
Meeùs kijkt kritisch naar uw verzekeringen 
en geeft advies op maat

U zit niet te wachten op een schade die niet gedekt is. Maar weet 
u precies waarvoor u verzekerd bent? U heeft iemand nodig die uw 
bedrijf kent en kritisch naar uw verzekeringen kijkt. Vooral naar de 
kleine lettertjes. Maak een afspraak met een adviseur van Meeùs. 
Voor een passend advies en betaalbare verzekeringen. Dan kunt u 
onbezorgd ondernemen.

T 071 568 56 85
ncd@meeus.com

Meeùs is onderdeel van AEGON.

Adv_NCD Ex_230x297mm.indd   1 6-5-2013   12:02:39
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Gecertifi ceerd commissaris 
worden deze zomer?

Neem deel aan de 5-daagse summercourse 
op een prachtige locatie aan zee.

Summercourse Professional Governance
Data: 8 - 9 - 10 en 15 - 16 juli 2013 
Locatie: De Baak Seaside, Noordwijk aan Zee

Wagner Group | boardroom consulting & executive education biedt o.m. 
een volledig portfolio aan masterclasses op het gebied van governance & 
leadership voor bestuurders, toezichthouders, commissarissen en adviseurs. 

Kijk op onze website voor meer informatie.

www.wagnergroup.nl/ncd

Wagner Group is een door de Rijksoverheid erkende instelling voor Hoger Onderwijs.

36
PE-punten

De opleiding heeft me een goed inzicht gegeven in de verantwoordelijkheden en rollen die je hebt als commissaris. 

Niet alleen naar het uitvoerende bestuur, maar ook naar het totale stakeholdersveld intern en extern.  

Wat me aangesproken heeft is dat er zowel inhoudelijke als procescomponenten werden aangereikt in deze 

masterclass. Een gedegen basis voor het vervullen van de rol van commissaris.

Ir. Carla Rodenburg MBA
Senior vice president Sales & Marketing Stork Technical Services

“

”

Porsche Centrum Amsterdam Sijsjesbergweg 50, 1105 AL Amsterdam. Telefoon 020 4 911 911.
Porsche Centrum Eindhoven De Scheper 305, 5688 HP Oirschot. Telefoon 088 8 911 911.

Porsche Centrum Gelderland Ressenerbroek 2, 6666 MR Heteren. Telefoon 026 356 0 911. 
Porsche Centrum Groningen Bornholmstraat 25, 9723 AW Groningen. Telefoon 050 8 537 911. 

Porsche Centrum Leusden Zuiderinslag 8, 3833 BP Leusden. Telefoon 033 4 949 911.
Porsche Centrum Rotterdam Landaulettestraat 9, 3063 NR Rotterdam. Telefoon 088 911 9 911.

Porsche Centrum Twente Vonderweg 33, 7468 DC Enter. Telefoon 054 7 384 911.

Gemiddeld brandstofverbruik 8,6 – 10,0 l/100 km en CO² -emissie 203–236 g/km

Voor de meesten is tegenwind weerstand, 
voor u is het een frisse ochtendbries.

De nieuwe 911 Carrera 4 modellen.

www.porsche.nl/nieuwe911

13-1195 Porsche - adv - Ochtendbries - ExecutiveNL - 230x297 mm.indd   1 26-03-13   10:46
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Hollandse 
Nieuwe 

tekst sabiNa KoelewijN
beelD viNceNt vaN gurp

22.  
Andrea 
Horstman 
09-09-1974

Partner, Machiels 
Advocaten

23.  
Bas  
Glas 
23-08-1974

Partner, 
Gilde Equity 
Management 
Benelux

24.  
Miriam 
Luizink 
03-08-1974

‘Belangrijk is 
dat jarenlange 
ervaring én de 
actuele werke-
lijkheid  beide 
 aanwezig zijn’

Technical-
commercial 
director, MESA+

25.  
Caesar 
Bethume 
26-07-1974
 
Partner, BOEG

26.  
Marc 
Ankersmid 
05-06-1974

Directeur, 
Emotion 
Kommunicatie 
Buro

27.  
Wouter 
Zijlmans 
22-05-1974

Regiodirecteur, 
Business Banking 
Nederland ING

28.  
Bart 
Dijkhuizen 
09-05-1974

Managing 
director, 
Capability Online

29.  
Maurice 
Horyon 
8-5-1974

Director tax 
consulting,  
NeD TAKS

30.  
Marc 
Schlaghecke 
21-03-1974

Interim 
professional 
(managing 
director)

31.  
Stefan  
Claes 
20-02-1974

Managing director 
Benelux, Carl 
Zeiss

32.  
Marcus van 
Beyma 
10-02-1974

Eigenaar, Bureau 
van Beyma

01.  
Joyce  
van der Stel 
21-07-1981
 
Manager 
Communicatie, 
De Nationale 
Trombose Dienst 

02.  
Hawar 
 Rahimi 
22-08-1980
 
‘Talent  
alleen is 
 onvoldoende, 
specialisti-
sche kennis  
is noodzaak’
 
CEO, Cynax inc.
 

03.   
Leander 
Wünsch-
mann 
28-05-1979

CEO, Drukkerij 
Printvisie 

04.  
Jeroen  
van Dam 
27-04-1979

Directeur, Leja 
Products 

05.  
Bram  
van Beetz 
24-06-1978

‘Het leren van 
en spreken 
met anderen 
inspireert’
 
Commercieel 
directeur, 
Randstad 
Strategic 
Sourching 

06.  
Harm Jan 
Kruisman 
22-08-1977

Director 
Assurance, 
PwC 

07.  
Merlijn  
de Vroe 
14-07-1977

‘Wie niet kan 
delen, kan ook 
niet vermenig-
vuldigen’
 
Algemeen 
directeur, 
DocuConsult 

 
08. 
Jeroen 
Driessen 
03-04-1977

Directeur, 
Driessen HRM 
Payroll

09.  
Lianne 
Verschiere 
26-01-1977

Partner, Centrum 
voor Publieke 
Innovatie 

33.  
Mark  
Brands 
28-11-1973
 
CEO, European 
Staffing 

34 Tjeerd 
Hendriks, 
30-10-1973

Eigenaar, HEWIN 
Vastgoed 

35.  
Maarten 
Bais 
25-9-1973
 
Regiodirecteur 
Noord-Europa, 
NCR Corporation

36.  
Han 
Hendriks 
23-09-1973

Managing partner, 
Kirkman Company

37.  
Rens 
Boogerd 
21-09-1973

Algemeen 
directeur,  
Green Valley 

38.  
Frank 
Meijer 
30-08-1973

Eigenaar, 
Practicum

10.  
Emily 
Glastra 
06-07-1976

‘De twee 
werelden 
van commis-
sarissen en 
ondernemers 
kunnen veel 
van elkaar 
leren’
 
Directeur, @Valley 

11.  
Lisette  
Tanis 
22-01-1976

‘NCD- 
sessies over 
 leiderschap 
bieden mij 
toegevoegde 
waarde’

Algemeen 
directeur, 
Tankstation 
Exploitatie 
IJsselland

39.  
Jeroen 
Elbertse 
25-06-1973

Managing 
Director, 
AxyWare

40.  
Henry 
Haaijer  
06-06-1973
 
Managing 
partner, Higher & 
Company

41.  
Marcel 
Mohes Singh 
31-05-1973

Eigenaar, Avenue 
Real Estate

42.  
Jelmer 
Domela 
Nieuwenhuis 
Nyegaard 
08-04-1973

‘Leiders van 
nu  moeten 
 rekening 
 houden met 
de dominantie 
van de media’

Director, SAM-
Electronics NL

43  
Guido  
de Wit  
13-03-1973

Partner, Pesman 
Advocaten

12.  
Heero  
Smit 
19-09-1975

Directeur-
eigenaar, 
Lankhorst 
Taselaar 

13.  
Claire  
de Nerée tot 
Babberich 
17-09-1975

‘We  kunnen 
minder 
 beïnvloeden 
wat er over ons 
gezegd wordt’ 
 
Directeur, 
Branddoctors 

14.  
Alice  
van der Valk 
09-08-1975

‘Mijn mensen 
houden me 
scherp’
 
Directeur, ClickQ 

15.  
Alex 
Goldblum 
31-05-1975

Managing 
director, Eurofiber

16.  
Richard 
Haeck 
08-05-1975

Chief inspiration 
officer, o.a.:  
HetTrainings-
bureau.nl en 
Qstaff

44.  
Arne 
Hamers,  
27-02-1973

Director 
ABN AMRO 
Participaties

45.  
Ap  
Reinders 
20-02-1973

Managing 
director, EVAR 
Advisory Services

46.  
John  
van Dijk,  
11-02-1973

Directeur, 
ParkeerService

47.  
Nico 
Schooneman 
06-01-1973

Commercieel 
directeur, Konica 
Minolta

48.  
Peter 
Nieuwkerk 
29-11-1972

Managing 
director, 
Budelpack 
Poortvliet 

49.  
Jan Paul 
Birkhoff 
10-11-1972

Eigenaar,  
BLR-Bimon

17.  
Pascal 
Bleeker 
05-12-1974

Chief operations 
officer, 
Locamation 

18.  
Lodewijk 
van Ommeren 
23-11-1974

Managing 
director, Bureau 
Zuidema

19. 
Hildagarde 
McCarville 
14-10-1974

‘Mijn doel is 
veranderin-
gen teweeg te 
brengen’

Non executive 
director, Dalkia 
Ireland Plc

20.  
William 
Michiel 
Schonewille 
09-10-1974

Partner Financial 
Litigation, 
BarentsKrans 
Advocaten 
Notarissen  

21.  
Jeroen 
Verweij 
10-09-1974

Directeur,  
De Meeuw 

50.  
Micha  
van Akkeren 
27-09-1972

Algemeen 
directeur, 
Wetterskip 
Fryslan

51.  
Geesje 
Duursma-
Dijkstra 
22-09-1972

Ondernemer en 
commissaris, 
o.a. WTC Expo 
Leeuwarden

52.  
Remco 
Larooij 
10-06-1972

Eigenaar,  
CS Works

53.  
Diede  
van Zanten 
17-05-1972

Eigenaar, 
Drukkerij 
Brummelkamp

54.  
Bart 
Dekkers 
09-04-1972

Eigenaar, Key 
West Bedding

55.  
Gwen 
Engelen 
01-04-1972

Algemeen 
directeur, FLECTO

56.  
Roel 
Nikkessen 
01-04-1972

Director, OGD

57.  
Felix  
Merks 
22-3-1972

Algemeen 
directeur, Result 
ADR

58.  
Joep  
Bruins 
20-03-1972

CEO, Orangefield 
Group

59.  
Martijn  
Nas 
07-03-1972

Trainer en 
programma-
manager, o.a. 
Scouting Academy

60. 
Pien  
Smeets  
17-03-1972

Teamleider, 
RBS Global 
Restructuring 
Group 

Wie zijn de jongste leden van de NCD? 
Waarom zijn ze lid en wat doen ze eigenlijk? 
ExecutiveNL presenteert de Hollandse 
Nieuwe Top-60 en nam een steekproef 
onder de ‘youngsters’.   
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Een visite-
kaartje? 

Mijn rolodex 
is LinkedIn! 

3 mailtjes naar de 60 jongste leden, ‘kun je je 
visitekaartje opsturen naar de redactie’, was 
de vraag. We kregen 32 fysieke inzendingen 
(op tijd), 8 buiten de deadline, 4 digitale (niet-
bruikbare kaartjes), 3 youngsters hadden nog 
geen visitekaartje in hun nieuwe functie, 4 leden 
vertelden er nooit meer een te gebruiken in dit 
digitale tijdperk. Van 9 bestuurders kregen we 
geen reactie.

07. vanaf 1955 publiceert de LIteRAtUURCOMMISSIe 
een korte weergave van de 

belangrijkste  artikelen op 
commercieel gebied uit de 

wereldliteratuur. Zo  blijven 
directeuren ondanks hun 

beperkte tijd op de  hoogte.
06. 
eerste 

 voorzitter: 

SICCO  MeyeR. 
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preNovator(s)

Alice van der Valk  (02)
directeur  ClickQ b.v.

Passie voor leiderschap
‘Ik ben niet het prototype van de leider 
die vooroploopt en zegt hoe het moet. 
Ik luister en kijk heel goed wat mensen 
inspireert, hoe ze zich kunnen ontwik-
kelen en betrek ze op basis van hun 
competenties bij het team. Daardoor 
krijg ik veel feedback, mijn mensen 
houden me scherp.
In de loop van de jaren heb ik voor 
mezelf vastgesteld dat waarde toe-
voegen aan een team begint bij te 
bedenken wat je nodig hebt, en op 
basis daarvan een kritisch werving-en-
selectieproces ingaan. Mijn intuïtie en 
gevoel voor mensen en hun competen-
ties heeft mij gebracht waar ik nu ben 
en heeft ervoor gezorgd dat ik werk met 
een gemotiveerd en getalenteerd team.’

Claire de Nerée tot Babberich 
director Branddoctors b.v.

Hier en nu
‘De nieuwe consumentenwerkelijkheid 
is dat merken en bedrijven minder dan 
voorheen kunnen beïnvloeden wat er 
over hen gezegd wordt. Daarom moet 
je écht weten waarom je dingen doet, 
authenticiteit is essentieel. Een leider 
moet in deze context weten wat hij of 
zij naar buiten wil brengen als bedrijf en 
hoe dat inspeelt op de behoefte van de 
doelgroep. 
Ik denk dat leeftijd daarin niet per 
definitie een rol speelt. Mentaliteit 
wel, een open opstelling, kunnen en 
willen luisteren naar die doelgroep. Als 
ervaren leider moet je je kunnen inleven 
of luisteren naar mensen die dat voor je 
kunnen doen.’

Hawar Rahimi
directeur Cynax inc.     

Mijn ambitie
‘Over vijf jaar is mijn bedrijf vertienvoudigd. Mijn doel: 
duurzame groei met behoud van het hart. Ik merk nu al dat 
de bedrijfscultuur verandert: het wordt formeler, er zijn 
meer regels nodig. Talent alleen is onvoldoende, specialis-
tische kennis is noodzaak. Om het hart te behouden, ben 
ik overal zelf aanwezig. Mijn medewerkers zeggen: “Als jij 
 meegaat naar een gesprek, dan voel ik me veilig. Dan klopt 
het  verhaal.” Tegen de oudere generatie leiders zou ik willen 
 zeggen: The problems of today cannot be solved by the level 
of thinking that created them.’ (Einstein)

Lisette Tanis 
dga Tankstation Exploitatie I Jsselland 

Passie voor leiderschap
‘Vanaf mijn drieëntwintigste ben ik iedere dag bezig om 
het beste uit mensen te halen. Ik kijk naar hun motivatie en 
sterke punten, weg van de geijkte paden. Als je mensen inzet 
op datgene waar ze goed in zijn, krijgen ze het zelfvertrouwen 
om een stap verder te zetten. De softere skills zijn daar heel 
belangrijk in: samenwerken, naar elkaar luisteren, creativi-
teit en flexibiliteit.
Leidinggeven vraagt veel van je en daarom bieden de NCD-
sessies over leiderschap mij toegevoegde waarde. Sparren 
met andere leiders geeft energie en leidt tot zelfreflectie.’

Bram van Beetz
commercieel directeur 
Randstad Strategic Sourcing 

Persoonlijk voordeel 
 lidmaatschap NCD
‘Het lidmaatschap van NCD levert mij 
veel op: je kunt jong en getalenteerd 
zijn, maar ervaring is ook wat waard. 
Het leren van en spreken met ande-
ren inspireert. Dat kan in kleine dingen 
zitten, bijvoorbeeld: zien hoe andere 
leden heel effectieve gesprekstechnie-
ken gebruiken. Een ander voorbeeld: 
ik raak geïnspireerd van iemand die 
vertelt hoe hij een bedrijf weer succes-
vol heeft gemaakt en welke tegensla-
gen hij daarbij heeft overwonnen. Dat 
zijn de gouden momenten, waarmee 
je inzicht krijgt. In de trant van: zo kan 
het ook. Daar zit de waarde van zo’n 
lidmaatschap. Ik hoop ook andersom 
iets te kunnen bieden. Ik denk dat de 
jonge generatie een positief-kritische 
dynamiek in de NCD-organisatie kan 
brengen.’

Emily Glastra
directeur @Valley b.v. 

De NCD en ik 
‘Ik ben nu ruim vijf jaar ondernemer en 
merk dat de mkb-wereld en de corpo-
rate wereld nog ver uit elkaar liggen. Bij 
de NCD kom ik commissarissen tegen, 
maar ook ondernemers. Deze combina-
tie vind ik waardevol, omdat die twee 
werelden veel van elkaar kunnen leren. 
Neem de huidige discussie over enorme 
bonussen. Ik ken weinig succesvolle 
ondernemers die zichzelf zulke bonus-
sen zouden toekennen. Ze stoppen het 
geld in hun bedrijf. Aan de andere kant 
kunnen mkb’ers veel leren van corpo-
rate business als het gaat om strategie 
ontwikkelen, budgetten bepalen en een 
langetermijnvisie formuleren.’

Merlijn de Vroe
directeur DocuConsult b.v.

Toekomst
‘Ik heb DocuConsult in 2005 opgericht 
als eenmanszaak en binnen zeven jaar 
zijn we uitgegroeid tot een professione-
le consultancyorganisatie. We werken 
onafhankelijk en zijn gespecialiseerd 
in het adviseren van bedrijven over een 
efficiënter gebruik van hun afdrukom-
geving, om maximaal te besparen op de 
afdrukkosten.
Mijn doel is om DocuConsult te trans-
formeren van een projectorganisatie 
naar een servicemanagementorganisa-
tie. Om dit te kunnen realiseren zoeken 
we steeds vaker de samenwerking met 
andere experts die onze dienstver-
lening complementeren. Belangrijke 
criteria? De juiste specialisten erbij 
betrekken, mensen meenemen in het 
avontuur en ze mee laten delen in het 
succes. Want wie niet kan delen, kan 
ook niet vermenigvuldigen.’

Hildagarde McCarville
CEO Dalkia b.v.

Leiderschap en ambitie
‘Het belangrijkste aspect van leiderschap is naar mijn 
mening: onderdeel zijn van een team waaraan je waarde 
toevoegt en dat je inspireert. Om dit te bereiken moet je 
 veranderingen in de markt signaleren en deze binnen de 
organisatie introduceren. Mijn doel is veranderingen teweeg 
te brengen, iets uit het niets te laten ontstaan. 
Het is mijn ambitie onze organisatie zo vorm te geven dat 
onze klanten dankzij onze oplossingen hun doelstellingen 
behalen op het gebied van energieverbruik, kostenefficiency 
en CO2-reducties. Een grote uitdaging daarbij is de werving 
van voldoende technisch goed opgeleide jonge mensen, 
gezien het huidige tekort daaraan in Nederland. ’ 

Jelmer Domela Nieuwenhuis
directeur SAM Electronics Nederland b.v.

Leiders van nu
‘Leiders van nu moeten rekening houden met de dominantie 
van de media. De transparantie van informatie op sociale 
media en internet is een risico. Deze kanalen staan niet 
bekend om hun nuance en diepgang. Beleid en besluiten 
moeten dus helder en kort gecommuniceerd worden. Voor 
een goede communicatie is het van belang dat de leider 
van nu veel kennis heeft van zijn product, zijn markt en zijn 
medewerkers. Hij moet een helicopter view hebben, zaken 
in evenwicht houden. Dat betekent: transparant zijn, niets 
verbergen, duidelijke keuzes maken en daar achter staan. 
Dat is een goede zaak. Een goede leider heeft een reëel doel 
en zegt tegen zijn mensen: we moeten het gezamenlijk doen. 
Hij handelt er vervolgens ook naar. Anders is het binnen de 
kortste keren terug te lezen in de media.’

Miriam Luizink
zakelijk directeur MESA+ Instituut 
voor Nanotechnologie, RvT Enschede 
Promotie (citymarketing), RvC RBOI 
(adviseurs in ruimtelijke ontwikkeling)

‘NCD is voor mij... 
een netwerk waarin ik interessante 
mensen ontmoet die vanuit hun zeer 
verschillende achtergronden met 
elkaar willen nadenken over onderwer-
pen van nu en de toekomst: innovatie, 
technologie, social media, diversiteit. 
Belangrijk is dat jarenlange ervaring én 
de actuele werkelijkheid beide aanwe-
zig zijn. 
Er zijn nu grote veranderingen gaande 
die de hele maatschappij aangaan. Het 
gebruik van social media bijvoorbeeld. 
Je moet je toekomst vóór je hebben, om 
te doorvoelen wat dat gaat betekenen.
Het NCD zou wat mij betreft meer moe-
ten kijken naar wat er nodig is bij jonge 
innovatieve bedrijven. En meer doen 
dan alleen praten over wat komen gaat, 
nú benodigde veranderingen invoeren.’
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60 jaar NcD
in 60 weetjes

Voor meer informatie: http://www.das.nl/bedrijfsjuristen/mediation

Een van de eerste mediations die ik 
als zelfstandig mediator begeleidde 
was met Niels en Willem*. Zij waren 
in een arbeidsconfl ict verwikkeld. 
Willem werkte al twintig jaar als 
sales manager bij hetzelfde bedrijf. 
De eigenaar van de zaak droeg na 
twintig jaar zijn bedrijf over aan zijn 
zoon, Niels. 

Niels gaf heel anders leiding. Willem werd 
hier onzeker van en kreeg het gevoel dat zijn 
nieuwe baas van de oudere werknemers af 
wilde. Hij kreeg steeds minder plezier in zijn 
werk, had veel last van spanningen en zijn 
verkoopresultaten daalden. Met als gevolg 
dat hij steeds vaker zich ziek meldde. Dit 
ziekteverzuim leidde tot een hoog oplopend 
confl ict. Eigenlijk doodzonde, want zowel 
Willem als Niels voelen zich zeer betrokken 
bij het bedrijf en willen dat het goed gaat 
met de zaken.

Via HRM kwamen zij bij mij terecht. 
Het eerste dat ik bij hen checkte was of 
zij beiden bereid waren om te praten over 
een oplossing. Dat is namelijk essentieel 
bij mediation, beide partijen moeten open 
staan om met elkaar te gaan praten. 

Tijdens de gesprekken werden de 
verwachtingen over en weer duidelijk. 
 Willem dacht dat hij niet aan alle nieuwe 
eisen kon voldoen en was bang voor zijn 
baan. Niels op zijn beurt wilde zijn vader 
niet teleurstellen, maar wil het bedrijf 
 moderniseren. De weerstand die hij bij 
 Willem voelde, maakte dat hij zich aan- 
gevallen voelde. Hierdoor werd hij star 
in zijn houding. Door mediation werden 
deze emoties bespreekbaar. 

In een gerechtelijke procedure komen 
emoties vaak niet aan bod en is de relatie 
vaak onnodig verstoord met alle gevolgen, 
zoals ziekteverzuim, van dien. Mediation 
kan dat voorkomen. Beide partijen zijn 
verantwoordelijk voor de oplossing. Samen 
hebben Niels en Willem op papier gezet 
wat ze van elkaar kunnen verwachten 
en dat ze regelmatig tijd nemen om te 
evalueren. Toevallig kwam ik laatst Niels 
na zeven jaar weer tegen en vertelde hij 
dat het verbeterde vertrouwen tussen 
hem en Willem ervoor zorgt dat hij veel 
relaxter leiding geeft en dat Willem nieuwe 
ontwikkelingen met nieuwsgierigheid in 
plaats van angst tegemoet ziet. Samen zijn 
ze er in geslaagd de verkooporganisatie 
effectiever in te richten. 

Dit maakt mijn werk als mediator echt 
relevant. Het is een ideale combinatie 
met mijn werkzaamheden als jurist. 
 
*De namen Niels en Willem zijn gefi ngeerd.

Waarom ik 
 zo graag 
 mediator ben
Ellen van Gestel
Senior jurist en NMI Registermediator

DAS Advertorial_230x297_WT.indd   1 26-03-13   11:29

08. 
het JAAR-

veRSLAg 1957 is 

de eerste versie die 

door Drukkerij/ 

uitgeverij ten 

hagen N.v. werd 

gemaakt. 

09. 
In 1958 is er ter 

gelegenheid van het 

vIJFJARIg beStAAN een Nationale 

Manifestatie in Stadsschouwburg 

Utrecht. Onderwerp: tOekOMSt vAN 

JONgeReN IN het COMMeRCIëLe vAk, 

om zo hun aandacht te vestigen 

op de mogelijkheden van een 

loopbaan in de commerciële 

sector van het bedrijfs-

leven.

10. 
Op 14 mei 1959 zijn de eerste  resultaten bekend van het onder-zoek naar de ‘StRUCtUUR DeR  veRkOOpORgANISAtIe eN RegeLINgeN vOOR  veRtegeNwOORDIgeRS’. een wereld primeur in  omvang van 

 materiaal.

11.
In 1960 

komen MARketINg eN MANAgeMeNt overwaaien uit de vS en wordt hier voorzichtig over 
gesproken.

12. 
Op 24  oktober 1961 wordt de eeRSte  bIJeeNkOMSt bUIteN De RANDStAD  georganiseerd in het  Oranje hotel in Den bosch. Die dag vindt ook De eeRSte exCURSIe plaats: naar de  heineken  brouwerijen 
 Nederland.

13. 

13. 
In 1962 opent pRINS beRNhARD in Scheveningen het vijfde Internationale Marketing en Distributie Congres, verzorgd door de 

NCD. 
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60 jaar, een respectabele leeftijd voor een organisatie. Maar binnen de 
club speelt leeftijd geen enkele rol. Om dat te bewijzen nodigden we het 
jongste, Joyce van der Stel, en oudste lid, Gerrit Jisse Doeksen uit voor 
een gesprek over ambitie, passie voor leiderschap, veranderingen en 
samenwerking. 

vaN twee KaNteN 

JULI 2013

marjoleinrams
Sticky Note
let op leesbaarheid



Joyce van der Stel

'Dat ik nu de 
baas ben, heb 
ik nooit lastig 
gevonden. het 

is eigenlijk een 
heel natuurlijk 

proces om te 
bepalen hoe je 
het gaat doen. 

Zeker omdat 
het mijn eigen 

bedrijf is. toch 
ben ik niet het 

type dat je 
vroeger in de 

zandbak al als 
leider herkende. 
Ik zat ernaast en 

ging helpen'

Gerrit Jisse Doeksen

'Ik ben nooit een 
baas geweest die 
zei: zo gaan we het 
doen. Ik ben een 
man van overleg. 
van samen de 
lijn uitstippelen. 
Dat zit in mijn 
karakter. In mijn 
tijd als voorzitter 
van de NCD, eind 
'70, begin '80, 
was ik ook een 
verbindende 
schakel. Ik ben 
echt iemand van 
met elkaar bouwen 
aan iets'

Gerrit Jisse 
Doeksen

Als zoon van de 
oprichter van 
Rederij Doeksen 
(1908) viel  Gerrit 
Jisse Doeksen 
(1931) met zijn 
neus in de boter. 
Ondernemen en 
besturen werden 
hem met de pap-
lepel ingegoten. 

Gerrit Jisse 
 Doeksen bekleed-
de in zijn actieve 
loopbaan tal van 
bestuurlijke func-
ties, waaronder 
directeur Interna-
tional-Muller UK 
Limited, directeur 
Generale Bank 
Nederland en 
directievoorzitter 
van de Doeksen 
Transport Group.   

Rederij Doeksen 
kent een roem-
rijke geschiede-
nis en maakt deel 
uit van Doeksen 
Transport Group 
B.V., die zich 
sinds 8  november 
2008 Koninklijk 
mag noemen. De 
holding noemt 
zich Koninklijke 
Doeksen. Deze 
omvat ook Aqua-
liner; verder is 
Waterbus een 
joint venture tus-
sen Koninklijke 
Doeksen en Arriva 
Nederland.

vaN twee KaNteN
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p Landgoed  
De Leperkoen in Lunteren ontmoetten het oudste en 
 jongste NCD-lid elkaar. Op de oostelijke helling van 
de Lindebooms berg. Een idyllische plek waar prinses 
Beatrix ooit logeerde. Voldoende inspiratie voor de 
redactie van ExecutiveNL om het gesprek met Gerrit 
Jisse Doeksen en Joyce van der Stel aan te gaan.  

Joyce van der Stel: ‘Ik ben net een jaar lid van de 
NCD en pas 31, dus relatief jong. Maar dat ik het 
jongste lid ben, daar was ik me niet van bewust.’

Gerrit Jisse Doeksen: ‘Ik wist ook niet dat ik de 
oudste was, maar dat ligt wel voor de hand met mijn 
bevallige leeftijd van 81 jaar. Als ik geen erelid was 
geweest, was ik misschien ook niet meer zo nauw bij 
de club betrokken geweest.’  

Joyce van der Stel: ‘Ik ben lid geworden omdat ik 
heel erg geloof in van elkaar leren en samen sterker 
worden. Ik sta nog aan het begin van mijn carrière, al 
ben ik al wel twaalf jaar aan het werk. Een heel groot 
deel van die tijd wist ik dat ik iets voor mezelf wilde 
beginnen. Iets in de zorg. Maar wát precies was me 
onduidelijk. Tot ik bijna twee jaar geleden via Lin-
kedIn mijn huidige zakelijk partner tegenkwam, Rob 
Neeter, voorzitter van de NTD (Nationale Trombose 
Dienst). Hij zocht iemand om samen een bedrijf mee 
op te zetten. Nu runnen we samen Personal Medical 
Care. Wij nemen alle zorgen rondom zorg uit han-
den. De praktische zorg voor je moeder. Een opera-
tie in het buitenland. Of als je ineens zelf ernstig ziek 
wordt. Op zo’n moment komt er heel veel op je af. Wij 
geven antwoorden op vragen, helpen de juiste weg te 
vinden, ondersteunen met praktische zaken en gaan 
ook mee naar artsen als je dat wilt.’ 

Vanaf de geboorte
Gerrit Jisse Doeksen: ‘Ik heb jaren in het transport-
wezen gewerkt. Dat is ook mijn achtergrond. Mijn 
familie heeft een rederijbedrijf en zorgt al meer dan 
honderd jaar voor het vervoer van passagiers en 

Joyce van 
der Stel

Joyce van der Stel 
(1981) is  binnen 
De Nationale 
 Trombose Dienst 
verantwoorde-
lijk voor Com-
municatie, PR en 
Marktontwikke-
ling.  De Nationale 
Trombose Dienst 
is de grootste 
‘zelfmeet’  trom-
bosedienst van 
Nederland en 
wordt op Zorg-
KaartNederland 
door zijn patiën-
ten het meest en 
hoogst gewaar-
deerd.

Door de  carrière 
van Joyce lopen 
twee rode draden, 
zorg en com-
municatie. Zij 
levert graag een 
bijdrage aan de 
ontwikkelingen 
die er plaatsvin-
den richting zorg 
2.0. Zelfzorg, 
samenwerken en 
e-health hebben 
haar focus.

Haar blogs voor de 
Digitale Zorg Gids 
zal ze  schrijven 
uit interesse, 
 passie, verwon-
dering, overtui-
ging of verbazing, 
waarbij steeds 
de  bewuste en 
bekwame zelfzor-
ger centraal staat.

goederen van en naar Vlieland en Terschelling. Dat 
bedrijf is nog helemaal in de familie. Het wordt nu 
gerund door mijn jongste zoon, de vierde generatie. 
Maar mijn vader is eruit gestapt. Hij was de derde 
zoon op rij en besloot, heel wijselijk, dat er geen ruim-
te was voor een derde man. Hij is naar de wal gegaan 
en wij gingen mee. Na mijn studie rechten ben ik via 
enige omzwervingen bij Müller & Co in Rotterdam 
terechtgekomen, een handels- en scheepvaartmaat-
schappij waar mijn vader jaren voor mij had gewerkt. 
Na verschillende functies en een fusie met Interratio 
werd ik in 1973 opgenomen in de raad van bestuur. 
Tweeënveertig was ik, vrij jong dus nog. Interratio-
Müller was een bedrijf met heel veel divisies, zoals 
transport, installatiebedrijven, handel en productie-
bedrijven. Daar kreeg ik allemaal mee te maken, al 
lag de nadruk altijd op transport. Dat zit in de genen. 
Waar je mee geboren wordt, daar kom je nooit meer 
vanaf.’

Joyce van der Stel: ‘Ik heb meer dan tien jaar gezocht 
naar wat ik wilde. Dat heb ik nu gevonden. Ik werk 
harder dan ooit, maar geniet enorm van alle facetten. 
Het gevoel van partnership vind ik heel erg fijn. En 
ik word volledig gedreven door intrinsieke motivatie. 
Het doel dat we nastreven is fantastisch, maar ook de 
weg ernaartoe is leuk. Dat ik nu de baas ben, heb ik 
nooit lastig gevonden. Het is eigenlijk een heel natuur-
lijk proces om te bepalen hoe je het gaat doen. Zeker 
omdat het mijn eigen bedrijf is. Inmiddels werken 
Rob en ik ook samen binnen de NTD. Onze samen-
werking werkt zo versterkend. Waarom zou je dat 
tot één bedrijf beperken? Het mooie is dat we totaal 
verschillend zijn. We streven alleen wel hetzelfde doel 
na. En de manier waarop we dat willen bereiken is 
ook ongeveer gelijk. Ik ben niet het type dat je vroe-
ger in de zandbak al als leider herkende. Ik zat ernaast 
en ging helpen.’

Man van overleg
Gerrit Jisse Doeksen: ‘Ik vind mezelf ook geen gebo-
ren leider. Maar als je statistisch naar mijn bestuurs-
functies kijkt, ben ik wel vaak voorzitter geweest. Die 
passie heb ik ook altijd gehad. Als ik een nieuwe weg 
ging, wilde ik graag voorzitter worden. Dat begon al 
bij de studentenvereniging in Utrecht waar ik lid van 
was. Om als leider aanvaard te worden, moet je vooral 
goed kunnen praten en motiveren. Dat kon ik vrij 
aardig, denk ik. Maar leiderschap is als een duizend-
koppig monster. Niet letterlijk bedoeld, maar er zijn 
zoveel definities van dat begrip. Ik benader het graag 
vanuit de visie van Blanchard & Hersey. Die onder-
scheiden vier stijlen van leiderschap. Als je het voor 
het vertellen hebt, kun je dat taakgericht of relatie-
gericht doen. Taakgericht is dat de baas zegt hoe het 
moet. Bij relatiegericht kom je in overleg tot besluiten. 

tekst NieNKe oosterbaaN 
fotografie & ProDuctie eriK fraNsseN
met sPeciale Dank aan aDriaaN M. Marijs vaN 
laNDgoeD De leperKoeN / www.leperKoeN.Nl

15. 
In 1963 stelt 

de  Algemene Leden-
vergadering een NCD-pRIJS in, 

die ‘in beginsel om de twee jaar 
zal kunnen worden  uitgereikt 
aan degene, die in belangrijke 
mate heeft doen blijken van 

inspirerende inzichten 
in het leiden van een 

 onderneming’.

14. 
tijdens 

de Algemene 

Ledenvergadering van 

3 april 1963 wijzigt de 

naam naar Nederlands 

Centrum van 

Directeuren.

16. Op 17  november 1964 rijdt een extra trein met meer dan honderd NCD-leden naar 
 groningen op uitnodiging 

van de COMMeRCIëLe CLUb gRONINgeN. 



‘Leiderschap is een 
duizendkoppig monster'
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Vaak is het een mengsel van beide in verschillende 
gradaties. Mijn stijl van leidinggeven is vooral relatie-
gericht en veel minder taakgericht. Ik ben nooit een 
baas geweest die zei: zo gaan we het doen. Ik ben een 
man van overleg. Van samen de lijn uitstippelen. Dat 
heeft te maken met het soort bedrijf waar ik werkte. 
In elke divisie was specifieke kennis nodig en die had 
ik niet. Maar het zit ook in mijn karakter. In mijn tijd 
als voorzitter van de NCD, eind ’70, begin ’80, was ik 
ook een verbindende schakel. Ik ben echt iemand van 
met elkaar bouwen aan iets.’

Joyce van der Stel: ‘Dat ben ik ook. Ik wil mensen 
vooral een basisveiligheidsgevoel geven, waardoor zij 
zichzelf durven zijn. Want alleen dan kun je je kwets-
baar opstellen en je openstellen om te leren en te je 
ontwikkelen. Natuurlijk neem ik een hoop beslissin-
gen en bepaal ik het kader, maar daarbinnen geef ik 
mensen heel veel vrijheid. Zij bepalen zelf welke weg 
ze gaan.’

Gerrit Jisse Doeksen: ‘Ik denk dat relatiegericht lei-
dinggeven ook steeds meer de nadruk krijgt. In de 
zestig jaar dat de NCD bestaat, is er veel veranderd. 
Ook in het ondernemerschap. De digitalisering, glo-
balisering en individualisering zijn, in mijn ogen, de 
drie grootste veranderingen. Die zorgen onder andere 
voor het steeds meer spreiden van kennis en dat leidt 
tot meer relatiegericht leiderschap. Bij taakgericht gaat 
het toch om één man die alles het beste weet. Dat komt 
voor, maar het is geen voorbeeld voor de totaliteit.’  

Verdubbeling aantal ondernemers
Joyce van der Stel: ‘Ten opzichte van de jaren ’80 
kent Nederland nu twee keer zoveel ondernemers. 
Logisch, want door alle ontwikkelingen zijn de moge-
lijkheden veel groter. Als je zaken wilt doen in China, 
mail je wat heen en weer, je skypt een keer en je hebt 
een deal. Dat was vroeger wel anders. Daarnaast was 
het toen toch meer van: doe maar gewoon dan doe 
je gek genoeg. Dus je werkte voor een baas in loon-
dienst. Nu is het steeds meer geaccepteerd als je voor 
wat meer risico kiest. Zelf had ik nooit echt de ambitie 
om eigen baas te worden. Dat is pas gekomen toen ik 
halverwege de twintig was. De vader van mijn twee 
dochters is heel jong overleden. Dat heeft mij wel vol-
wassen gemaakt. En ik besefte dat als je iets wilt met 
je leven, je dat nu moet doen anders ben je misschien 

te laat. Op zo’n moment krijg je automatisch meer lef. 
Het maakt ineens niet meer uit wat anderen ergens van 
denken. Als je er blij van wordt, moet je het gewoon 
doen. Dat is trouwens nog steeds mijn drijfveer: als het 
goed voelt, is het goed.’ 

Gerrit Jisse Doeksen: ‘Zo zie je maar, passie voor lei-
derschap krijg je op verschillende manieren aangereikt. 
Bij mij heeft het er altijd in gezeten. Ik heb in mijn 
leven gode zij dank nooit zo’n crisispunt gehad. Werk 
was voor mij altijd heel belangrijk en ik ben al lerend, 
klimmend en klauterend steeds verder gekomen. Daar-
bij heb ik het grote geluk dat ik een vrouw heb die 
ontzettend veel aan onze drie kinderen heeft gedaan. 
Natuurlijk deed ik mee aan de opvoeding. Maar zij 
deed het eigenlijk zo uitstekend dat ik dat makkelijk uit 
handen kon geven.’ 

vaN twee KaNteN
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Joyce van der Stel: ‘Ik ben nu heel veel aan het werk, 
maar als ik thuis ben, heb ik alle tijd voor mijn meiden. 
Pas als zij in bed liggen, gaat de laptop weer open. Ik 
vind het heel belangrijk dat ze leren dat als je iets wilt 
bereiken je daar heel hard voor moet werken. Ik ben 
volledig gegrepen door het virus, zo noem ik het doel 
dat ik nastreef. Ik heb ook heel sterk het gevoel dat ik 
overal bij moet zijn. Dat lukt natuurlijk niet. Maar ik 
ben zo enthousiast, ik wil niks missen.’

Gerrit Jisse Doeksen: ‘Dat gevoel van overal bij moe-
ten zijn, gaat over. Ik heb nog een paar commissariaten 
en bij ons familiebedrijf ben ik nog adviseur. Maar als 
je 81 bent en je zoon, die de leiding heeft, is rond de 50 
dan is het wat carnavalesk als je nog functioneel wilt 

'Steeds een nieuwe  
droom hebben, houdt  
het interessant'

zijn. Ik heb mijn dromen wel bereikt. Je zou altijd meer 
willen natuurlijk, maar ik heb zo’n breed ervarings-
spectrum opgedaan dat ik daar zeker tevreden over 
ben.’

Dromen
Joyce van der Stel: ‘Mijn droom was heel abstract: “iets 
voor mezelf beginnen in de zorg”. Dat is gelukt. Maar 
steeds een nieuwe droom hebben, houdt het interessant, 
vind ik. Mijn voldoening haal ik uit het beter maken 
van individuen. De kick zit hem in het realiseren van 
projecten. Ik droom ervan die twee dingen te blijven 
doen. Blijven ontwikkelen is ook een droom, een passie 
eigenlijk. In verschillende zinnen van het woord: het 
ontwikkelen van de zorg in Nederland, van de mensen 
met wie ik werk en van mijzelf. Tot nu toe leer ik nog 
elke dag iets nieuws bij. Dat wil ik zo lang mogelijk zo 
houden.’

Gerrit Jisse Doeksen: ‘Dat is ook een van de dingen 
waar de NCD altijd op gericht is geweest, om je als 
bestuurder verder te bekwamen. Daarnaast was het 
voor mij een heel belangrijke netwerkorganisatie. En 
een prettige vrindenclub. Een vereniging als deze gaat 
denk ik een steeds belangrijkere rol spelen. Vroeger 
was er geen andere mogelijkheid dan bij elkaar gaan 
zitten als je meer van elkaar te weten wilde komen. 
Door de digitalisering kun je jezelf nu op allerlei 
manieren aan informatie helpen. Maar juist het blijven 
ontmoeten van elkaar is heel erg belangrijk.’

Bewust NCD gekozen
Joyce van der Stel: ‘Dat is het zeker. Al ben ik ook heel 
blij met alle digitale mogelijkheden. Je kunt veel effici-
enter met je tijd omgaan en komt online mensen tegen 
die je anders nooit zou ontmoeten. Mijn zakenpartner 
bijvoorbeeld. Dat was toch een life changing ontmoe-
ting. Maar ik heb ook heel bewust voor de NCD geko-
zen. Het is de enige netwerkclub die ik ken die landelijk 
en niet branchegerelateerd is, die al heel lang bestaat 
en heel veel leden heeft. En hoe meer leden, hoe meer 
kans op aansluiting en hoe meer kennis.’

Gerrit Jisse Doeksen: ‘Ik ben wel steeds minder aan-
wezig. Ik word toch ouder. Maar ik volg alles nog altijd 
met grote belangstelling. Ik denk dat de NCD steeds 
beter zijn functie vervult. De organisatie is natuurlijk 
enorm gegroeid sinds ik veertig jaar geleden lid werd. 
Er zijn een hoop roerige tijden geweest. In de jaren 
’80 was er bijvoorbeeld nogal onrust, omdat een aan-
tal leden meer gedecentraliseerde macht wilde. Een 
revolutie is een groot woord, maar het was wel een zeer 
spannende tijd. Maar ja, waar veel leiders samenko-
men, is nou eenmaal een hoop gekrakeel. Dat zal altijd 
zo blijven. Gelukkig is het tot nu toe altijd helemaal 
goed afgelopen.’

Investeer in Zwitsers vastgoed als veilige haven

PROJEKTMANAGEMENTinfo@resortbrienzersee.com   www.resortbrienzersee.com

In het Berner Oberland wordt op enkele minuten van de mondaine plaats Interlaken,  
direct aan de oevers van de turquoise Brienzersee, Resort Brienzersee gerealiseerd.  
Het resort bestaat uit 151 luxe appartementen en penthouses en biedt uitgebreide  
faciliteiten zoals restaurants, een binnen- en buitenzwembad met wellness en privéstrand. 

✓ Alle eigendomsvergunningen inbegrepen;  
    te koop als privé-persoon of met BV
✓ Waarde onroerend goed in Zwitserland is in de  
    afgelopen 10 jaar in kanton Bern significant gestegen
✓ Optimale zonligging en panoramisch uitzicht

✓ All season bestemming 
✓ Beheer & verhuur  
    tijdens uw afwezigheid
✓ Prijzen variëren tussen CHF 482.880,- 
    en CHF 1.726.600,-
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60 jaar NcD
in 60 weetjes

5,1-6,2 L/100 KM. CO2: 135-163 G/KM.
Leasen vanaf € 990,- o.b.v. Full Operational Lease, 48 maanden, 20.000 km p.j, excl. 21% btw en brandstof. 
Jaguar Financial Services. Wijzigingen voorbehouden.

HOW ALIVE ARE YOU?

DE NIEUWE JAGUAR XF SPORTBRAKE
VANAF € 54.780,-

Wat uw passie ook is, de nieuwe Jaguar XF Sportbrake heeft 
de perfecte balans tussen schoonheid en gebruiksgemak. Met 
zijn combinatie van sportieve luxe en veelzijdig laadvermogen 
levert hij zowel verfijning als prestatie. Dus of u nu naar de 
bergen, het strand, het park of naar kantoor gaat –�de nieuwe 
XF Sportbrake is net zo levenslustig als u.

Leverbaar als 2.2 liter diesel of 3.0 liter V6 diesel.
Standaard 8-traps automaat en intelligent Stop/Start systeem.

Energielabel 

WWW.JAGUAR.NL

LIFE.       BALANCED.
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18. 
Op 26  november 

1965 wordt De 

ALLeR eeRSte NCD-pRIJS 

 uitgereikt aan dr. huub J. 

van Doorne, tot kort daar-

voor president van de Rvb 

van van  Doorne’s Auto-

mobielfabriek en Aan-

hangwagenfabriek 

in eindhoven. 

19. Sinds de  oprichting 
zijn er onder meer 

StUDIeReIZeN naar Japan, 
Rusland, de verenigde  Staten, 

Indonesië, Zuid-Afrika en 
Spanje georganiseerd. Doel: 

kennismaken met de manier 
van zakendoen, marketing, 
management en cultuur in 

het  desbetreffende land.  



Vroeger was het leven nog overzichtelijk. Een dubbele achternaam 
of een anderszins voorname afkomst effende de weg naar een 
entree bij de meest prestigieuze ondernemingen. Het old boys 
network zorgde vervolgens voor een soepele carrière naar de top. 
Maar wat eens was, is niet meer. Hoe nu verder?

Van oud  
machtsbolwerk 
naar eigentijdse 
netwerkstrategie

stuurders terug tot het begin van de 
negentiende eeuw. Toen werden de 
eerste naamloze vennootschappen 
opgericht en deed ook het feno-
meen raad van commissarissen 
zijn intrede. Nv’s werden in die tijd 
vooral opgericht om grootschalige 
bouwprojecten en infrastructurele 
werken te financieren. Omdat de 
directeuren van bedrijven die bij 
deze projecten betrokken waren, 
zitting namen in elkaars rvc’s, ont-
stonden netwerken van personen 
met meerdere bestuursfuncties. Ook 
omdat de kring waaruit commis-
sarissen betrokken werden verhou-
dingsgewijs beperkt van omvang 
was – tot ver in de twintigste eeuw 
werd voornamelijk geput uit aristo-
cratische families – was het onont-
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oe behaaglijk kan een loopbaan in 
het bedrijfsleven zijn wanneer je 
dankzij de juiste contacten zon-
der veel inspanning telkens een 
treetje hoger op de carrièreladder 
klimt? Natuurlijk, het aloude old 
boys network had sterke kenmerken 
van vriendjespolitiek, elkaar uit de 
wind houden of zelfs de hand boven 
het hoofd houden. ‘De term heeft 
een enigszins negatieve connota-
tie omdat het geassocieerd wordt 
met nepotisme’, meldt Wikipedia 
over de vrindenclub van weleer. De 
bepaald deftig gekozen bewoor-
dingen lijken de waardering voor 
goede omgangsvormen en correct 
taalgebruik zelfs te weerspiegelen. 
In een meer volkse term is deze 
ouwejongenskrentenbroodecono-

mie echter inmiddels bijgezet in het 
mausoleum van curieuze anachro-
nismen. De nieuwe lichting topdogs 
zal het op eigen kracht moeten red-
den.

Aristocratische families
Wanneer het old boys precies ont-
staan is, valt moeilijk objectief vast 
te stellen. Er zijn ongetwijfeld men-
sen die stellig durven beweren dat 
de kring van discipelen rond Jezus 
feitelijk als allereerste lichting old 
boys fungeerde. Anderen zullen die 
bewering met even grote stelligheid 
als blasfemisch van tafel vegen. In 
ieder geval gaat de geschiedenis van 
het type old boys network dat ver-
wijst naar een gesloten gezelschap 
van bevoorrechte ondernemingsbe-

tekst DirK vaN Der lit
beelD aNDré thijsseN



niet meer bestaat. Hij zegt tegen-
woordig deel uit te maken van veel 
meer netwerken dan vroeger en 
signaleert tevens dat in die netwer-
ken ook in toenemende mate vrou-
wen en jongeren vertegenwoordigd 
zijn. Bovendien behoort het aloude 
plucheplakken naar zijn mening tot 
het verleden: de omloopsnelheid 
van bestuurders ligt een stuk hoger. 
Dat maakt het er voor toekomstige 
lichtingen topbestuurders niet per 
se eenvoudiger op. Waar het vroe-
ger duidelijk was in welke kringen 
je je moest begeven, is de keuze 
tegenwoordig een stuk groter. Op 
zoek naar de geheimen van Net-
werken 2.0 gingen we te rade bij 
twee netwerkdeskundigen met de 
vraag: wat komt er in de plaats van 
het aloude old boys network? En bij 

welke netwerken kunnen ambiti-
euze jonge executives zich het beste 
aansluiten?

Een oorlog
Eerst het goede nieuws: de net-
werken van deze tijd zijn een stuk 
laagdrempeliger dan vroeger het 
geval was. Toen speelde predes-
tinatie nog een doorslaggevende 
rol om tot de top door te dringen. 
Natuurlijk moest je vroeger met een 
dubbele achternaam ook wel capa-
citeiten hebben, maar het maakte 
het allemaal een stuk eenvoudiger. 
‘Nu is het veel meer een oorlog’, 
constateert Jos van Hezewijk, die 
met Elite-Research sinds jaar en 
dag actief is als onderzoeker van de 
bedrijfselite. Van Hezewijk beaamt 
dat het old boys network al enkele 

jaren feitelijk niet meer bestaat. Hij 
zegt: ‘Voor het individu dat op weg 
is naar de top betekent de nieuwe 
concurrentiestrijd wel dat hij of zij 
zich van de klassieke technieken 
van de old boys zal moeten bedie-
nen. Als je in een bedrijf komt, 
moet je vriendjes gaan maken om 
hogerop te komen. En als je het 
dan een eind hebt geschopt, moet 
je ook vriendjes buiten het bedrijf 
gaan maken. Dat is toch een vorm 
van cliëntelisme die vroeger niet 
bestond omdat je afkomst al een 
hoop voor je deed.’ Overigens blijft 
Van Hezewijk van mening dat het 
ook in onze hedendaagse, meer 
egalitaire samenleving een groot 
voordeel is als je van goede komaf 
bent. ‘Dan heb je de belangrijkste 
rituelen al leren kennen.’

koombaar dat veel toezichthouders 
commissariaten bij meerdere 
bedrijven bekleedden.

In de vroege jaren van de vader-
landse handel en industrie opereer-
de het old boys network nog niet 
op nationale schaal, maar con-
centreerde het zich in drie regio’s. 
Amsterdam, Rotterdam en Twente 
hadden elk hun eigen old boys. Na 
de Tweede Wereldoorlog verdween 
het regionale karakter van dit net-
werk. Zeker toen in de jaren zestig 
een ware fusiegolf het Nederlandse 
bedrijfsleven in zijn greep kreeg. 
Bedroeg het aantal fusies in 1958 
nog slechts een schamele twaalf, in 
1969 werden niet minder dan 323 
fusies geteld. In die consolidatie-
slag vormden de Amro Bank en de 
Algemene Bank Nederland belang-
rijke knooppunten. Via dubbel-
functies van hun commissarissen 
en directeuren hadden deze banken 
direct toegang tot veertig van de 84 
grootste bedrijven van Nederland. 

De 200 van Mertens
In het begin van de jaren zeventig 
van de vorige eeuw werd het net-
werk van ondernemingsbestuurders 
voor het eerst nauwkeurig in kaart 
gebracht naar aanleiding van een 
uitspraak van vakbondsleider Mer-
tens. Hij beweerde dat de finan-
cieel-economische macht in het 
bedrijfsleven zich concentreerde bij 
een elite die uit tweehonderd perso-
nen zou bestaan. Politicologen van 
de Universiteit van Amsterdam die 
‘de 200 van Mertens’ aan empirisch 
onderzoek onderwierpen, stelden 
vervolgens vast dat een groep van 
(opmerkelijk genoeg) 195 perso-
nen via allerlei dubbelfuncties bij 
de grootste 86 bedrijven met elkaar 
was verbonden. In het centrum van 
de macht namen big shots als pre-
sident-directeur Van den Brink van 
de Amro Bank en SER-voorzitter 
De Pous prominente posities in. De 
uitkomst van genoemd onderzoek 
veroorzaakte nogal wat maatschap-
pelijke en politieke deining. In 1972 
werd er zelfs een congres gewijd 

aan het old boys network. Net 
als werkgeversorganisatie VNO 
bedankten de kopstukken uit het 
bedrijfsleven feestelijk voor de eer 
om tijdens dit congres de rol van 
gebeten hond te vervullen.

Na de antiautoritaire jaren zeventig 
werd het belang van goed bestuur 
en hiërarchie een decennium later 
weer volop erkend. Management en 
leiderschap werden opgewaardeerd 
en topbestuurders werden rolmo-
dellen. In de jaren tachtig werd het 
bestuursnetwerk opener van karak-
ter. Met de afname van de invloed 
van adel en patriarchaat verwierf 
de gewone man zich dankzij de 
democratisering van het onderwijs 
in toenemende mate een positie in 
de top van het bedrijfsleven. Oude 
machtsbolwerken maakten plaats 
voor een nieuwe elite, die veel geld 
verdiende in het onroerend goed, 
de media en de automatisering.

Vrouwenlobby
Sinds 2006 publiceert de Volks-
krant in de geest van de hiervoor 
genoemde vakbondsbestuurder 
Mertens jaarlijks een top 200 van 
de macht in Nederland. Deze lijst 
valt tegenwoordig niet of nauwe-
lijks kritiek ten deel. Het verschijn-
sel macht lijkt de laatste jaren 
algemeen geaccepteerd. Zakken-
vullers worden echter niet zelden 
met de nek aangekeken. De voor-
beelden van wat oud-premier Wim 
Kok omschreef als ‘exhibitionis-
tische zelfverrijking’ liggen voor 
het oprapen. Je kunt veel van ze 
zeggen, maar de old boys hadden 
dat nooit laten gebeuren. In kringen 

van het oude geld was zelfverrij-
king not done. Wat dat betreft heeft 
de tanende macht van de old boys 
ogenschijnlijk gelijke tred gehouden 
met de groei van het aantal exces-
sieve beloningen.

Net als in de jaren zeventig kwam 
het old boys network in het eer-
ste decennium van deze eeuw in 
een negatief daglicht te staan. De 
boekhoudschandalen van rond de 
eeuwwisseling maakten een ruw 
einde aan de periode van bewon-
dering van de corporate elite. De 
term corporate governance raakte 
meer en meer ingeburgerd en de 
roep om het aantal commissaria-
ten per persoon te beperken werd 
luider en luider. Bovendien klopte 
de vrouwenlobby nadrukkelijk op 
de deur. Coöptatie in het toezicht 
in de vorm van stereotiepe benoe-
mingen van blanke mannen ouder 
dan 55, terwijl vrouwen vergeefs op 
de deur kloppen, zijn tegenwoordig 
eerder uitzondering dan regel. De 
roep om transparantie en modern 
bestuur heeft flinke barsten in het 
old boys network veroorzaakt. 
Als gevolg van recente schan-
dalen in de semipublieke sector, 
waar old boys veelal sleutelposities 
bekleedden, brokkelt het netwerk 
in versneld tempo af. Naming and 
shaming in de (online) media geeft 
het laatste zetje. Alleen in kringen 
van de allergrootste behoudzuch-
tigen is zoiets als coöptatie nog de 
normaalste zaak van de wereld. 
Alsof de voetbalwereld nog totaal 
onkundig is van elementaire demo-
cratische beginselen, meldde het 
Algemeen Dagblad op 21 maart 
2013: ‘Sepp Blatter ziet in Michel 
Platini een geschikte kandidaat om 
hem in 2015 op te volgen als voor-
zitter van 's werelds overkoepelende 
voetbalorganisatie FIFA.’ Inder-
daad, een anachronisme pur sang.

Netwerken 2.0
Een ervaren topbestuurder van een 
gerenommeerd beursfonds meent 
desgevraagd dat het old boys net-
work in zijn klassieke vorm allang 

actueel

34 35JULI 2013 executive

In kringen van 
het oude geld was 
zelfverrijking 
not done

Netwerk 
jezelf naar 
de top. 
Wat zijn 
 hotspots en 
no go’s?

Sportvereniging 
Zoek het vooral in 
sporten als zeilen, 
golf en hockey. Bij 
een volkse sport 
als voetbal heb je 
niets te zoeken. 
Vooral zeilen is 
populair onder de 
huidige generatie 
topbestuurders. 
Als je iemand ont-
moet die ook zeilt, 
geeft dat meteen 
een enorme klik.

Studie  
Het lidmaatschap 
van studentencor-
pora en alumni-
verenigingen is 
erg belangrijk. 
Maak er actief 
werk van. Dat je 
naam ergens in 
een almanak staat 
is niet voldoende, 
je moet je gezicht 
laten zien.

Sociëteit  
Over het algemeen 
niet the place to 
be. Zeker als het 
om gezelschap-
pen van dames of 
heren op leef-

tijd gaat heb je er 
niets te zoeken.  

Businessnetwerk 
Veelal een initia-
tief op stedelijk of 
regionaal niveau 
waar Jan en alle-
man deel van uit-
maakt. Meestal 
zeer divers 
samengesteld dus 
weinig focus. De 
echte toppers tref 
je er niet.

Ondernemers-
vereniging  
Niet op lokaal 
niveau (zie busi-
nessnetwerk), 
maar wel lande-
lijk. Het netwerk 
van VNO-NCW is 
een must, als het 
even kan in com-
binatie met jaar-
lijkse deelname 
aan de Bilderberg-
confere ntie.

Beroeps-
vereniging  
Het is vast leuk 
om lid te zijn van 
de beroepsver-
eniging van civiel 
ingenieurs, maar 
carrièretechnisch 
zet het weinig 
zoden aan de dijk. 
Lidmaatschap 
van het NCD is wel 
een goed idee. 
Een achtergrond 
in bedrijfskunde 
of economie geldt 
daarbij als pre. 
 
Kerk, maatschap-
pij en goed doel 
Vergeet kerk en 
maatschappij als 
opstapje naar 
een topfunctie. 
Lidmaatschap 
van een comité 
van aanbeveling 
van een goed doel 
met landelijke 
uitstraling kan 
nooit kwaad. Iets 
maatschappe-
lijk verantwoords 
doet het goed op 
je cv.

Eliteclubs en 
genootschappen 
Genootschap-



Zichtbaarheid belangrijk
Netwerken is een absolute must, 
stelt ook Miriam Notten, managing 
consultant van La Red Netwerk-
ontwikkeling & Organisatieadvies. 
Naar eigen zeggen is voor haar 
netwerken het antwoord op alles, 
maar finetuning is gewenst. ‘Om 
aansluiting te krijgen bij de toppers 
in het bedrijfsleven kun je beter 
lid worden van een beleggingsclub 

dan een afslankclub, maar daarmee 
ben je er niet. Aan iemand die de 
ambitie heeft de top te halen, stel ik 
altijd de vraag: welke top? Wil je 
het gaan maken in het Nederlandse 
bankwezen of in de melkveehoude-
rij? Als duidelijk is naar welke top-
functie in een bepaalde branche de 
ambitie uitgaat, ga je kijken welke 
mensen nu deel uitmaken van de 
top 10 in die bedrijfstak. En hoe 
die top 10 er bijvoorbeeld vijf jaar 
geleden uitzag. Die gegevens ga je 
analyseren om te kijken of je trends 
kunt ontdekken. Welke bijbanen 
hebben deze mensen, wat doen ze 
in hun vrije tijd, van welke club-
jes zijn ze lid? Op die manier is het 
mogelijk om je analyse te vertalen 
in een chronologie van acties die je 
met deze mensen in contact kunnen 
brengen’, aldus Notten. Haar bedrijf 
werkt overwegend voor onderne-
mingen die op zoek zijn naar nieu-
we klanten of overheidsorganisaties 
die draagvlak nodig hebben. ‘Maar 
momenteel begeleiden we ook twee 
directeuren die verder willen met 
hun carrière.’

Volgens Van Hezewijk is voor de 
huidige lichting toekomstige top-
pers een actieve rol in het studen-
tencorps essentieel. ‘Daarmee 
leg je de basis voor een bruikbaar 
netwerk. Vervolgens moet je zo 
snel mogelijk naar een multinati-
onal. Een prestigieus MBA halen 
kan ook een handje helpen en 
een periode in het buitenland is 
sowieso goed, maar zorg dat je op 
het hoofdkantoor in beeld blijft. 
Raak je uit het zicht, dan kun je het 
verder vergeten.’ Zichtbaarheid is 
erg belangrijk, vindt ook Notten, en 
bovendien essentieel in de dage-
lijkse praktijk van het netwerken. 
‘Het heeft pas zin om lid te worden 
van een club als er minstens tien 
bijeenkomsten per jaar zijn. Met 
een beetje geluk ben je dan in de 
gelegenheid om vijf keer aan een 
activiteit deel te nemen.’ Notten 
constateert: ‘Mensen willen altijd 
onder gelijken zijn in de kudde. En 
dat kan in Nederland, want wij heb-
ben overal clubjes voor. Dat maakt 
het leven gemakkelijker.’

Van Hezewijk waarschuwt echter 
voor een lichtzinnige houding op 
weg naar de top. ‘Wees je ervan 
bewust dat je duizenden concur-
renten hebt. Als je niet bereid bent 
je volledig in te zetten om je een 
slag in de rondte te netwerken en je 
houdt niet van de rituelen die erbij 
komen kijken, begin er dan niet 
aan. Alleen degenen die er 24 uur 
per dag en zeven dagen per week 
voor gaan, halen het. In zekere zin 
moet je wel een beetje gestoord 
zijn.’

Voor historische gegevens is onder 
meer gebruikgemaakt van het hoofd-
stuk ‘Het wankelende old boys network 
in  Nederland’ uit het boek Gaat de elite 
ons redden? – De nieuwe rol van de 
 bovenlaag in onze samenleving.  
(Van Gennep, 2007).
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actueel

‘Zorg dat 
je op het 
hoofd-
kantoor 
in beeld 
blijft’

pen met fraaie 
Latijnse namen 
zijn doorgaans 
zeer exclusief en 
alleen (op voor-
dracht) toeganke-
lijk voor de echte 
toppers. Clubs als 
Rotary en Lions 
kunnen wel inte-
ressant zijn, maar 
het aanbod is 
groot. Kies de club 
waar interessan-
te mensen op de 
ledenlijst staan.

Vrijmetselarij  
De meeste Odd 
Fellows zijn geen 
toppers uit het 
bedrijfsleven, 
maar bestuur-
ders in over-
heidsdienst. Het 
lidmaatschap is 
als gevolg van het 
nodige huiswerk 
bovendien nogal 
arbeidsintensief.

Online  
LinkedIn en Twit-
ter zijn zeer bruik-
bare netwerken 
voor wie hogerop 
wil. Op LinkedIn 
kun je heel gericht 
zoeken naar per-
sonen die je kun-
nen introduceren 
bij toppers met 
wie jij in con-
tact wilt komen. 
Op Twitter kun 
je jezelf ook bui-
tengewoon goed 
positioneren met 
je tweets.

Politiek 
Mogelijk inte-
ressant, maar 
uitsluitend op 
landelijk niveau. 
Houd jezelf voor 
ogen dat je er 
meer om strategi-
sche redenen zit 
dan om ideologi-
sche. Dat laatste 
kan nogal tijdro-
vend zijn en voor 
je het weet beland 
je als backbencher 
op een positie 
waar je helemaal 
niet had willen 
komen.

20. In 1966  ontvangt NCD de SALeS AND  MARketINg exeCUtIveS 
 INteRNAtIONAL-ONDeRSCheIDINg 

voor ‘outstanding achievement 
in the field of executive Deve-
lopment’, een erkenning voor 

belangrijke bijdragen op 
het gebied van  executive  development. 

21. 
In 1968 wordt 

de  StUDIegROep 

MANAgeMeNt eN MeDeZeg-

geNSChAp OpgeRICht, die 

het vraagstuk medezeggen-

schap bespreekt. De resul-

taten worden tijdens een 

ledenbijeenkomst 

 besproken.

22. 
In 1972 vindt een 

speciale bijeenkomst 

plaats: DIReCteUR eN SeCRe-

tAReSSe, met de focus op de 

relatie  tussen de directeur 

en de  secretaresse. eerde-

re bijeenkomsten hadden 

alleen focus op de 

directeur. 

1000-21-3000-2030 NCD exec 2013-01 Kleur: fc

Écart Invest 1 B.V. is sinds 1993 actief als 
participatiemaatschappij. Zij stelt risicodragend 
vermogen ter beschikking aan middelgrote 
Nederlandse vennootschappen. 
De investeringen - in de vorm van aandelen en 
achtergestelde leningen - variëren in hoogte van 
EUR 1,0 tot EUR 6,0 miljoen per participatie.

Met ruim dertig informal investors en het 
management als aandeelhouders, is Écart een 
stabiele en lange termijn partner. 
Kenmerkend is dat Écart participeert voor 
onbepaalde tijd en op basis van een minder-
heidsbelang. Ambitieuze ondernemers met 
expansie-, overname- of opvolgingsplannen zijn 
zo verzekerd van behoud van zeggenschap en 
duurzame samenwerking met een slagvaardig en 
kundig team.

Management en aandeelhouders van Écart 
zijn bekend met een breed scala aan sectoren, 
beschikken over een omvangrijk netwerk en 
veelzijdige expertise.

Qua investeringsprofiel richt Écart zich op 
gemotiveerde en vakbekwame ondernemers 
met een beproefd trackrecord en aantoonbare 
financiële betrokkenheid.

Javastraat 78  2585 AS Den Haag  +31 (0)70 355 47 88

www.ecart.nl

Ondernemen met ondernemers
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23. 
Ook start in 1972 een SpeCIAAL vOOR  COMMISSARISSeN  ONtwIkkeLD pROgRAMMA, gericht op het aanvullen en verbeteren van kennis. Met informatiebijeen-komsten, studiedagen en publicaties.

geboren: 1940–1955
bijnaam: de protest generatie
Op de arbeidsmarkt: 
 wederopbouw

‘Generaties ontstaan als gevolg 
van trendbreuken in de samen-
leving. Elke generatie ontwikkelt 
daardoor haar eigen waarden en 
normen. De Tweede Wereldoorlog 
is een heel scherpe trendbreuk. 
De babyboomer nam definitief 
afscheid van de autoritaire leider, 
van een tijd waarin kerk en leider-
schap verweven waren. Er kwam 
een flowerpower-wind, die gezag 
en structuren van de vorige gene-
ratie (de stille generatie) omver 
blies. De gehokte verzuiling brok-
kelde langzaam af. Taken en func-
ties binnen organisaties zorgden 
voor een nieuwe organisatiestruc-
tuur. Die nieuwe structuur, met 
democratische inspraak, werkte 
heel goed voor organisaties en 
bedrijven tijdens de wederop-
bouw. In korte tijd werd heel wat 
bereikt.’

Positie telt zwaar
‘Het Hollandse polderen, inspraak 
realiseren door draagvlak te 
creëren, is typisch iets van de 

babyboomers. En daar komen zij 
een eind mee. De babyboomer is 
de generatie die het de afgelo-
pen honderd jaar het langste voor 
het zeggen heeft gehad. En nog 
steeds. Je ziet nu de uitstroom van 
deze generatie en nog altijd een 
groep die blijft zitten. Dat is inte-
ressant. Je hebt twee stromin-
gen. De een zegt: mijn manier van 
leidinggeven heeft altijd gewerkt, 
dus die zal de komende jaren ook 
nog wel werken. De ander zegt: ik 
sta voor de opgave om mijn stijl 
van leidinggeven aan te passen 
aan de huidige tijd. Die laatste 
groep werkt verrassend goed 
samen met de jongste mensen op 
de arbeidsmarkt, de screenagers.’     

Piet Hein Donner en Ivo Opstelten 
zijn personen die me het eerste te 
binnen schieten. Echte babyboo-
mers, die moeilijk innoveren in hun 
leiderschap. Ze varen vooral op 
hun positie, en de hiërarchie die zo 
bekend is voor de babyboomgene-
ratie. Job Cohen, ook zo’n leider. 
Hij deed het heel goed als stand-
vastige burgemeester van Amster-
dam, maar in de politiek waar hij 
moest netwerken en samenwer-
ken, sneeuwde hij volledig onder.’

geboren: 1955–1970
bijnaam: de verloren 
 generatie
Op de arbeidsmarkt: 
 internationale crises
 
‘Generatie X wordt ook wel de 
verloren generatie genoemd. 
Ingestroomd in een tijd van eco-
nomische crises, in bedrijven die 
werden geleid door babyboomers 
en gevormd door de multiculturele 
samenleving, hebben zij de nadruk 
gelegd op “verbinden” en zijn 
daardoor zelf relatief onzichtbaar 
gebleven. De tijdgeest is een van 
de boosdoeners. Generatie X is op 
de markt gekomen in een tijd van 
oliecrisis en een beginnende multi-
cultisamenleving. Voedingsbron-
nen van economische tegenwind 
(crises) en tegelijkertijd onderwer-
pen (migratie) om jezelf helemaal 
in te verliezen. Generatie X vergat 
én vergeet zichzelf te profileren.  
Generatie X zou de babyboomers 
moeten opvolgen als leiders. In 
veel bedrijven zien we echter de 
pragmatische generatie opsto-
men. Ze zijn doel- en resultaat-
gericht, daadkrachtig ook. Dat is 
generatie X niet.’  

Je kunt stellen dat de NCD sinds de 
Watersnoodramp bestaat. Dan heb je 
een herkenbare tijdsbepaling. Zo zijn 
er meerdere significante tijdslijnen. 
Edna Walhain (63), generatie-expert 
van Koffie en Bubbels, deelt het 
leven op in generaties. Wij hebben 
er op dit moment met vier op de 
arbeidsmarkt te maken, de vijfde 
komt eraan, zo zegt zij. ‘Generaties 
zeggen veel over leiders. Ik ben nogal 
dominant, kan niet met X overweg, 
maar heel goed met Y, terwijl Y net zo 
dominant is als de babyboomer die ik 
ben.’

Waarom de 
babyboomer  
en de   
pragmaticus 
succes volle 
leiders zijn  
(en generatie x niet)

tekst  jaN baKKer
beelD MoKer oNtwerp

01. De babyboomers 02. generatie X
Les van 
 babyboomer  
Edna Walhain

‘Eén ding is wel zeker 
als we de laatste vier 
generaties bekijken: als 
je niet hoeft te overleven 
als leider, heb je echt 
ruimte om te vernieuwen. 
Voor de meeste leiders is 
het onbegonnen werk, zo 
blijkt. Ze hebben domme 
pech: geboren op het 
verkeerde moment, in 
een laagconjunctuur.’  

leiDerschap & geNeraties
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geboren: 1985–2000
bijnaam: netwerkgeneratie
Op de arbeidsmarkt: 
 financiële crisis

‘De screenagers kennen een leven 
zonder computer en internet niet. 
Het is onze nieuwe netwerkge-
neratie, die elke dag op zoek gaat 
naar mensen, feiten en menin-
gen en daarbij eigen, voor hen 
zinvolle verbindingen legt. De 
grootste invloed die deze gene-
ratie als leider straks zal uitoe-
fenen is organisaties omvormen 
van een hiërarchische naar een 
netwerkstructuur. Dat is voor de 
screenager een normaal uitgangs-
punt, in netwerken denken, maar 
zo werken de systemen in het 
bedrijfsleven nog niet. Alleen jon-
ge ICT-bedrijven denken al anders. 
Facebook is misschien ook een 

goed voorbeeld van een netwerk-
bedrijf, waarin de horizontale en 
verticale functieverdeling niet lan-
ger een scheidslijn is. Het netwerk 
is leidend, omdat een netwerk de 
tool is om resultaat te halen.’ 

Kan de screenager bereiken  
wat hij wil? ‘De trendbreuk waar-
door deze screenager-generatie 
ontstaat, is de omslag in bedrij-
ven van winstmaximalisatie naar 
betekenismaximalisatie. Dan moe-
ten we dus gaan denken: welke 
betekenis heeft mijn bedrijf in de 
samenleving? En niet langer: wat 
willen de aandeelhouders? Die tijd 
hebben we gehad. Echt. Dat laat 
de crisis wel zien. We wilden voort-
durend “meer van hetzelfde”. En 
dat levert dus uiteindelijk niet lan-
ger het gewenste resultaat op. Dat 
weet de Amerikaanse ondernemer 
Donald Sample al heel lang. Hij 
is een man die naar geluk streeft 
voor zijn werknemers. Raar? Nou, 
eigenlijk niet. Het past helemaal 
bij de gedachte van de screenager 
en bovendien: zijn bedrijf is enorm 
winstgevend.
   
De screenager, de aankomende 
generatie, gaat de wereld verande-

ren. Tenminste, dat is de gedachte. 
Maar ik moet nog maar zien of dat 
echt gaat gebeuren. Want net als 
generatie X groeien screenagers 
op in een tijd waarin het econo-
misch slecht gaat. De vraag is of 
de screenagers hun levenswijze 
daadwerkelijk kunnen planten in 
de maatschappij. Dat betwijfel 
ik. Sywert van Lienden (initiator 
G500) probeert het. Hij is een van 
de weinigen die ik nu hoor. En dat 
doet mij vrezen. Misschien wordt 
de screenager net als generatie X 
over een paar jaar ook de verloren 
generatie genoemd.’

05. Generatie Z
geboren: na 2000
bijnaam: digiweters
Op de arbeidsmarkt: circa 
2020

‘We weten nog niet heel veel van 
generatie Z. De oudste is nu 13 
jaar. Het is de eerste generatie 
die zich geen tijd kan  voorstellen 
 zonder internet. Zij zijn altijd 
online, delen alles direct met 
vrienden. Privacy is een optie, 
geen standaard meer. Dat is het 
grote verschil met alle generaties 
hiervoor. Zij zijn een generatie van 
“vinders en grazers” (Jos Ahlers & 
René Boender) en niet van weters 
en onthouders. Generatie Z weet 
niet beter en is volledig digitaal 
opgevoed. Ze hebben meer vrijheid 
dan ooit. En juist vanwege die vrij-
heid willen zij zich verbinden, maar 
dan op basis van gezamenlijke 
interesses (niet-religieus,  vakbond 
of politiek georiënteerd).’  

Verbindend, bescheiden 
‘Nederland zou waarschijnlijk heel 
veel baat hebben bij het verbin-
dende leiderschap van generatie 
X. Maar vanwege de economische 
crisis komen de talenten van de 
pragmatici nu goed van pas. De 
karaktertrekken van X – conflict-
mijdend en bescheiden – werken 
in dat opzicht niet mee: waar X om 
de hete brij danst, is de pragma-
ticus sneller en adequater. En dat 
is wat er nu in het Nederlandse 
bedrijfsleven gebeurt: het mes in 
organisaties, iets wat niet direct 
heel dicht bij generatie X ligt.

Natuurlijk zijn er succesvolle 
generatie X-leiders. De bekendste 
is misschien wel Barack Obama. 
Hij is met recht een positieve 
reactie op de babyboomer. Een 
directeur van bezinning, zoals de 
meeste leiders van de generatie X 
zijn, maar dan eentje die zich kan 
profileren. Hij denkt na over zijn 
rol: Hoe geef ik vorm aan leider-
schap? Zo is generatie X: bewust 
bezig met transformeren. Maar 
tegelijkertijd is hun 
valkuil dat ze blijven 
verbinden.’ 

03. Generatie Y
geboren: 1970–1985*
bijnaam: de pragmatici
Op de arbeidsmarkt: 
 internet-hoogconjunctuur

‘De eerste pragmatici kwamen 
rond 1987, 1988 op de arbeids-
markt. De wereld lag open voor 
hen. Opgevoed door de babyboo-
mers betraden zij de arbeidsmarkt 
met het idee dat alles en iedereen 
aan hun voeten lag. Pragmatici 
zijn goed geschoold, zelfbewust 
en ambitieus. Allemaal rand-
voorwaarden om het helemaal te 
maken als leider. Dat laten ze ook 
zien op dit moment in het bedrijfs-
leven. De pragmatici zijn generatie 
X aan alle kanten aan het inhalen 
op de leidinggevende posities. 
Maar dat betekent niet dat ze hun 
vernieuwingskracht ook echt hele-
maal inzetten. De invloed van de 
pragmatici had daarom nog groter 
kunnen zijn. Het interessante is 
namelijk aan deze in potentie zeer 
invloedrijke generatie dat zij haar 
talent enigszins verloochent. Ze 
wegen werk en privé scherp tegen 
elkaar af en kijken at the end of the 
day toch vooral naar hun hypo-
theek, partner, auto en kindjes. 
Dat zijn de concessies die zij doen 
op hun natuurlijke, talentvolle 
ik. De oudere generatie neemt 
hen dat kwalijk: talent vergooien, 
noemen zij dat. Niet in de laatste 
plaats trouwens omdat de pensi-
oenen van de oudere generaties 

nu onderwerp van gesprek zijn in 
de boardrooms die volzitten met 
pragmatici.’ 

Meerdere prioriteiten 
‘Pragmatici die een leidingge-
vende rol hebben, hebben veel 
invloed. Mark Rutte en Diederik 
Samsom zijn, weliswaar vroege, 
maar echte pragmatici. De kabi-
netsformatie is een voorbeeld van 
hun soort leiderschap: pragma-
tisch dus. Daar schuilt een gevaar 
in. Snelheid is een kenmerk van de 
pragmaticus, de aanloop naar een 
beslissing is ook relatief kort, wat 
gemakkelijk leidt tot een korteter-
mijnkijk. Maar pragmatici kijken 
daar anders tegenaan: ze vinden 
van zichzelf dat ze fouten mogen 
maken, in tegenstelling tot vorige 
generaties. En als ze handig zijn 
maken ze gebruik van de ervaring 
van de oudere generaties: slim en 
praktisch. 

Kanttekening bij de leidende prag-
maticus: zijn ambitie is zowel thuis 
als op het werk sky high, wat een 
ongekend hoog aantal burn-outs 
in de hand werkt. Dat is ook anders 
met voorgaande generaties. Burn-
outs bij generatie X werden en 
worden vaak veroorzaakt door een 
(te) hoge mate van loyaliteit.’ 

*over het eindjaar 1985 
verschillen de menin-
gen internationaal    

04. De screenagersZo moet het niet

Edna Walhain: ‘Genera-
ties komen steeds verder 
van elkaar af te staan. 
Mensen ontmoeten het 
meest mensen van de 
eigen generatie en den-
ken ook nog altijd vanuit 
de normen en waarden 
van de eigen  generatie. 
Een voorbeeld is de 
Nationale Politie, die 
hervormd wordt, zo is de 
opdracht die al in gang is 
gezet. Er wordt gecen-
traliseerd en gecontro-
leerd. Meer greep op de 
organisatie door een 
paar leiders, vanuit de 
bestaande hiërarchische 
structuur. Die beweging is 
zó “Protest”. Het is terug-
grijpen naar het oude. 
Precies het omgekeerde 
van waar al die duizenden 
jonge politiemedewer-
kers op zitten te wach-
ten. Zij zijn pragmatici en 
screenagers en vinden 
nauwelijks aansluiting bij 
de hervormde Nationale 
Politie. Dat gaat nog heel 
moeilijk worden.’     



Rob Wijnberg werd als hoofdredacteur 
van nrc.next gedwongen zijn functie neer 
te leggen. Zijn visie strookte niet langer 
met die van de journalistieke baas van 
NRC  Handelsblad, de moeder van nrc.
next. De bevlogenheid van de journalist 
heeft er geen deuk van opgelopen: nog 
harder zwemt hij in tegen de alledaagse 
informatiestroom die de meeste media 
produceren. Hij gaat een nieuwsplatform 
opzetten. Betaald.

tekst  Maud Gerards
beeld Maarten kools
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Visie    ‘De wereld om me heen interesseert me 
enorm. Ik wil mensen die daar ook zo over denken 
graag bij elkaar brengen en ze informeren. Het is 
makkelijk om je leven voor lief te nemen en te denken: 
het is allemaal wel goed. Dat zijn toeschouwers, die 
niet te veel nadenken over wat er allemaal gebeurt. 
Van die houding word ik ongemakkelijk. Ik wil niet 
in de groep toeschouwers terechtkomen, niet de weg 
met de minste weerstand kiezen. Een nieuw medium 
opzetten: ik had het ook niet kunnen doen. Het had me 
een hoop stress bespaard, maar door de mensen die 
ik om me heen had de afgelopen jaren, maak ik die 
keuzes nu juist wel.’

Inspiratie    ‘Ik kijk en luister graag naar mensen 
als Jon Stewart, die een dagelijkse show over het 
nieuws maakt. Mensen die uitgesproken zijn maar 
tegelijkertijd bedachtzaam, mensen die ruimte bieden 
voor discussie, die inspireren me. Dat is ook een 
onderdeel van mijn persoonlijkheid, ik vind het fijn als 
iedereen meepraat. Maar dan moet je wel met goede 
argumenten komen, daar dwing ik mezelf ook telkens 
toe. Veel van de boeken die ik las tijdens mijn studie 
filosofie hebben me ook geïnspireerd. Dan heb ik 
het niet over een specifieke filosoof, maar over al die 
verschillende opvattingen en denkwijzen die ik heb 
leren kennen.’

Strategie    ‘De Correspondent is een digitaal 
project waarmee ik journalistieke producties wil 
brengen die verdergaan dan de waan van de dag. 
Nieuws is op veel plekken zo vluchtig, het gaat 
allemaal om kwantiteit. De Correspondent gaat daar 
niet aan meewerken. Veel te snel denken mensen nu 
na het zien of lezen van nieuws: wat vind ik ervan?, 
terwijl ik wil dat ze de vraag: hoe zit het in elkaar? 
stellen. Om zo’n platform te maken is wel geld nodig. 
Daarom gaat er een wervingssite online, waar mensen 
abonnee kunnen worden. Zodra genoeg mensen 
zich aangemeld hebben gaan we aan de slag. Dat 
betekent dus dat zij betalen voor informatie online. 
Dat schuurt met de algemene opvatting over content 
op het internet. Maar is dit verdienmodel niet precies 
hetzelfde als die in alle andere sectoren? Wij leveren 
een dienst, de geïnteresseerde betaalt daarvoor.’

Leeftijd    ‘Mijn leeftijd komt vaak ter sprake. Men 
vindt mij dan nog zo jong. Maar je bent alleen jong in 
andermans ogen, want volgens mij heeft mijn manier 
van naar de wereld kijken niks met leeftijd te maken. 
Zelf snap ik ook niet waarom bepaalde acties bij een 
bepaalde leeftijd horen. Mijn ouders hebben mij anders 
opgevoed. Die zeiden: “Als je iets wilt, dan moet je het 
gewoon proberen.” Dus ik riep op mijn twaalfde dat ik 
een boek ging schrijven en er was niemand die tegen 
mij zei dat ik daar te jong voor was.’

Ik wil niet 
in de groep 
toeschouwers 
terechtkomen

dwarsliGGer

Rob 
 Wijnberg 
(1982)
 
Wat: hoofd
redacteur De  
Correspondent

Studie: Filosofie 
Universiteit 
Amsterdam
 
Werk: De Telegraaf 
(2001), publicaties 
voor de De Groene 
Amsterdammer 
(2005), De 
Bezige Bij (2009), 
hoofdredacteur 
van nrc.next (2010 
tot september 
2012).
 
Auteur: Hij schreef 
zes boeken, 
waaronder 
Nietzsche en 
Kant lezen de 
krant (2009) en En 
mijn tafelheer is 
Plato (2010). Zijn 
laatste boek, De 
Nieuwsfabriek 
(2013), is 
geschreven als 
manifest van De 
Correspondent, 
met ideeën over 
hoe de nieuwe 
journalistiek eruit 
zou kunnen zien.

24. Voor de  echtgenoten van NCD-leden start in 1975  CaUserIeëN Voor Dames, waar culturele en sociaaleconomische onderwerpen aan de orde  kwamen. In 1976 ein-digt dit alweer.

25. 

op 28  januari 1976 

ontvangt prins Bernhard 

op  Paleis soestdijk als  eerste 

De BroNzeN NCD-PeNNINg, voor 

‘ bijzondere verdienste bij 

het  bevorderen van de NCD- 

doelstellingen of van de 

welvaart of van het 

bedrijfs leven’. 



Dwarsligger
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Context    ‘Het nieuwe medium moet mensen betere 
inzichten bieden dan ze nu krijgen, én ervoor zorgen 
dat zij hun eigen oordelen en opvattingen daaraan 
toetsen. Een nieuwsfeit alleen is niet genoeg om er 
een mening over te kunnen vormen. Om de wereld 
te kunnen begrijpen, heb je die context nodig. Veel 
nieuwsmedia zeggen dat ze die bieden, maar stiekem 
is de noodzaak om aandacht van de kijkers te trekken 
belangrijker dan de zogenaamde verdieping waarmee 
ze pochen. Context heeft vaak een nuancerend effect, 
wat dan weer haaks staat op het hele begrip nieuws. 
Context wordt dan ineens achtergrond genoemd. 
Achtergrond zou eens wat vaker op de voorgrond 
moeten staan.’ 
 
Leiderschap    ‘Geen idee of ik een geboren leider 
ben, daar heb ik nooit bij stilgestaan. Ik weet dat ik 
goed ben in het overtuigen van mensen en ze achter me 
kan scharen. Leiderschap is in zo’n geval leuk, want je 
beweegt een groep om iets te doen waar jij achter staat. 
Anderzijds geeft het veel gewicht. Dan twitterde ik iets 
en werd het ineens nieuws. Het is een machtige positie, 
maar ik kick er zeker niet op. Ik ben natuurlijk wel uit 
op aandacht en enthousiasme van het publiek, maar 
niet op macht.’

Tegenslag    ‘Tijdens mijn hoofdredacteurschap 
bij nrc.next ging het goed met de krant, we groeiden 
zelfs. Omdat de visies van mij en Peter Vandermeersch 
(hoofdredacteur van NRC Handelsblad, red.) in het 
begin hetzelfde waren en er alleen maar abonnees 
bij kwamen, gingen de redactie en ik ervan uit 
dat iedereen tevreden was. Dat bleek niet zo te 
zijn. Sommige keuzes die ik maakte, vielen niet 
in goede aarde. Prinsjesdag niet op de voorpagina 
op Prinsjesdag. Ik vond het logisch, want zo’n dag 
levert ieder jaar hetzelfde verhaal op waarvan de 
helft een open deur en de andere helft gespeculeer 
is. Dan kunnen we het beter niet doen, dacht ik toen. 
Uiteindelijk bleken dat soort ideeën niet te rijmen met 
die van NRC Handelsblad.’

Online     ‘Een online platform opzetten is een 
bewuste keuze. Je bent 60 procent goedkoper uit 
als je voor digitaal gaat in plaats van een papieren 
krant. Dat gegeven speelt uiteraard mee in de keuze. 
Maar minstens net zo belangrijk vind ik dat je op het 
internet een heel ander soort journalistiek bedrijft. Een 
krant publiceer je een keer per dag. Wat daarin staat, 
kun je niet meer veranderen. Online kun je aanpassen, 
uitbreiden, toevoegen. Je bent niet gebonden aan een 
deadline, kunt publiceren wanneer je wilt. Ook vind 
ik een krant eendimensionaal. Spreek binnen een 
verhaal maar eens zowel de leek als de expert aan. In 
online dossiers is dat wel mogelijk, daar kun je lagen 
toevoegen in een verhaal.’ 

Commercie    ‘We kiezen bewust voor 
een reclameloze website. Ik ben niet wars van 
samenwerkingen met niet-belanghebbende 
organisaties, maar dat is weer iets anders dan 
reclame. Geen reclame is een unieke eigenschap 
van dit platform, het wordt een journalistieke site 
zonder afleiding. Adverteerders vinden een doelgroep 
belangrijk en daar denk ik anders over. Ik wil geen 
“top-5 meest gelezen”, maar een “top-5 langst 
gelezen”. Er hoeft op deze site geen rekening te worden 
gehouden met een doelgroep, dat bevrijdt je van de 
noodzaak om een bepaald publiek te bereiken. Ik ben 
ervan overtuigd dat een medium zonder doelgroep 
kan overleven. Volgens mij had GeenStijl die ook niet 
toen de site begon, het juiste publiek vond dat medium 
vanzelf.’

Toekomst    ‘Speculeren over de toekomst doe 
ik niet. Ik ben blij als we dit idee in de praktijk 
kunnen zetten en geef het project nu 50 procent 
kans. We hebben zeker 900.000 euro nodig om alles 
te realiseren. Het zou zomaar kunnen dat we zo’n 
bedrag niet bij elkaar krijgen. In dat geval ga ik weer 
schrijven voor andere media, op de manier waarop 
ik het ook bij De Vijfde Macht zou doen. Krijgen we 
genoeg abonnees en kunnen we starten, dan zijn er 
geen targets. Zo groot mogelijk worden is wel een 
streven, maar met behoud van de oorspronkelijke visie. 
We moeten wel stukken blijven maken op de site die 
voldoen aan de kwaliteit waar hij in eerste instantie 
voor in het leven is geroepen.’

1000-21-3000-1866 NCD magazine Exec.NL 2013-1 Kleur: fc1_1_stSp_230x297_fc_A.indd   1 18-04-13   19:37

26. 
Op 26 januari 1977 

trekt heINZ gOLDMANN 
een recordaantal van 

meer dan achthonderd 
deelnemers voor een StU-

DIeDAg OveR De AFSLUIt-
teChNIekeN vOOR eeN 

ORDeR.
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Piepjong waren ze toen ze een impressie van 
hun vader in zijn directeursrol op papier zetten. 
Aandoenlijk en soms hartverscheurend: ‘papa 
moet vaker thuis zijn’ was de vaak uitgesproken 
wens. In 2003 verscheen het boekje De Directeur 
Ingelijst, toen voor het 50-jarig jubileum van de 
NCD. Tien jaar later vragen we hen opnieuw 
naar het werk van hun vader.  

De Directeur  
iNgelijst

tekst  MarleeN baKKer

pap,  
ik ben 
trots 
op je!

Leica Boutique - Lisse | CameraNu.nl - Urk | Nivo Schweitzer - Amsterdam | Foto 
Rembrandt - Maastricht | Foto Verschoore - Breda |Foto Konijnenberg - Den Ham.
  

 

NIEUW: X À LA CARTE

Leica heeft haar ‘Leica à la Carte’ programma nu uitgebreid met de X2. Een 
speciaal concept om uw Leica X2 camera te personaliseren via een selectie van 
diverse stilistische opties zoals: acht verschillende kleuren, diverse leersoorten, 
persoonlijke gravures, matching draagriem en camera protector. Confi gureer 
en bestel direct online of bezoek één van de Leica à la Carte dealers. 

Ontdek de fascinatie van de Leica X à la Carte op
en ga langs bij één van de onderstaande dealers:   

wwww.leica-x-a-la-carte.nl

Alle leersoorten en kleuren kunnen gecombineerd worden met de Leica X2 in zilver, zwart of geanodiseerde titanium fi nish.

Transcontinenta | Importeur Nederland | 0252-687555 | www.transcontinenta.nl | leica@transcontinenta.nl

Untitled-3   1 25-04-13   12:25

27. =enig  overgebleven 
erelid geRRIt JISSe  DOekSeN 

is lid sinds 1977. ‘Door het 

 enthousiasme van mijn  collega en 

vriend J.J.  Voordijk besloot ik ook lid 

te worden van de NCD. Toen hij uit het 

bestuur trad, ben ik hem min of meer 

opgevolgd. Ik  genoot van de inhoud van 

de  vergaderingen, maar de  informele 

 gesprekken na afloop waren 

eveneens belangrijk. De NCD 

was toentertijd echt een 
 vriendenclub.’ 

28.
In 1979 begint 

de NCD met de Op weg 

naar huis- bijeen komsten, 

waar  directeuren in regionaal 

 verband  relevante zaken omtrent hun 

 persoonlijk  fun ctio neren bespreken. 

MevROUw vAN DeN bOeR-SLINgeRLAND: 

‘Vanaf 1979 maakte de NCD een ommezwaai. 

Men ging meer de wereld in, wat het duide-

lijkst werd door de Op weg naar huis-bijeen-

komsten. Daarmee decentraliseerde het 

bestuur. Een goede ontwikkeling. Dat 

kwam onder meer door de invloed 

van de jongeren die lid waren – 

ik was indertijd ook een 

jongere.’



‘ik Was het boekje com-
pleet vergeten. Maar ik 
herinner het me nu weer: 
als kind vond ik dat mijn 
vader te vaak aan het werk 
was. En ik wilde dat hij 
vaker thuis was, zodat hij 
met mij kon spelen. Ik denk 
dat ieder kind dat verlangt. 
Achteraf bezien was hij er 
eigenlijk best vaak. Hij at 
iedere avond mee, en dat 
is voor een directeur geen 
vanzelfsprekendheid, weet 
ik nu. 
Destijds wist ik dat 
mijn vader de baas was. 
Belangrijker voor mij: hij 

was accountant. Dat had 
iets speciaals voor mij 
als jongetje. Ik wilde ook 
accountant worden. Ik 
wist overigens alleen dat 
het “iets met rekenen” te 
maken had. Dat trof, want 
dat kon ik goed! Nu weet 
ik veel meer van accoun-
tancy, maar ben ik mijn 
interesse voor dat vak ver-
loren. 
Mijn vader is een van die 
gelukkige mensen die zijn 
werk als hobby ziet. Hij 
werkt keihard en denkt 
ondanks zijn leeftijd niet 
aan stoppen. Hij is de 

zestig gepasseerd. Het 
heeft met de passie voor 
zijn werk te maken. Die 
gedrevenheid herken ik: 
als ik iets echt leuk vind, 
steek ik er veel tijd in. Een 
andere overeenkomst: hij 
kan behoorlijk streng zijn, 
ook voor zichzelf. Zaken 
moeten een bepaalde 
standaard halen. Dat heb 
ik ook, als hockeykeeper 
eiste ik dat we elke week 
goed speelden. 
Ik volg nu onderwijs in 
twee talen. Om CEO in het 
buitenland te worden? 
Ha, wie weet. Eigen baas 
zijn… controle hebben over 
zaken. Die drang heb ik van 
mijn vader. In groepsop-
drachten neem ik graag de 
leiding, in dat opzicht zou 
het wel iets voor me zijn. 
Maar het kan goed zijn dat 
ik met zijn eigenschappen 
een andere invulling aan 
mijn carrière geef.’ 
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‘zo zag een echte direc-
teur er naar mijn idee uit: 
dik, kaal en met een sigaar. 
Niet echt zoals mijn vader, 
al had die wel een beetje 
een bierbuik. Ik haalde 
mijn idee uit tekenfilms, 
want mijn vader vertelde 
vroeger niet veel over zijn 
werk. Hij vertelde niet veel 
en ik was niet nieuwsgie-
rig, ik voetbalde liever. Ik 
wist dat hij directeur was 
van een bedrijf dat grote 
gebouwen ontwierp. En 
dat hij erg van zijn baan 
hield. Hij was vaak nog aan 
het werk als wij al zaten te 

eten en in de avond werkte 
hij thuis verder. Tegen-
woordig vind ik het leuk om 
over zijn werk te horen en 
spreken we er vaker over. 
Hij is trouwens ontzettend 
competitief, net als ik. Als 
we samen snowboarden, 
willen we geen van beiden 
onderdoen voor de ander 
en maken we er een wed-
strijd van. 
Ik ben trots dat hij zo’n 
diehard is, hij werkt kei-
hard en gaat soms zelfs ’s 
nachts door. Hij gaat echt 
volledig voor een project. 
Ik ben meer van het rustige 

leven. Alhoewel, dingen 
half doen kan ik niet. Mijn 
master Civiele Techniek 
wil ik over een paar jaar 
cum laude afronden. Het 
grappige is dat hij me nooit 
heeft verteld welke studie 
hij heeft gevolgd – hij wilde 
me niet beïnvloeden – en 
toch heb ik exact dezelfde 
gekozen. Dat zit dus blijk-
baar in de familie. Of ik net 
als hij directeuraspiraties 
heb? Het lijkt me leuk om 
directeur te zijn, het liefst 
zet ik zelf een bedrijf op, 
net als mijn vader. Al denk 
ik dat ik dat het liefst met 
iemand samen zou doen, 
zodat ik ook nog tijd heb 
om lekker te leven.
Ik ben vooral trots dat hij 
iedereen een kans geeft, 
hij staat ook open voor 
zaken, dat heeft hem 
ongetwijfeld ver gebracht.’

Roland Rubaij  Bouwman 
is de zoon van Peter 
 Rubaij  Bouman 
(destijds  regio directeur 
 Rotterdam BAM Nelissen 
Van  Egteren, nu partner 
bij Pro6 managers). Zijn 
tekening van een kale, 
dikke directeur met 
sigaar werd gekozen 
voor het omslag van de 
jubileumuitgave  
‘De directeur ingelijst’.

Yoshi Verspaget is de 
zoon van Jos Verspaget  
(in 2003 partner van BDO, 
nu CEO bij Corlisa Beheer 
B.V.). Soms mocht hij 
met zijn vader mee naar 
kantoor. Daar zag hij 
vooral veel computers op 
een bureau.

De Directeur  
iNgelijst

in 2003 (9)

Roland  Rubaij Bouman yoshi verspaget

in 2013 (20) in 2013 (17)in 2003 (6) 

30. 
in 1982 wordt 

de naam officieel 

NeDeRLANDS CeNtRUM 

vAN DIReCteUReN eN 

COMMISSARISSeN. 

Ik zou hem 
wat vaker 
willen 
zien

Zo zag een 
directeur 
er volgens 
mij uit 

29 . In 1980 besluit het  bestuur bestaande COMMISSARISSeN-ACtIvIteIteN een meer statutair karakter te geven. 



‘mijn vaDer was een 
directeur, veel meer wist 
ik er niet van. Ik was 6 en 
had hem toen nooit aan 
het werk gezien. Wel had 
ik een idee bij wat hij deed: 
hij ging lekker naar zijn 
werk, rotzooide daar wat 
en kwam dan weer terug 
naar huis. Mijn tekening en 
tekst gaan over dat alge-
mene idee: waarin mijn 
vader ’s morgens vroeg 
weggaat en vaak ’s avonds 
laat thuiskwam. 
Nu heeft hij zijn eigen 
bedrijf en is hij nog steeds 
wel eens laat thuis. Dat is 

voor mij nu veel beter te 
begrijpen. Hij heeft “een 
job” te doen als salestrai-
ner en coach. Ja, ik weet 
nu precies wat hij doet, 
haha. Hij verkoopt trainin-
gen en voor die baan moet 
hij afwisselend presente-
ren en klanten bezoeken. 
Hij geeft overigens nog 
steeds leiding, maar is nu 
eigen baas. Dat kan een 
voordeel zijn, maar zorgt 
ervoor dat hij ook meer 
verantwoordelijkheden 
draagt. Dat vind ik knap 
van hem: zijn passie en 
doorzettingsvermogen.

Daar kijk ik met een schuin 
oog naar als we samen 
foto-opdrachten doen voor 
plaatselijke kranten. Het is 
zijn hobby en mijn bijbaan. 
Ontzettend leuk om dan 
samen op te trekken. 
Ik zit in havo 5 en wil de 
economische kant op of 
bij het leger als vliegenier. 
Een eigen bedrijf lijkt me 
ook wel wat: eigen baas 
zijn, met weinig gezeur aan 
mijn hoofd en veel vrijheid. 
Mensen overtuigen mijn 
spul te kopen in plaats dat 
van mijn concurrent. Ja, 
je kunt wel zeggen dat die 
drive van mijn vader op mij 
is overgeslagen. En net als 
mijn vader heb ik een grote 
mond als het nodig is, ik 
kan mijn mannetje staan. 
Ik heb geleerd en gezien 
dat dat niet onbelangrijk 
is.’ 
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‘Dat is lang geleden, 
ik wist niet eens meer 
dat ik deze tekening heb 
gemaakt! Als zeven-
jarige wist ik dat papa de 
baas was en dat hij met 
het vliegtuig naar Polen 
of andere landen ging. 
Daar gaat deze tekening 
over. Inhoudelijk had ik 
geen idee van zijn werk en 
verantwoordelijkheden. 
Tsja, leg aan een kind van 
7 maar eens uit wat een 
uitzendbureau is, dat is te 
ingewikkeld. Als kind wilde 
ik gewoon dat hij er altijd 
was, had geen benul van 

zijn leven. Nu begrijp ik zijn 
werkdrive beter, heb meer 
respect voor hem. Ik weet 
wat papa moet doen om in 
zo’n wereld mee te kunnen 
draaien. Dat is niet gering. 
De afgelopen tien jaar 
heeft hij meer taken en 
 verantwoordelijkheden 
gekregen, daar vertelt 
hij soms over. Het bedrijf 
dat met tien werknemers 
startte, is uitgegroeid tot 
meer dan duizend werk-
nemers. Ik ben trots op 
wat hij heeft bereikt. 
Hij is met niets begon-
nen en een eerder bedrijf 

is failliet gegaan. Knap 
dat hij het aandurfde 
om opnieuw te begin-
nen, weer die risico’s te 
nemen. Ja, dat heeft met 
 doorzettingsvermogen te 
maken. Dat zie ik bij mezelf 
ook. Ik zit in vwo 6 en ga 
voor hoge cijfers. Ik twijfel 
of ik rechten of bedrijfs-
kunde ga studeren, of een 
dubbelstudie die beide 
combineert. 
Of ik zijn ambities heb? Ik 
zou van papa het bedrijf 
wel mogen leiden, zegt 
hij altijd. Maar of ik het 
wil? Voorlopig wil ik eerst 
 evenementen plannen. 
Plannen en organiseren 
kan ik – net als mijn vader 
– goed. Hij heeft weleens 
tegen me gezegd dat hij 
ook wel een evenementen-
bureau wil beginnen, dus 
wie weet doen we dat ooit 
samen.’ 

Kirsten van Gool is 
de dochter van Frank 
van Gool (toen en nu 
 mede oprichter Otto 
 Workforce). Ze tekende 
haar vader in een 
vliegtuig op een van zijn 
reizen.

Sebastiaan Bode is de 
zoon van Dirk-Jan Bode 
(nu sales trainer en coach 
bij Sales Improvement 
Group, eerder managing 
director bij  Olodumare 
B.V., commercial  director 
bij Mansystems B.V.). 
Hij tekende zijn vader 
in een auto op weg naar 
zijn werk waar hij veel 
te vaak en veel te lang 
moest blijven, volgens 
Sebastiaan.

De Directeur  
iNgelijst

in 2003 (7) in 2003 (6)

Kirsten van Gool sebastiaan bode

in 2013 (18) in 2013 (17)

Vroeg 
wakker,  
net als  
de vogels

papa gaat 
vaak op reis 
en dat is 
niet leuk 
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31. 
eReLID eN OUDSte LID geR-

RIt JISSe DOekSeN: ‘In de jaren ’80 

hadden we een conflictueuze periode. In 

de regio vond een aantal leden dat de NCD te 

centraal werd geleid en wilde de bevoegdhe-

den daarheen verplaatsen. Hoogtepunt was de 

jaarvergadering van 1982, waar zij een stemming 

voorbereidden, waarbij de stembiljetten al vóór 

de vergadering werden neergelegd. Gelukkig 

konden we dat voor komen en stemde een gro-

te meerderheid bij hand voor een centraal 

bestuur. De zaak liep met een sisser af. 

Wel werden de regio’s daarna meer 

bij het bestuur betrokken.’ 



Z
rob 
 steenwijk

is ondernemer in 
hart en nieren. 
Hij volgde tal van 
studies Nyen-
rode Business 
Universiteit en 
Kellogg School 
of Management 
in Chicago. Zijn 
actieve carri-
ère is gevarieerd. 
Zo was hij onder 
meer: vakbonds-
bestuurder, hoofd 
P&O (NOS) en 
adviseur O&I in 
verschillende 
sectoren. Eerder 
zag hij als Raad 
van Bestuurslid 
van Wegener en 
ondernemer veel 
van het commis-
sarisvak en het 
directeurenbe-
staan.  CHANGE 
in Business is het 
jongste project 
van de interim-
directeur van de 
NCD.
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beelD Mireille schaap 

Exclusieve woningen | inboedel | kunst | sieraden
• all-risk woningen, zonder beperkende voorwaarden en inclusief aardbevingsrisico
• wereldwijde dekking op inboedel, kunst en sieraden
• gratis waardebepaling woning en inboedel
• eventueel uit te breiden met reis- en aansprakelijkheidsverzekering

Exclusieve automobielen
• geen terugval in korting bij schade
• speciale arrangementen en tarieven bij gespecialiseerde verzekeraars
• bij meerdere auto’s gelden speciale kortingen
• maatwerkconstructies voor verzamelingen

Luxe jachten en vliegtuigen | Topzorg ziektekosten USA | Kidnap and ransom

Gespecialiseerd in het verzekeren van:

Wij werken uitsluitend samen met 1e-klas gespecialiseerde verzekeraars

• offertes op maat, ook wereldwijde dekking mogelijk 

www.assicuro.eu
België: tel. 00.32.89.355.594

Nederland: tel. 0800.999.0000 (gratis)

adv-ExecutiveNL-Assicuro(25-04-2013).indd   1 25-4-2013   11:24:39



executive 55

60 jaar NcD
in 60 weetjes

1000-21-3000-2173 NCD Magazine Executive NL 2013-01 Kleur: fc

Detachering  |  Interim Management  |  Recruitment   

Outsourcing  |  Consultancy  |  Talent ontwikkeling 

www.fintree.nl  |  T. +31 (0) 20 511 22 44  |  E. info@fintree.nl

FinTree is een specialistisch bureau op het gebied van  Interim Management, Recruitment 

& Talent Ontwikkeling. Bemiddelings- en adviesbureaus zijn er al genoeg, dat maakt ons niet 

uniek. Wat ons onderscheidt is de wijze waarop wij in de markt staan en hoe wij zowel met kan-

didaten als klanten omgaan. Pro-actief meedenken, risico’s wegnemen, ontzorgen en de spiegel 

voor durven houden. Dat is wat onze kandidaten en opdrachtgevers aan ons waarderen. Deze 

oplossingsgerichte aanpak heeft onder andere geleid tot het bieden van ondersteuning bij: ♦ de 

migratie naar SEPA (www.sepaquickscan.nl) ♦ talent ontwikkeling (www.fintreeacademy.nl)  

♦ strategische beleidsvraagstukken (www.cfovooreendag.nl). 

Benieuwd naar onze aanpak…. www.fintree.nl

1_1_stSp_230x297_fc_A.indd   1 27-05-13   15:22

33. 
Op 29 april 1983 

vindt in de koopmans-

beurs het zesde lustrum 

plaats, met als thema: 

DIRekteUR IN De tOekOMSt, 

MeNS OF RObOt? Op het 

gala ‘kon men  dansen 

met een heuse 

 robot’.  

32. 
het eeRSte NCD-

COMMISSARISSeN CONgReS 

vindt november 1982 

plaats en trekt zo’n drie-

honderd bezoekers.  thema’s: 

 Driehoeks verhouding RvC, 

directie en OR, en: Commis-

saris en de financiële 

verslaglegging.   

34. =In de serie  DIRektIe DAtA met korte en bondige  informatie ten behoeve 
van de topleiding zijn in 1983 al 37 titels verschenen.

35. 
12 januari 

1984 start NCD met 

 weRkCONFeReNtIeS om in 

kleiner verband aan de 

hand van een CASeStUDy 

vraagstukken te 

 bediscussiëren.

36. 
1985: Laatste editie Management Monitor. vanaf 1986: eLAN,  magazine voor  directeuren en  commissarissen.

37. 

In 1986 is MevROUw 

vAN DeN bOeR-SLINgeRLAND 

De eeRSte vROUw IN het NCD-

beStUUR. ‘Ik werd gevraagd omdat men 

mij kende uit het bedrijfsleven. Volgens mij 

was het heel gewoon dat er een vrouw in het 

bestuur kwam. Ondanks dat de NCD eerder 

een old boys network was, vond niemand dat 

gek. Misschien scheelde het dat ik in een 

mannenwereld leefde. Ik kwam binnen als 

Joke van den Boer, niet als vrouw, of als 

feminist. Wellicht speelde dat ook 

mee bij het feit dat ik makkelijk 

geaccepteerd werd.’



tekst  YvoNNe DuDocK
beelD Mireille schaap

vroeger was 
je  verward, 
tegenwoordig  
ben je  dement

oMgeKeerD
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n De meDiscHe sector volgen 
de ontwikkelingen elkaar in razend 
tempo op; er zijn steeds geavan-
ceerder onderzoeksmethoden en 
nieuwe, betere medicijnen. Medici 
weten dan ook steeds meer over 
onze gezondheid: werd iemand 
vroeger bestempeld als verward, 
tegenwoordig ben je dement. Of 
was een kind voorheen druk, nu 
heeft het ADHD. Waar de ontwik-
kelingen vooral heel snel gaan, is 
de genetica. Daar is het sinds kort 
mogelijk om met één test alle erfe-
lijke informatie van een patiënt 
te onderzoeken en kan er daar-
door vaker en beter een diagnose 
worden gesteld. Waar bij ‘gewoon’ 
chromosomenonderzoek chromo-
somen worden onderzocht onder 
de microscoop en er voornamelijk 
relatief grote afwijkingen worden 
opgespoord, kunnen bij de nieuwe 
en verfijnde array-techniek daaren-
tegen piepkleine chromosoomfout-
jes worden gevonden. Maar daarbij 
worden ook afwijkingen gevonden 

waar men eigenlijk niet naar op 
zoek was of waarvan de geleerden 
nog niet weten wat het betekent. 
Bijvoorbeeld de ontdekking dat 
iemand aanleg heeft voor dementie 
of een gen mist dat hem beschermt 
tegen een bepaalde kanker. Dit zijn 
de zogenaamde bijbevindingen. 

Wat Doen meDici met deze bij-
bevindingen van genetisch onder-
zoek? Stellen ze de patiënt daarvan 
op de hoogte of is het te verant-
woorden het niet te doen? In feite 
houden ze bij het vertellen van de 
onderzoeksresultaten het advies pri-
mum non nocere in gedachten: ten 
eerste geen kwaad doen. Daarnaast 
zijn medici geneigd zelf te bepalen 
wat goed is voor de patiënt en voor 

te schrijven wat zij denken dat goed 
voor hem is. Maar hoe goed kennen 
zij hun doelgroep? Weten ze eigen-
lijk wel wat die patiënt wil? 

vanDaag De Dag is er een sterke 
tendens naar meer patiëntautono-
mie. Patiënten willen meer weten 
én meer zelf beslissen. De pater-
nalistische houding van de arts 
verdwijnt dan ook langzaamaan, 
hij is niet meer diegene die weet 
wat goed is om te weten. Voor de 
medische wereld is het daarom 
noodzakelijk te bepalen hoe ze 
hiermee moeten gaan, welke switch 
zij moeten maken. Als eerste is 
het belangrijk dat mensen weten 
wat genetische informatie precies 
inhoudt en dat ze daarnaast kunnen 
overzien wat de gevolgen daar-
van zijn, voor zichzelf en eventuele 
familieleden. Informeren en voor-
lichten staat dus voorop en dat kan 
een arts alleen bereiken door ook 
te luisteren en vragen te stellen aan 
zijn doelgroep, de patiënt.

Denk jij zeker  
te weten wat goed 
voor mij is?
Het Nederland van morgen wordt gevormd door iedereen. Door vaders en 
moeders. Maar ook door docenten, medici, de voetbaltrainer. En wat te 
denken van bedrijven, die een commercieel belang hebben en met adviezen 
smijten? Maar weten zij altijd met honderd procent zekerheid wat goed is 
voor ons? Vier ondernemers vertellen over ‘hun’ doelgroep. 

Facts &  
figures
 
 Met het array-
onderzoek kunnen 
chromosoomfout-
jes worden opge-
spoord die meer 
dan honderd keer 
zo klein zijn als 
de chromosoom-
veranderingen die 
met microsco-
pisch chromoso-
menonderzoek 
konden worden 
aangetoond. 
Dergelijke kleine 
chromosoom-
foutjes bevatten 
vaak maar een of 
slechts enkele 
genen (=erfelijke 
eigenschappen). 

In Nederland 
wordt array-
onderzoek vooral 
gedaan bij patiën-
ten met aangebo-
ren problemen, 
ontwikkelings-
achterstand en/
of gedragspro-
blemen. Het 
gaat hierbij om 
7500 onderzoe-
ken per jaar. Bij 
25 procent van 
de onderzoeken 
wordt een afwij-
king vastgesteld.

Array-onder-
zoek wordt in 
 toenemende mate 
ook gebruikt bij 
onderzoek van het 
ongeboren kind, 
vooral als er bij 
het echo-onder-
zoek afwijkingen 
zijn gezien. In 2012 
ging dit om onge-
veer 2000 array-
onderzoeken.

Bij ongeveer 2  
op de 1000 array-
onderzoeken 
wordt een bijbe-
vinding vastge-
steld: een klinisch 
belangrijke bevin-
ding, die geen 
relatie heeft met 
de oorspronkelijke 
onderzoeksvraag.

38. 
In 1987 

ontvangt drs. h.w. vOLbeRDA de eerste NCD-studiebeurs: f 25.000,- voor een studie in het 
buitenland.

39. 
wUbbO 

OCkeLS sluit het 

lustrumcongres 

1988 af met de speech 

Ruimtevaart, 

management op 

hoog niveau.



‘Via talent- en leiderschaps-
ontwikkeling – onze core-
business – ontwikkelen wij 
de leiders van de toekomst. 
In onze visie maken mensen 
het verschil binnen organisa-
ties. Persoonlijk leiderschap is 
daarbij de essentie: het beste 
uit jezelf en anderen halen.

We selecteren op significan-
te eigenschappen die succes 
voorspellen en die een belang-
rijk kenmerk zijn van het ORMIT 
traineeprofiel: gedrevenheid 
en passie, mensgeoriënteerd 
zijn, resultaatgericht kunnen 
werken en flexibel zijn. Beschik 
je in grote mate over die vier 
eigenschappen, dan heb je 
de basis om uit te groeien tot 
een succesvolle ORMIT’er en 
kunnen we dat tijdens het 
ontwikkelprogramma verder 
versterken. Ook als organisa-
tie blijven we ons ontwikkelen 
en verbeteren. Elk kwartaal 
vragen we aan alle stakehol-

ders: wat vind je dat we nog 
beter kunnen doen? Zo leren 
we onder andere veel over wat 
belangrijk is voor het aanstor-
mende talent. Jongeren van 
nu hebben andere verwachtin-
gen en ambities. Ze formule-
ren succes ook anders dan een 
eerdere generatie. Er wordt 
niet zozeer gekeken naar waar 
kan ik het meeste geld verdie-
nen, maar naar kan ik mezelf 
blijven ontwikkelen, krijg ik 
werk waar ik trots op ben? Dat 
nemen we mee in onze advie-
zen naar klanten.

‘Mensen maken  
het verschil’ 

‘In het begin bestond mijn 
doelgroep uit mensen die ik 
kende, vrienden die kwamen 
eten. Hun reactie was stee-
vast: jeetje, wat heb je je weer 
uitgesloofd, maar de gerech-
ten waren helemaal niet inge-
wikkeld. Dit kan iedereen toch, 
dacht ik. En onder het motto 
“Kleine moeite, groot effect” 
ben ik begonnen met Koken 
met Karin. De laatste jaren 
ben ik me steeds meer gaan 
specialiseren in koken zonder 
pakjes en zakjes. Het valt mij 
namelijk op dat er steeds meer 
aandacht is voor koken; er zijn 
veel kookprogramma’s, ieder-
een is gek op Jamie en meer 
mensen gaan naar sterrenres-
taurants. Tegelijkertijd zie ik in 
de supermarkten de schappen 
met kant-en-klaarmaaltijden 
groter en groter worden. Ik vind 
dat een discrepantie.

Contact met mijn doelgroep is 
belangrijk. Via de vele reac-

ties op mijn kookboeken, mijn 
website, mijn rubriek in Trouw, 
via Facebook, Twitter en recent 
nog tijdens een kookevene-
ment, houd ik voeling met ze. 
Hun vragen en reacties hou-
den me alert. Het is een wis-
selwerking, de ene keer pik ik 
zelf trends op, de andere keer 
zet mijn doelgroep me op een 
bepaald spoor. Een leermo-
ment was wel de afbakening 
van mijn doelgroep. Richtte ik 
me aanvankelijk ook op vol-
ledig beginnende koks, later 
ben ik daar van afgestapt. Bij 
het schrijven van recepten 
worstel ik altijd met de vraag: 
hoe begrijpelijk schrijf je het 
op? Voor de leek of voor iemand 
met al wat basiskennis? Het 
kan niet allebei. Dat houd ik 
continu in de gaten.’

‘kleine moeite, 
groot effect’ 

Hetty van Ee

Functie:  CEO ORMIT  
Passie: Ik kan 
enorm van het leven 
genieten. Ik lees 
veel, ben verzot op 
film en theater, reis 
graag, zie ontzettend 
veel vrienden en 
vriendinnen en 
ontmoet graag 
mensen in netwerken 
Bijbevinding: Lezen, 
luisteren en kijken 
geeft mij zo veel 
inspiratie, zo veel 
eyeopeners. Om mijn 
eigen leven goed te 
leiden, maar ook voor 
het aansturen van de 
organisatie 

Karin Luiten

Functie: Oprichter en 
eigenaar Koken met 
Karin
Passie: Reizen
Bijbevinding: Als 
kleine ondernemer 
lopen werk en privé 
continu in elkaar 
over, de grenzen zijn 
weg. Op reis kan ik 
mijn hoofd weer even 
helemaal leegmaken 
en nieuwe inspiratie 
opdoen

Harry 
Groeneveld

Functie: Partner bij 
Pool Management & 
Organisatie
Passie: Persoonlijke 
inzet voor 
ontwikkeling 
van mensen en 
organisaties 
Bijbevinding: Hoe 
meer mensen zich 
ontwikkelen, hoe 
beter ze tot hun 
recht komen in de 
omgeving waarin 
ze bedrijfsmatig of 
maatschappelijk 
funtioneren

Ingrid Cayet

Functie: Oprichter en 
eigenaar Madaga
Passie: Hiken
Bijbevinding: Ik kom 
even los van alles, 
er is geen twijfel, 
er wordt niet aan 
me getrokken, ik 
hoef niet te sturen. 
Het is mijn bron van 
inspiratie 

‘Het vertrouwen van de samen-
leving in leiders is, mede door 
de crisis, sterk gereduceerd. 
We zullen dat met elkaar 
opnieuw moeten opbouwen, 
met groot verantwoordelijk-
heidsbesef, minder hebzucht 
en meer belang voor de ver-
schillende stakeholders. Dat 
zijn ook invalshoeken die spe-
len in de doelgroep waarvoor 
ik primair optreed, de langdu-
rige zorg. Ik moet weten wat 
er inhoudelijk speelt in die 
omgeving: wat zijn de ontwik-
kelingen op het gebied van 
organisatiekunde, leider-
schapsstijlen en bestuurders-
filosofieën? Hoe ik weet dat 
ik goed zit? Dat is de crux van 
het gesprek met een (poten-
tiële) opdrachtgever, dat ik de 
vraag achter de vraag te weten 
krijg. Er kan bijvoorbeeld meer 
in de organisatie spelen, zoals 
een samenwerkingsvraagstuk 
of onvoldoende vertrouwen in 
een bestuurder of in een deel 

van het management. Pas als 
ik dat weet, kunnen we aan de 
slag. Bij Pool Management & 
Organisatie werken we met een 
netwerk van zelfstandigen, 
stuk voor stuk professionals 
op hun vakgebied. Ik weet waar 
ieders kracht zit en wat hun 
toegevoegde waarde is voor 
een opdrachtgever. Tussen 
ons is een goede dynamiek, we 
boeien elkaar en bieden meer 
dan basale acquisitie. Zo heb-
ben we ook bijeenkomsten 
waar we ervaringen uitwisse-
len, onze kennis verrijken en 
kwaliteit borgen. Dat gebeurt 
groepsgewijs, maar ook indivi-
dueel. Verder voeren we altijd 
schaduwmanagement. Niet 
dat ik nou zelf aan de knoppen 
ga zitten draaien, maar meer 
om te kijken hoe de voortgang 
van de opdracht is.’

‘De vraag achter  
de vraag vinden’ 

‘Eigenlijk ben ik zelf mijn eigen 
ijkpersoon. Als werkende moe-
der stond ik elke avond laat in 
de keuken het avondeten voor 
mijn baby voor de volgende dag 
te bereiden. Want ik wil het als 
moeder goed doen. Dus zorg je 
dat je kind krijgt wat hij nodig 
heeft om te groeien en een 
smaak te ontwikkelen. Maar 
dat ’s avonds laat koken moest 
anders kunnen, ik was vast niet 
de enige. Alleen, er was geen 
alternatief. En dat betekende 
de start van Madaga: vers, 
gezond en gevarieerd eten voor 
kinderen. 

Ik heb daarvoor veel onder-
zoek gedaan, onder andere 
via Facebook, fora, interviews 
met specialisten als psycho-
logen en sociologen. Daarbij 
stuitte ik op twee trends: de 
vrouw van nu stopt niet met 
werken als er kinderen komen 
en ze wil gezond eten voor 
zichzelf en haar kind. In ons 

business model is de digital 
mum belangrijk, zij is op zoek 
naar gemak, gezond en variatie 
en gebruikt internet voor alles: 
haar sociale netwerk, informa-
tie, boodschappen, vakanties 
boeken. Daar lag onze kans. 

Daarnaast hebben we Madaga 
ook geïntroduceerd in Marqt. 
Elke zaterdag stonden we in de 
winkel om te praten met onze 
doelgroep. Eigenlijk onderzoek 
ter plaatse. Een  ontwikkeling 
die ik niet had verwacht? Dat 
het nog steeds niet “goed 
voelt” als je níét zelf voor je 
kind kookt. Dat zit zo diep in 
de mens, dat krijg je er niet 
uit. De vraag “wil je tijd met je 
kind, met jezelf of wil je koken” 
beantwoorden wij met lifestyle 
en gemak. Dat is wat wij kun-
nen doen.’

‘De digital mum 
is belangrijk’ 

oMgeKeerD
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40. 
1990: de eeRSte 

NCD-gOLFkAMpIOeN-

SChAppeN hebben 

plaats in Nunspeet bij 

de verwaaijde Sandberg. 

er zijn jaarlijks 

minstens twee 

kampioenschappen. 



Petje af voor 
guus Hiddink

‘een iDool heb ik nooit gehad 
en een voorbeeld zoek ik ook niet 
met een knipoog in het dieren-
rijk. Dat had gekund, gezien mijn 
 carrière. Nee, Guus Hiddink is wat 
mij betreft wel een inspirator: de 
resultaten die hij behaalt, zijn cha-
risma, hoe spelers over hem praten. 
Petje af!  

ik volg hem al een tijdje. En het 
belangrijkste wat ik van Hiddink 
heb geleerd, is hoe hij zich gedraagt. 
Hij is lekker zichzelf. Hij treedt niet 
te veel op de voorgrond, zoals ik 
andere voetbaltrainers wel zie doen. 
Het gaat om het team en dat ziet hij 
heel goed. En passie voor mensen, 
dat helpt zeker. Dat delen wij ook. 
Het gaat om een stuk vertrouwen 
bij goed leiderschap: het is belang-
rijk om uit te stralen dat je het 
niet alleen kunt. Onder moeilijke 
omstandigheden geldt dat te meer.

in DierenPark emmen staan 
wij voor een megaklus. Het park 
was eigenlijk failliet toen ik direc-
teur werd, de gemeente wilde het 
overbruggingskrediet intrekken en 
de bouw van het nieuwe park stond 
op losse schroeven. Over moeilijke 
omstandigheden gesproken. Ik ben 

gevraagd om het roer om te gooien. 
Dat doe ik door het dierenpark als 
een bedrijf te leiden. Dat klinkt als 
een open deur, maar in het verleden 
stonden de dieren voorop, nu zijn 
dat onze gasten. Zij brengen ten-
slotte de inkomsten binnen. Van een 
traditioneel dierenpark worden we 
nu een leisure-bedrijf. 

Dat vraagt om een heel nieuwe 
mindset van onze medewerkers. 
En behoeft van mij en anderen veel 
uitleg. Het is een manier van com-
municeren die veel meer dan taal is. 
Het gaat om een gevoel. Als ik naar 
Hiddink kijk, dan zie ik dat hij veel 
energie stopt in zijn uitleg, je ziet de 
bezetenheid op zijn gezicht. Ik doe 
het op mijn manier, net zo. We wil-

len hetzelfde: bezoekers een onver-
getelijke dag of avond bezorgen. 

De kracHt van een goede leider 
is overal hetzelfde, of je nu voet-
balcoach of dierentuindirecteur 
bent. Zoeken naar de juiste men-
sen en daarmee een klus klaren. 
Zij kunnen immers iets wat ik niet 
kan, of waar ik geen verstand van 
heb. Uiteindelijk is het mijn taak 
dat mensen hun kwaliteiten verder 
ontwikkelen. Daar gaat het in mijn 
ogen om. Om de groeicurve van het 
team. Ik heb een nieuw manage-
mentteam neergezet en vind het 
prachtig om spelers te zien verande-
ren in sterspelers.   

Dat Proces gaat in mijn ogen 
alleen als ik tússen de mensen sta. 
Om een voorbeeld te noemen: vorig 
jaar hebben we een olifant moeten 
laten inslapen. De verzorger heeft 
25 jaar met het dier gewerkt. Dan 
zorg ik dat ik erbij ben, zodat we 
elkaar als team steunen. Ik ben niet 
meneer Van Beers, die vanuit zijn 
kantoor toekijkt en op de cijfers let. 
Nee, voor iedere medewerker, tot 
de vakantiekracht aan toe, ben ik 
Frankwin. En ook ik vond het laten 
inslapen van de olifant vreselijk.’   

Frankwin van Beers, algemeen directeur van Dierenpark 
Emmen, heeft één inspirator: Guus Hiddink. ‘Ja, we hebben 
raakvlakken denk ik: mensen een geweldige dag bezorgen.’

‘Leidinggeven? 
Er is altijd één 
aap die de leiding 
neemt. Ja, apen zijn 
net voetballers, 
zonder leider is 
een apenkolonie een 
zootje ongeregeld’

Frankwin van 
Beers (44),
algemeen 
directeur 
Dierenpark 
emmen (sinds 
2010)

Burgerlijke staat: 
getrouwd, 2 
dochters  
(17 en 13). 

Was onder 
meer: algemeen 
directeur bij 
wellnessresort 
de Zwaluwhoeve, 
algemeen 
directeur bij het 
Dolfinarium. 
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tekst MarleeN baKKer
beelD lars vaN DeN briNK

leiDer
41. September 1990: OpRIChtINg COMMISSIe ONDeRLINge 

OpvANg, voor langdurig 
werkloze directeuren. vergelijkbaar met de huidige carrièreservice.

42. 

hANS ARNOLDy was 

van 1991-1997 directeur van 

bureau wissenraet, dat sinds 

de oprichting het secretariaat 

van de vereniging voert. ‘Gelegen aan 

het Vondelpark was Bureau Wissenraet 

de kraamkamer van de NCD. Met zo’n 

vijfduizend leden – echte directeuren! – 

en circa tweehonderd workshops per 

jaar was het een onvergetelijk leuk en 

inspirerend karwei met spannende 

ontmoetingen en prachtige 

initiatieven. Alles kon, 

alles gebeurde.’

marjoleinrams
Sticky Note
let op leesbaarheid

marjoleinrams
Sticky Note
let op leesbaarheid



Leeftijd is maar een getal, luidt het cliché. Maar wat als we leeftijd aan 
ambitie koppelen: is leeftijd dan nog altijd een irrelevante parameter? 
ExecutiveNL sprak met drie bestuurders: een twintiger, dertiger en zestiger.  

Wie denkt er nog  
over leeftijd na?

Siebert van der Veen 
 
Nauwelijks volwassen werd  Siebert 
van der Veen (37) in het diepe 
gegooid: een innovatieplan pre-
senteren aan zijn hoogste baas van 
het wereldwijde Parker. Hij nam als 
monteur de Amerikaanse CEO mee 
in zijn visie en raakte een persoon-
lijke snaar. Nu, jaren later, als regio-
manager van A. Hak West Infranet 
leidt Van der Veen circa 130 mede-
werkers met de bevlogenheid van 
toen.

RObert wielinga

Een dag na de Van Benthem-Elfste-
dentochten bracht Robert Wielinga 
als uitgever een fotoverhalenboek 
op de markt. De snelheid was een 
huzarenstukje in de non- digitale 
jaren tachtig. Honderdduizend 
exemplaren verkocht hij, om met 
een coupon later nog eens 40 pro-
cent van de kopers te verleiden. 
Na omzwervingen is de zestiger nu 
terug bij zichzelf: creatief onderne-
merschap. ‘Ik voel me fris in de kop’. 

Tatiana Pratley 
 
Tatiana Pratley (28) is toneel-
regisseur en werkt momenteel 
aan de voorstelling Heimwee naar 
 Hurdegaryp voor het Friese theater-
gezelschap Tryater. Ze studeerde 
acht jaar om de wereld beter te 
begrijpen, om een betere leider te 
kunnen zijn. Ze wil een boodschap 
delen: verplaats je in de ander. 
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reflectie
tekst ??? 

beelD Maurits gieseN

43. 
IN 1992 pLAAtSt 

hANS ARNOLDy, ZeLF 

DRUMMeR, eeN OpROep IN 

eLAN: wIe wIL Met MIJ SpeLeN? 

‘Ik ontving zeventig reacties! En wist 

me geen raad. Ik heb iedereen thuis 

ontvangen en vooral op de eerste klik 

een zevenkoppige band geformeerd: 

The Jazz Managers. Ons eerste 

optreden was tijdens het 

veertigjarig bestaan. Na mijn 

vertrek hield het orkest 

op te bestaan.’

44. 1994: NCD-CAbARet De ONDeRNeMINg met NCD-
leden: Ronald van Aggelen, 

peter Arends, Nelly van Doorn, 
Miria de groot-Sjenitzer, Inge 
van der baars (regie), herman 
haverkort, ted van Lidth de 

Jeude, patricia Maitland, Frits 
Mulder, Ole willemse, bert 
van der wijk en Adriaan vinju (piano). 

45. 
In 1995 speelt het 

theMA ethIek een grote 

rol. hiermee speelt de NCD 

in op de maatschappelijke 

veranderingen: veel 

bedrijven beginnen ethiek 

op te nemen in hun 

mission statements.

marjoleinrams
Sticky Note
tekstcredit volgt nog, deze pagina mag er zo niet doorheen ;-)



‘Ik draai aan wat grote knoppen bij 
Hak en aan de hand van persoonlijk 
contact moet ik erop vertrouwen dat 
de details uiteindelijk de resulta-
ten positief beïnvloeden. Die details 
krijgen kleur in de praktijk. In die 
praktijk loop ik elke dag rond, waar-
bij ik vooral kijk naar 2015, in plaats 
van naar morgen. Dat vind ik leiding-
geven. Toen ik 15 jaar oud was, deed 
ik dat in mijn eigen leventje. Ik had 
al een opgepoetste brommer in de 
garage staan en nog voordat ik mijn 
rijbewijs haalde, stond er al een 
auto voor de deur. Je kunt niet vroeg 
genoeg zijn. 

Die vorm van controle trek ik nu 
als regiomanager door. Ik heb met 
iedere bedrijfsleider een wekelijkse 
bilateraal, zie zelfs iedere nieu-
we werknemer langs mijn bureau 
komen. Dat betekent niet dat ik 
mijn ideeën van a tot z opleg aan 
de staf. Ik spreek ze vaak niet eens 
rechtstreeks uit. Ik heb als doel om 
een frisse wind door de branche te 
laten waaien, dat kan alleen als mijn 
management roept wat ik denk. Dat 
is een continu proces van ballonne-
tjes oplaten en niet te snel die bal-
lonnetjes terug pakken. Uiteindelijk 
maken de mensen de zinnen achter 
de komma dan zelf af.

Twee jaar geleden kwam ik bij dit 
familiebedrijf. Ik begon met een hei-
sessie en vertelde dat de dikke tien 
miljoen omzet die we deden, flink 
verhoogd kon worden met als plus: 
meer rendement per werknemer. Je 
moet weten dat mijn vier bedrijfs-
leiders een stuk ouder zijn dan ik, en 
dat zij jarenlange ervaring hebben. 
Fronsende wenkbrauwen kreeg ik.

De structuur van de organisatie 
heb ik direct gekanteld. Mijn meest 
ervaren leider heb ik gekoppeld aan 
een aanstormend talent. Een wilde 
ondernemer koppelde ik aan een 
tacticus. Op dit moment draaien we 
30 miljoen omzet met meer rende-
ment per werknemer, precies zoals 
ik op de hei ooit al dacht.’

‘Ik had achter de geraniums  kunnen 
gaan zitten. Ik ben zestig en een 
beetje. Maar gelukkig heb ik geen 
geraniums. Rustig terugblikken, daar 
ben ik de man niet naar. Eigenlijk doe 
ik precies het tegenovergestelde. 
Noem het honger naar persoonlijke 
uitdaging, het kolkt vanbinnen.

Terug naar waar ik ooit begon. Bij 
de zakelijke creativiteit. Met mijn 
laarzen in het bluswater, daar voel 
ik me nu erg fijn. Ik heb mij voor een 
deel teruggetrokken uit het com-
municatiebedrijf dat ik samen met 
mijn partner-directeur-eigenaar heb 
grootgebracht, om ruimte te maken 
voor jong talent en mijn andere 
ambities. Deels ingegeven door de 
crisis, maar vooral ook om gehoor te 
geven aan mijn gevoel, dat zegt: dit 
is niet het einde van je carrière, er zit 
nog meer in het vat, grijp die kans!

Ik ben nu op twee vlakken aan het 
pionieren. Enerzijds heb ik me 
aangesloten bij het Centrum voor 
Bedrijfsopvolging. Een landelijke 
organisatie, bestaande uit zeer erva-
ren ondernemers die al eens met 
het opvolgingsbijltje gehakt heb-
ben. We helpen ondernemers in het 
lastige traject van overdracht van 
hun bedrijf. Ik ben verheugd over de 
kennis en kunde van mijn twaalf col-
lega’s en verbaas me tegelijkertijd 
over het gebrek aan actie bij dga’s 
die met een opvolgingskwestie te 
maken hebben. Daar ligt een belang-
rijke rol voor mij. 

Een ander nieuwe project zet ik met 
een jeugdvriend op. Hij is beeldend 
kunstenaar en denkt net als ik nooit 
van voor naar achteren. We advi-
seren grote organisaties in Neder-
land op bestuursniveau. We helpen 
bestuurders om hun business 
opnieuw uit te vinden. Garanties tot 
opdrachten hebben we niet. Dat is 
best raar voor twee mannen die de 
afgelopen veertig jaar succesvol 
zijn geweest. Maar het is o, zo leuk. 
Terug naar waar het begon. Ik kan 
het iedereen aanbevelen.’  

‘Ik speel puur op 
de man, dat is mijn 
managementstijl’ 

‘Ik ben als regisseur zoals een voet-
baltrainer is. Ik sta elke dag op het 
veld om mijn team te laten excel-
leren. Geen excentriek of extreem 
gedoe. Het gaat om de inhoud, om 
de voorstelling. En daarbij wil ik een 
leuk mens zijn, geen dictator op de 
planken. Ik ben van mening dat als 
ik mij zo eerlijk mogelijk opstel, ik 
mooie voorstellingen kan maken. 
Daar heb ik een team voor nodig, dat 
mij volgt in het creatieve proces. 
Meevoelt. Gelukkig zijn theatermen-
sen heel sensitief. 

Natuurlijk, het gaat om leider-
schap. De regie hebben en houden. 
Drie stappen vooruit denken, omdat 
anders iemand met de regie aan 
de haal gaat. Regisseren is leider-
schap tonen. Ik bepaal de thema-
tiek, sfeer, speelstijl en welk verhaal 
we via welke theatrale elementen 
gaan vertellen. Dat zijn de kaders. 
Daarna betrek ik zo snel mogelijk alle 
medewerkers erbij, die ik het liefste 
ook persoonlijk kies. Maanden van 
voorbereiden en koffiedrinken gaan 
daaraan vooraf. Acteurs, vormge-
vers, kostuumontwerpers, tech-
nici, livemuzikanten. Ik zwengel het 
team aan, maar iedereen heeft zijn 
inbreng. Die uitwisseling is essenti-
eel gedurende het proces.

Leeftijd speelt niet per definitie een 
rol. Als ik aan het regisseren ben voel 
ik mij leeftijdsloos, dan ga ik daar 
helemaal in op. Maar toch, ik roep 
wel eens dat mensen mij serieuzer 
zouden nemen als ik een grijze man 
van 65 was. Maar of dat echt zo is? 
Door mijn leeftijd kan ik juist verras-
sen en risico’s nemen. Het belang-
rijkste is de wil om te begrijpen en 
doorgronden. Om te leren. Dat zal 
over twintig jaar niet anders zijn dan 
nu, weet ik uit een ervaring met een 
professionele acteur van 70-plus. 
Toen ik 23 jaar oud was werkte ik met 
hem samen. Hij vertrouwde mij toe 
ook niet alles te weten. Dat vind ik 
een fijne gedachte. 

 

‘Ik ben terug waar 
ik begon, midden in 
het bluswater’ 

‘Ik wil vooral een 
leuk mens zijn, 
geen dictator op de 
planken’

reflectIe
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Je kunt niet 
vroeg genoeg 
zijn, toen ik 15 
jaar was had ik 
een brommer in 
de garage  

reflectIe
Siebert van der Veen Siebert van der Veen RObert wielingaTatiana Pratley 
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reflectie

Ik ben 
zestig en 

een beetje, 
gelukkig 

heb ik geen 
geraniums

Als ik 
 regisseer 
voel ik mij 
leeftijds-
loos, ik ga  
er helemaal 
in op 

RObert wielingatatiana pratley 
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60 jaar NcD
in 60 weetjes

‘Wij kozen voor een  
pensioen zonder  
verrassingen voor ons  
en onze werknemers.’
Ward Vleugels, CEO Q-Park NV

‘Wij kozen voor een 
pensioen waarbij in één 

oogopslag duidelijk is  
wat de kosten zijn  

en wat naar de  
pensioenpot gaat.’

Nicòle van der Veeken, Manager Personeelszaken 
Van Meijel Automatisering

Deze werkgevers kiezen bewust voor een pensioenoplossing van Delta Lloyd.  
Delta Lloyd onderscheidt zich door het ruime keuzeaanbod. Daarom is ervoor 
iedere werkgever een passende oplossing. 

Bekijk het aanbod op deltalloyd.nl/zakelijk/pensioen

No 1 in het Nationaal 
Performance Onderzoek 
Pensioenverzekeraars 
2012 van IG&H

47. 
28 november 1996: 

mede dankzij geRARD 

vAN vLIet is de eerste 

NCD-website een feit. hans 

Arnoldy: ‘Indrukwekkend vond ik de 

digitaliseringsslag die wij met onze 

leden maakten. Computerworkshops, 

iedereen een Compaq-desktop mee 

naar huis, en direct op het nog 

opkomende internet. Destijds 

volstrekt uniek en een 

megahit.’ 

48. 
in 1999 

verkiezen eLAN-

lezers, NCD-leden en 

vakjury geRARD eN 

ANtON phILIpS tot 

ONDeRNeMeRS vAN 

De eeUw. 

52. 
2003. eeN hALve 

eeUw NCD: De kunst van 

het leven, een teken- en 

schrijfwedstrijd waarin 

(klein)kinderen van leden laten 

zien hoe zij aankijken tegen 

een directeur als familielid. 

De mooiste verhalen en 

tekeningen zijn gebundeld 

in De DIReCteUR 

INgeLIJSt.

49. 
2000: met de 

komst van een 
nieuwe website 
krijgt NCD een 

Ledennet.

51. 

2002:  oprichting 

van het  NAtIONAAL 

RegISteR vAN 

 COMMISSARISSeN eN 

tOeZICht hOUDeRS.

50. Maart 2001: 
het eerste 

NCD  Ledenboek 
wordt uitge-bracht.

46. De eeRSte MODULe vAN NCD-NyeNRODe COMMISSARISSeN CyCLUS 
vindt plaats in 1995: twee 

cycli per jaar, veertig deelnemers per cyclus.
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‘Er zijn zoveel veranderingen in de pensioenmarkt dat we 
uren over pensioenen kunnen praten’,  zegt Leon van Riet. 
Gaan we niet doen. Wat we wel gaan doen, is duiden waar 
voor ondernemers en bestuurders de kansen en bedreigingen 
liggen in een snel veranderende pensioenwereld. De wet, 
de crisis, de vergrijzing. Wat zestig jaar geleden als stabiele 
oudedagsvoorziening werd opgezet, staat zwaar onder druk. 

tekst  ruuD slieriNgs
beelD YvoNNe braNDwijK

TIJD OM 
SLIMME 
PENSIOEN-
KEUZES TE 
MAKEN
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e  Pensioenwet 
bestaat zestig jaar. De AOW is 
jonger (1957), maar kende een 
voorloper in de ‘Noodwet Ouder-
domsvoorziening’ (1947). Feit is dat 
in die circa zestig jaar het pensi-
oenstelsel nauwelijks veranderd is, 
terwijl de levensduur en de levens-
standaard van de Nederlander juist 
ingrijpend gewijzigd zijn. Pensioe-
nen dreigen onbetaalbaar te worden. 
Maar de crisis heeft de regenten 
wakker geschud, het vertrouwde 
stelsel gaat alsnog op de schop. 
Van Riet: ‘De overheid is zo’n tien 
jaar geleden voorzichtig begonnen 
met het defiscaliseren van het privé 
bijsparen. In het recente regeerak-
koord is afgesproken dat de pensi-
oengerechtigde leeftijd geleidelijk 
wordt verhoogd van 65 naar 67 jaar 
en dat de mogelijkheden om pensi-
oen op te bouwen verder versoberd 
worden.’

Crisis en vergrijzing
‘Het is belangrijk’, zegt Van Riet, 
‘dat er in Den Haag besluiten wor-
den genomen om de problemen van 
vergrijzing en de crisis te pareren. 
De teruggelopen dekkingsgraad van 
pensioenfondsen speelt daarin een 
grote rol. Enerzijds hebben we te 
maken met de volatiliteit op financi-

ele markten en een lage rentestand, 
anderzijds met een dubbele vergrij-
zing: er zijn niet alleen meer oude-
ren, die ouderen worden ook ouder. 
Toen de Pensioenwet en de AOW 
zestig jaar geleden het licht zagen, 
was de levensverwachting veel 
lager. Nu bereiken veel meer men-
sen de pensioengerechtigde leeftijd 
en moet er langer pensioen worden 
uitgekeerd. Dat maakt het duur. 
Daarbij komt dat ook de rendemen-
ten onder druk staan door de crisis. 
We gaan nu naar een pensioenleef-
tijd van 67 jaar, maar ik sluit niet uit 
dat we binnen afzienbare tijd naar 
68 of 69 jaar moeten om de pensioe-
nen betaalbaar te kunnen houden.’

Hard of zacht?
Er gaat dus het nodige verande-
ren. Dat maakt het er voor werk-
gevers en bestuurders die voor hun 
mensen goede pensioenvoorzie-
ningen willen regelen, niet mak-
kelijker op. ‘Het is een complexe 
materie, zonder meer, die bol staat 
van de wetten en regels. Belang-
rijk is dat er voor pensioenfondsen 
naast een zogenaamd “hard nomi-
naal kader” nu ook een “zacht reëel 
kader” komt. In het eerste geval, de 
meest gehanteerde vorm, bouwt een 
werknemer pensioen op naar rato 
van zijn dienstjaren, waarvoor het 
pensioenfonds of de verzekeraar op 
basis van de rekenrente een voor-
ziening aanhoudt. In het tweede 
geval kan er beter rekening gehou-
den worden met de ontwikkelingen 
op de financiële markten: in slechte 

jaren minder pensioenopbouw, in 
goede jaren reserves opbouwen en 
indexeren. De eerste vorm is een 
garantieregeling die lastiger te bud-
getteren is. De tweede vorm is een 
regeling die weliswaar een bepaalde 
uitkering nastreeft maar gebaseerd 
wordt op beschikbare premie en dus 
makkelijker te budgetteren is. Nu 
al zie je bij pensioenverzekeraars 
een verschuiving van de eerste naar 
de tweede vorm. Ook bij pensioen-
fondsen gaat dat gebeuren.’

Risico’s, kansen, keuzes
Hoe kan een werkgever antici-
peren op de veranderingen in het 
stelsel? Het wettelijk kader zal, als 
gevolg van de afspraken die in het 
regeerakkoord zijn gemaakt, wij-
zigen. ‘Verdiep je in de materie, 
zou ik zeggen, en doe dat vooral 
samen met een deskundig adviseur. 
Vaststaat dat de pensioenen duur-
der gaan worden. Maar je kunt de 
wetswijzigingen ook in je voordeel 
gebruiken. Zo zal uiterlijk op 1 
januari 2015 het zachte reële kader 
in wetgeving gegoten zijn. Dat kan 
bijvoorbeeld een moment zijn voor 
werkgevers om, in overleg met de 
ondernemingsraad, over te stap-
pen van een garantieregeling naar 
een beschikbarepremieregeling of 
een variant daarop. Dan ben je als 
werkgever minder afhankelijk van 
rentestanden en ongrijpbare situa-
ties, en niet verplicht om een extra 
voorziening in de verslaglegging 
aan te houden.’
Maar wat is wijsheid? ‘Het is nu de 

peNsioeNeN

7272

Leon van Riet 
(1964) 

is algemeen 
 directeur van 
Delta Lloyd Leven, 
de divisie waar 
alle operationele 
activiteiten rond 
levensverzekerin-
gen in Nederland 
worden onder-
gebracht. Tot en 
met 2010 was hij 
directeur Group 
IT bij Delta Lloyd 
Groep.

Pensioen-
stelsel
 
Het Nederlandse 
pensioenstelsel 
kent drie pijlers: 
1.  een basis-

pensioen voor 
iedereen (AOW), 

2.  het verplicht 
aanvullend 
pensioen voor 
werknemers 
(werkgever en 
werknemer 
spreken dat zelf 
af en betalen 
samen), 

3.   vrijwillig 
 pensioen 
( individueel bij-
sparen).

Consolidatie 
in de markt

Nederland 
telt  circa 400 
pensioen-
fondsen. Volgens 
Van Riet kunnen 
we een verdere 
consolidatie slag 
verwachten: ‘Van 
die 400 zijn er 300 
ondernemings-
pensioenfond-
sen. Voor kleinere 
fondsen wordt het 
steeds lastiger 
alert in te spelen 
op de ontwikke-
lingen. Bovendien 
zijn de eisen die 
aan bestuurders 
gesteld worden 
verscherpt, waar-
door het moei-
lijk is capabele 
bestuurders te 
vinden. En er is 
vaak onvoldoen-
de capaciteit om 
wettelijke veran-
deringen efficiënt 
af te handelen. 
De verwachting is 
dat veel van der-
gelijke fondsen 
zich aansluiten bij 
bedrijfstakpensi-
oenfondsen of hun 
fonds opheffen en 
de verplichtingen 
onderbrengen bij 
een verzekeraar. 
Uiteindelijk zullen 
er misschien 100 
pensioenfondsen 
overblijven.’
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tijd om slimme keuzes te maken. 
Delta Lloyd heeft De Blauwdruk 
Methode (www.deblauwdrukme-
thode.nl) ontwikkeld om het (denk)
proces te doorlopen. Een soort 
quick scan in zes hoofdvragen die 
werkgevers helpt om de juiste keu-
zes voor de pensioenregeling te 
maken in een lastige en snel veran-
derende context.’
 
USP of kostenpost
Volgens Van Riet zijn de aanstaan-
de wetswijzigingen dus vooral ook 
een kans om de rol van het pensioen 
in het secundaire arbeidsvoorwaar-
denbeleid te heroverwegen: ‘Ik kan 
me voorstellen dat bedrijven in bij-
voorbeeld een innovatieve sector er 
veel aan gelegen is om goed perso-

neel aan zich te binden. Daarin kan 
de pensioenregeling een belangrijke 
rol spelen. Maar in bijvoorbeeld de 
maakindustrie, die nu extra hard 
door de crisis wordt geraakt, zal 
men eerder letten op het prijskaartje 
dat aan de pensioenregeling hangt. 
Zeker is dat de regering het twee-
depijlerpensioen gaat versoberen 
en dat werkgevers een pensioen-
regeling meer als een strategisch 
instrument in de arbeidsmarkt kun-
nen inzetten, juist ook in de context 
van vergrijzing en volatiliteit op de 
financiële markten.’

Behoudend én vernieuwend
De trends en ontwikkelingen zijn 
ook voor een aantal pensioendienst-
verleners aanleiding te vernieuwen. 

Delta Lloyd heeft in 2011 samen 
met BinckBank een joint venture 
op de markt gebracht, genaamd 
BeFrank. ‘Een moderne pensioen-
uitvoerder met heldere communi-
catie’, aldus Van Riet. Het is een 
premiepensioeninstelling (PPI) 
gebaseerd op beschikbare premie: 
werkgever en werknemer bepalen 
samen de inleg. De status is 24/7 
actueel en online beschikbaar en 
de deelnemers kunnen projecties 
maken op basis van de ingelegde en 
nog in te leggen pensioenpremie. 
Volgens Van Riet past vernieu-
wing bij een behoudende speler als 
Delta Lloyd is: ‘Wij bestaan langer 
dan tweehonderd jaar, onze aan-
pak is behoudend en we hanteren 
een prudent beleggingsbeleid. Dit 
komt bijvoorbeeld tot uiting in ons 
risicomanagement en in onze balans 
die we op marktwaarde waarderen. 
Bij ons geldt: what you see is what 
you get. We zijn goed gepositio-
neerd voor de toekomst. Onze koers 
blijven we trouw, vooral omdat 
we daarbinnen toch continu onze 
dienstverlening kunnen vernieuwen 
en verbeteren.’

Meer informatie: 
Corporate Clients Delta Lloyd  
(www.deltalloyd.nl/corporateclients)
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Tips voor 
werkgevers 
en bestuur-
ders

- verdiep je in de 
problematiek, 
geef de arbeids-
voorwaarde pen-
sioen aandacht

- ga in gesprek 
met werknemers 
en/of onderne-
mingsraad

- benut de wette-
lijke en financiële 
ontwikkelingen 
in je pensioen-
strategie

- durf stappen te 
zetten om straks 
niet (onaange-
naam) verrast te 
worden

- haal deskundig 
advies in huis, 
vind de beste 
oplossing voor je 
onderneming

Pensioen-
mythe 01
 
 Nederland 
heeft het 
beste 
pensioen-
stelsel

Van Riet: ‘Dat was 
zo in de jaren 1990 
en de eerste jaren 
van de 21e eeuw. 
Maar nu staat de 
dekkingsgraad 
van veel pensi-
oenfondsen zwaar 
onder druk. En 
doordat we pas 
nu de pensioen-
gerechtigde 
leeftijd gaan ver-
hogen, loopt de 
betaalbaarheid 
flinke averij op. 
Ook zijn de meeste 
eindloonregelin-
gen vervangen 
door middelloon-
regelingen of 
beschikbarepre-
mieregelingen.’
 
 
 
Pensioen-
mythe 02

No  worries,  
het komt 
goed met  
je pensioen

Van Riet: ‘Jaren-
lang hebben we 
tegen elkaar 
gezegd: ga maar 
rustig slapen, 
vanaf je vijfen-
zestigste krijg je 
als pensioen 70 
procent van je 
laatstverdiende 
loon. Mooi niet 
dus. Sterker nog: 
als het aan het 
kabinet ligt gaan 
we nog verder 
versoberen en 
mogen werkne-
mers blij zijn als 
ze later nog boven 
40 procent van het 
laatstverdiende 
loon uitkomen.’

a
grenzeloos
sociaal

ls arbeidsrecht-
jurist word ik dagelijks, naast heel 
veel ontslagzaken, geconfronteerd 
met geschillen over functiewaarde-
ring, ziekte, concurrentiebedingen, 
overgang van onderneming, gelijke 
behandeling en uitleg van cao-
bepalingen. Wat ook steeds vaker 
de revue passeert, zijn geschillen 
tussen werkgevers en werknemers 
over het gebruik van social media. 
Internet en social media zijn niet 
meer weg te denken uit ons dage-
lijks bestaan, maar daarmee zijn 
ook de grenzen tussen werk en privé 
vervaagd. Het checken van mail, het 
versturen van een WhatsApp, twitte-
ren en het posten van een bericht op 
Facebook tijdens werktijd is steeds 
meer geaccepteerd. Steeds meer 
werknemers nemen het echter niet 
zo nauw meer met hun uitlatingen in 
social media. Werkgevers kampen 
vaak met de vraag waar zij de grens 
moeten trekken.

Praktiserend
Hoe moet u als werkgever omgaan 
met social media op de werkvloer? 
Mag u als werkgever in de privémail 
en internethistorie van werkne-
mers kijken? Af en toe een privémail 
sturen, iets opzoeken op internet 
of even wat privézaken regelen, dat 
mag, zolang het maar binnen de 
perken blijft. Werkgevers mogen 
gebruik van social media door hun 
werknemers niet verbieden, maar u 
mag als werkgever uw werknemers 
wel controleren als daar een goede 
aanleiding voor is. En als die controle 
oplevert dat die werknemer met het 
plaatsen van berichten de grenzen 

van het betamelijke heeft overschre-
den, dan zou u hem om die reden 
kunnen ontslaan.

Laat ik een voorbeeld geven van 
een zaak waarin de kanonrechter 
zich uitsprak over het gebruik van 
social media. Op Facebook laat een 
werknemer zich negatief en dis-
criminerend uit over een collega. 
De kantonrechter oordeelt dat de 
werknemer daarmee zeer laakbaar 
heeft gehandeld. Zijn uitlatingen op 
Facebook zijn volgens de rechter 
weliswaar onvoldoende om te wor-
den aangemerkt als een dringende 
reden, maar leveren wel grond op 
voor ontbinding van de arbeidsover-
eenkomst. Deze werknemer verliest 
dus zijn baan.

Achterhaald 
Veel conflicten over het gebruik van 
social media hebben verregaande 
gevolgen. Het is daarom verstan-
dig om een goed opgesteld soci-
almediaprotocol te hebben. Echter, 
veel Nederlandse bedrijven hante-
ren achterhaalde protocollen. Maak 
daarom in een protocol duidelijke 
afspraken over het vermelden van de 
bedrijfsnaam. Stel vast welke mede-
werkers mogen reageren uit naam 
van het bedrijf. Maak medewerkers 
duidelijk dat zij ambassadeurs zijn 
en dat zij zich hiervan, ook wan-
neer zij privé handelen, altijd bewust 
dienen te zijn. Zorg dat werknemers 
zich bewust worden van het feit dat 
een bepaalde update op sites als 
Facebook en LinkedIn de werkgever 
imagoschade kan berokkenen. Dan 
is het voor iedereen maar duidelijk! 

Pascal 
 Besselink

Functie:Senior 
Jurist Arbeids- en 
Pensioenrecht bij 
DAS
 
Vorige functies
Procesjurist bij 
FNV Ledenservice
Juridisch mede-
werker bij CNV 
Dienstenbond

Opleidingen
VU Law Aca-
demy (Leergang 
 Pensioenrecht),
Grotius Academie 
(cum laude),
University of 
 Nijmegen

coluMN
beelD Mireille schaap 

‘Goed personeel aan 
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Een jurist die zich verzet tegen de verdere 
juridisering van corporate governance, 
dat lijkt een contradictio in terminis. Maar 
als die jurist tevens lid van de Monitoring 
Commissie Code Banken was zoals Geert 
Raaijmakers, partner bij NautaDutilh, 
maakt dat benieuwd naar zijn uitleg.  
‘Stil blijven zitten als je geschoren wordt 
is nu de foute houding.’

tekst  DirK vaN Der lit 
beelD YvoNNe braNDwijK
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uridisering    ‘Ik maak me zorgen over de juridi-
sering van corporate governance. Er verandert iets 
in dit land. Waar wij altijd geloofden in een principle 
based cultuur waarin algemene principes en ethische 
waarden leidend waren, is de praktijk tegenwoordig 
anders. We veramerikaniseren naar een rule based 
samenleving. Zelfregulering ontmoet steeds meer 
scepsis. Er is een neiging om alles juridisch dicht te 
timmeren. Mensen die zich niet aan de regels houden, 
worden daar keihard op afgerekend. Steeds vaker gaat 
dat bovendien gepaard met naming and shaming; 
een teken van deze tijd waarin social media een 
prominente rol spelen. De persoonlijke aansprakelijk-
heid van bestuurders is in toenemende mate een issue. 
Massaclaims van ontevreden beleggers zijn daarvan 
bijvoorbeeld een uitvloeisel.’

Conflicten   ‘In het Angelsaksische model in zowel 
de Verenigde Staten als Engeland ligt de focus op de 
belangen van aandeelhouders. In Engeland slaagt men 
er echter veel beter dan in de Verenigde Staten in om 
conflicten tussen bestuurders en aandeelhouders buiten 
de rechtszaal op te lossen. Laat dat voor ons in Neder-
land een voorbeeld zijn.’

Regelreflex   ‘In Nederland heerst een regelreflex. 
Er is sprake van een bepaald mechanisme dat in wer-
king trad na de boekhoudschandalen en het ontstaan 
van de financiële crisis. Daardoor werd iedereen 
aangesproken. Als reactie hebben beleidsmakers en 
politici precies gedaan waartoe zij op aarde zijn: regels 
maken. Dat is niet per se fout, maar er gaat een zekere 
ontkenning van de eigen verantwoordelijkheid die 
bestuurders in het bedrijfsleven hebben van uit. Helaas 

lossen meer regels en meer toezicht de problemen 
niet zomaar op. Het leidt onder andere tot risico-avers 
gedrag, waarmee wordt getornd aan het wezen van 
ondernemerschap. Een zekere mate van begrenzing 
van vrijheden is nodig, maar daarbij moet wel oog zijn 
voor een juiste balans.’

Leiderschap   ‘Dat bestuurders van ondernemin-
gen nog te weinig hun verantwoordelijkheid nemen 
begrijp ik wel. Je moet stevig in je schoenen staan 
als je in dit land je nek wilt uitsteken, dat vraagt om 
leiderschap. Toch is dat absoluut nodig. Zelfregulering 
heeft een deuk opgelopen door een gebrek aan com-
municatie. Uit onderzoek is gebleken dat mensen slecht 
op de hoogte zijn van de Corporate Governance Code 
en de Code Banken. Terwijl ze na een toelichting op 
de inhoud van die codes aangeven deze thematiek erg 
belangrijk te vinden.’

Dialoog   ‘Bestuurders van ondernemingen zijn 
zich er vandaag de dag steeds vaker van bewust dat 
er veranderingen nodig zijn. Ze ontwikkelen een visie 
op het belang van de eigen stakeholders, maar zoeken 
nog te weinig de dialoog met de buitenwereld. Dat 
geeft regelgevers het idee dat er onder bestuurders 
van ondernemingen überhaupt geen animo is om hun 
verantwoordelijkheid te nemen. Met als gevolg dat ze 
weer nieuwe regels gaan maken. Dat moeten we niet 
laten gebeuren.’

Symboolpolitiek   ‘De regelgeving rondom het 
maximum aantal commissariaten per persoon heeft 
inmiddels kracht van wet. Juristen zijn het er wel over 
eens dat dit een vorm van laagkwalitatieve wetgeving 
met een hoog symbolisch karakter is. Zelfregulering 
kan in dit geval tot een beter resultaat leiden dan deze 
hard and fast rule. Hetzelfde geldt in feite voor de 
wetgeving die nu in voorbereiding is ten aanzien van 
het bevriezen van de waarde van aandelen en opties in 
het geval van een overname. Dit is opnieuw een voor-
beeld van doorgeslagen regeldrang. Nog afgezien van 
het feit dat de incentive voor zowel slecht als excellent 
ondernemerschap vreemd genoeg identiek is, zit de 
regel technisch ook niet goed in elkaar. Elke jurist kan 
zo een paar manieren verzinnen om in de praktijk aan 
deze regelgeving te ontkomen.’

Besluitvorming   ‘Bestuurders en commissaris-
sen moeten zowel naar de formele als de materiële 
kant van corporate governance kijken. Men zegt vaak: 
papier is geduldig, het is allemaal mensenwerk, wat 
telt is wat er in de praktijk gebeurt. Dat is waar, maar 
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rechters kijken altijd eerst naar de formele kant. Zijn 
de waarborgen voor een goede besluitvorming vastge-
legd? Een rechter zal zich niet snel een oordeel aanme-
ten over de vraag of er te grote risico’s zijn genomen, 
maar wel een uitspraak doen over de mate waarin pro-
cessen en procedures zorgvuldig zijn nageleefd. Aan 
de materiële kant gaat het om gedrag en cultuur. Ook 
over deze thematiek hebben regelgevers een mening. 
Terwijl dit bij uitstek een terrein is voor de eigen ver-
antwoordelijkheid van directeuren en commissarissen. 
Komt iedereen in de boardroom voldoende aan bod? 
Ligt het gevaar van group think op de loer? Moeten 
we een vorm van tegenspraak door een externe buiten-
staander organiseren? Hier heeft de voorzitter van de 
raad van commissarissen een belangrijke sturende rol.’

Best practices   ‘Het is niet zo heel moeilijk 
om te leren van best practices. Vergaderen zonder het 
bestuur van de onderneming is voor veel commis-
sarissen eigenlijk nog geen serieuze optie omdat het 
bedreigend over kan komen. Terwijl veel ondernemin-
gen er al goede ervaringen mee hebben door zoiets niet 
ad hoc op te tuigen, maar het als standaardroutine voor 
elke RvC-meeting te beschouwen. Dan begin je als 
raad van commissarissen zonder bestuurders en spreek 
je door wat er speelt. Op dezelfde manier sluit je de 
vergadering af en evalueer je of de juiste vragen zijn 
gesteld. In de praktijk blijkt dat heel goed te werken 
en is dat voor niemand bedreigend. Het is echt geen 
rocket science, maar je moet er wel voor openstaan.’

Onwennig   ‘Raden van commissarissen worstelen 
in toenemende mate met de vraag hoe intensief het 
toezicht moet zijn. De discussie over invoering van one 
tier boards wordt steeds vaker gevoerd. Veel commis-
sarissen zijn daar huiverig voor, ook omdat ze vrezen 
voor een grotere mate van aansprakelijkheid. Bestuur-
ders zijn trouwens ook nog onwennig. Als je geschoren 
wordt moet je stil blijven zitten, wordt wel gezegd. Ik 
denk dat dit nu een foute houding is. We zitten in een 
situatie die noodzaakt tot het opfrissen van bestaande 
codes, in het licht van herstel van vertrouwen. Maar 
het is niet een commissie corporate governance die dat 
in de praktijk gaat brengen. Dat moeten bestuurders 
van ondernemingen zelf doen.’

Momentum   ‘Besef wel: Nederlandse onderne-
mingen zijn op het gebied van corporate governance 
sinds de jaren tachtig van heel ver gekomen. Er is 
enorm veel vooruitgang geboekt op het gebied van 
checks and balances voor goed ondernemingsbestuur. 
Commissarissen zijn meer dan ooit gecommitteerd aan 

hun rol van toezichthouder. De eisen zijn steeds hoger 
geworden, maar in de praktijk bewijzen commissaris-
sen dat zij hun rol absoluut serieus nemen. Met het 
initiatief om een corporate governance code in het 
leven te roepen hebben bestuurders en commissaris-
sen ooit een belangrijke stap van wezenlijke betekenis 
genomen. We moeten de behaalde winst nu niet inleve-
ren, het is zaak om de eigen verantwoordelijkheid naar 
een volgend niveau te tillen. Daarbij is het goed om 
te beseffen dat een code geen juridisch document met 
regels en sancties is, maar een instrument om de dia-
loog te faciliteren. Nu je in toenemende mate scepsis 
bij het publiek en bij politici ziet, denk ik dat bij uitstek 
sprake is van een nieuw momentum.’ 

‘Vergaderen zonder 
het bestuur van de 
onderneming is voor 
veel  commissarissen  
nog geen serieuze  
optie. Zonde.’
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data is de 
toekomst!

Weet vandaag wat klanten morgen willen: 
De analyse van real-time gegevens levert essentiële informatie op over het 
gedrag van uw klanten. Door middel van Big Data management, is een snelle 
analyse van data mogelijk, waardoor een onderneming snel kan reageren en 
meer kansen kan benutten. Dit betekent dat u gericht kunt werken aan de 
producten die uw klanten in de toekomst eisen. 
www.t-systems.nl/zero-distance
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54. 
in 2003 gaat de NCD/tIASNIMbAS MASteRCLASS DIReCteUReN van start voor directeuren om zich verder te ontwikkelen in hun directeursfunctie en/of hun kennis op te 
frissen.



Boardroom consultant Jaap van Manen 
werd twee jaar geleden commissaris bij De 
Nederlandsche Bank. De kritiek luidde dat 
hij ‘te oud’ was. De nu 62-jarige glimlacht 
minzaam. ‘Ik zal ermee moeten leren leven 
dat sommigen mij als bejaard beschouwen. 
Mijn cliënten denken er anders over.’ 

Het is kil 
geworden in de 
bestuurskamer
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wee keer blijven 
zitten op school en toch nog hoogle-
raar en commissaris worden. Voor 
iedere ouder met luie tienerkinderen 
is de carrière van Jaap van Manen 
een houvast. Na zijn schooltijd stu-
deerde Van Manen economie en 
accountancy in Groningen, waarna 
hij in dienst kwam bij een voorlo-
per van PricewaterhouseCoopers. 
Hij werd er partner, kreeg een aan-
stelling als hoogleraar accountant-
scontrole, promoveerde en groeide 
uit tot autoriteit op het gebied van 
corporate governance. Hij doceert, 
adviseert en heeft diverse commis-
sariaten. Twee jaar geleden ver-
ruilde hij PwC voor adviesbureau 
Strategic Management Centre in 
Laren. Daarmee keerde Van Manen 

terug naar het dorp van zijn jeugd. 
In de lommerrijke brinkgemeente 
had zijn vader een autoverhuurbe-
drijf. Senior overleed toen zijn zoon 
18 jaar was. Hij was te jong om het 
bedrijf over te nemen. Gelukkig 
maar. ‘Al vrij snel ontdekte ik dat 
mijn passie bij adviseren ligt. Als 
directeur van een autoverhuurbe-
drijf was ik waarschijnlijk minder 
tot mijn recht gekomen.’

Te veel opzichter
‘Een van de dingen die ik me nog 
goed uit mijn jeugd herinner’, ver-
volgt Van Manen, ‘is hoe belang-
rijk de accountant was voor mijn 
vader. Die man was zijn belangrijk-
ste adviseur. Ze hadden een ver-
trouwensband en groot wederzijds 
respect.’ Mede door deze ervaring 
koos de zoon voor een loopbaan in 
de accountancy. 
Van Manen heeft het altijd essen-
tieel gevonden dat hij als controle-
rend accountant ook adviseur was 
van de bestuurder. En wat betreft 

de commissaris denkt hij ook dat 
deze effectiever is vanuit een stevi-
ge adviseursrol dan uitsluitend als 
controlerende toezichthouder. ‘Ik 
vind de commissaris tegenwoordig 
te veel opzichter en speurneus. En 
te weinig klankbord en sparring-
partner. Het is kil geworden in de 
bestuurskamer.’ Hij pleit voor meer 
warmte in de onderlinge contacten. 
Dat bestuurders en commissaris-
sen elkaar óók kennen van de golf-
baan vindt Van Manen prima. ‘In 
tijden van crisis, waarin je schouder 
aan schouder moet staan, is het een 
voordeel dat je elkaar ook persoon-
lijk kent en waardeert.’ Hij kan zelf 
overigens niet met club en golfbal 
overweg.

Zwemmen zonder handen
Goede persoonlijke contacten tus-
sen bestuurders en commissaris-
sen betekenen niet dat Van Manen 
terug wil naar de situatie van vóór 
de code-Tabaksblat. Het beruchte 
‘old boys network’, weet u nog. De 
commissaris heette toen vaak een 
vriendje van de bestuurder te zijn 
met wie het prettig tafelen en siga-
ren roken was. Van die clichébeel-
den heeft Van Manen nooit veel 
willen weten, maar in zijn promo-
tie uit 1999 legde hij wel de vinger 
op de zere plek. De commissaris, 
zo stelde hij vast, werd vaak gese-
lecteerd op een gebrek aan sector-
specifieke kennis en was voor zijn 
informatie ook nog eens afhanke-
lijk van de raad van bestuur. Dat 
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was zwemmen met twee handen 
op de rug. Van Manen: ‘Tabaks-
blat heeft veel ten goede veranderd. 
De informatievoorziening is ver-
beterd, de rol van de secretaris ver-
sterkt, bestuurders zijn zich meer 
van bewust van hun “brengplicht” 
en commissarissen van hun “haal-
plicht”. Maar het betekent niet dat 
we er al zijn.’ De hoogleraar corpo-
rate governance betreurt het dat de 
code voor banken en verzekeraars 
aanleiding is geweest om klakke-
loos beschermingsconstructies op 
te heffen. Het tegemoetkomen aan 
kortetermijnwensen van aandeel-
houders is in de financiële sector 
funest gebleken. ‘De commissie-
Tabaksblat wilde aandeelhouders 
meer macht geven. Dat was nodig. 
Maar er is onvoldoende onderkend 
dat financiële instellingen, met hun 
specifieke rol in de economie, uit-
zonderingen behoeven.’

Volgende stap zetten
Wat ook niet is veranderd, con-
stateert Van Manen, is de invul-
ling van de commissarisrol. ‘Het 
gaat nog steeds vooral over finan-
ciële resultaten. Het bestuur had 
doelen en met een aantal parame-
ters wordt vastgesteld of die doelen 
zijn behaald. Maar dat is achter-
uitkijken! Een of twee financieel 
specialisten in de raad van commis-
sarissen is genoeg. Dan kan de rest 
zich bezighouden met de essentie: 
de dilemma’s van de bestuurder. 
Welke basis hebben de strategische 
plannen? Wat staat die plannen in 
de weg? Hoe krijgt het bestuur de 
organisatie mee in die plannen? En 
vertalen alle managers het strate-
gische plan op dezelfde manier? 
Daarin moet de commissaris de 
bestuurder bijstaan, coachen en met 
beide benen op de grond houden.’
De kern is praten en luisteren. 

En niet alleen met de raad van 
bestuur. Volgens Van Manen moet 
de commissaris ook contact zoe-
ken met mensen buiten de top van 
de organisatie. Onderzoeken of 
er in de organisatie sprake is van 
‘een gedeelde logica’. ‘Sommige 
bestuurders hebben slechte erva-
ringen met commissarissen die met 
lagere echelons praten. Maar het is 
wel de volgende stap die de com-
missaris moet maken.’ Waaraan 
Van Manen toevoegt dat hij veel 
toezichthouders voor die rol nog 
niet klaar acht. ‘Het vraagt nogal 
wat van de professionaliteit van de 
commissaris om in het bedrijf rond 
te lopen, belangrijke geluiden op 
te pikken en deze te bespreken met 
de bestuurder, zonder dat de com-
missaris zelf op de bestuurdersstoel 
gaat zitten.’ 

Verstandsverbijstering
Die rol vraagt om uitstekende ‘soft 
skills’. Om die te verbeteren start de 
NCD met specifieke opleidingen. 
Uiteindelijk wil NCD een certifi-
cering van bestuurders en commis-
sarissen die hun soft skills hebben 
ontwikkeld. Van Manen juicht het 
NCD-initiatief toe. ‘De tijd van 
besturen per decreet ligt achter ons. 
Om effectief te zijn moet je kunnen 
sturen op gedrag. Dat vereist kwali-
teiten en vaardigheden die de huidi-
ge generatie niet van nature bezit.’ 
Bij certificering heeft Van Manen 
gemengde gevoelens. Het certifi-
ceren van opleidingen is altijd een 
goede zaak, vindt hij. ‘Maar aan 
het certificeren van commissaris-
sen zit een risico, namelijk dat de 
wetgever erop duikt en zegt: je mag 
alleen nog commissaris worden 
als je gecertificeerd bent. Daarmee 
hollen we de ondernemingsvrijheid 
uit.’ De Wet Bestuur en Toezicht 
is daar een voorbeeld van. ‘Na de 
zelfregulering van Tabaksblat heeft 
de Tweede Kamer in een vlaag van 
enthousiasme gemeend het aantal 
commissariaten te moeten maxime-
ren. Op zich goed. Maar deze wet 
slaat door. Niet alle commissariaten 
kosten evenveel tijd.’ 

Method acting?
Van Manen is een omvangrijke man 
die een gemoedelijke indruk maakt. 
Eén soft skill bezit hij in hoge mate, 
en dat is de gave om te vertellen. 
Maar hij kan ook luisteren. Wíl 
luisteren. Naar opera’s van Mozart 
en Verdi. Maar vooral naar men-
sen. ‘Ik ben enorm geïnteresseerd in 
anderen en de vraagstukken waar-
mee zij worstelen’, zegt hij op de 
vraag wat hem drijft. ‘Het meest in 
mijn element ben ik in adviesge-
sprekken. Of dat nu met studenten, 
onderzoekers of bestuursleden van 
een multinational is.’ Van Manen 
investeert zelf ook in soft skills. Zo 
nam hij met zijn vakgroep onlangs 
deel aan een cursus ‘theatertech-
niek’. Om de doceerkwaliteiten te 
verbeteren. ‘Ontzettend leuk. Ik heb 
met name geleerd hoe je de aan-
dacht van een groot publiek langer 
vast kunt houden. Hoe je een ver-
haal spannend houdt, wat je met 
mimiek kan doen, hoe je echt con-
tact maakt met je toehoorders.’
Niet dat iedere commissaris of 
bestuurder nu een Hamlet moet 
worden of met een sterk staal-
tje method acting zijn punt dient 
te maken tijdens vergaderingen. 
Maar Van Manen ziet dat het voor-
al misgaat in de communicatie. 
Enige theaterkennis kan bestuur-
ders en commissarissen van dienst 
zijn. ‘Vergaderingen zijn altijd te 
kort. Vanuit het idee dat je snel to 
the point moet komen, zijn com-
missarissen soms te direct, te con-
fronterend. Dat is contraproductief. 
Als je iets wilt bereiken, moet je 
de ander juist ruimte geven.’ Van 
Manen spreekt uit eigen ervaring. 
‘Toen ik op school twee keer bleef 
zitten, hebben mijn ouders mij nooit 

 veroordeeld. Ik kreeg de ruimte 
fouten te maken en die te herstel-
len.’

Levenskunst op leeftijd
In 2010 werd hij commissaris bij De 
Nederlandsche Bank. Het leidde tot 
kritiek. Sommigen zagen hem als 
representant van het old boys net-
work. Anderen vonden hem te oud 
om de noodzakelijke veranderingen 
bij de bank te kunnen begeleiden. 
De bekritiseerde reageert stoïcijns. 
‘Old boys network? Als je het aan 
de mensen van dat netwerk vraagt, 
denk ik niet dat ze mij tot een van 
hen zullen rekenen.’ En wat zijn 
leeftijd betreft: inderdaad, ook voor 
hem gelden de wetten van het ouder 
worden. Hoe ondergaat hij die? 
‘Mijn klanten zien mij gelukkig niet 
als te oud.’ Dan, meer filosoferend: 
‘Ben je jong, dan is je perspectief 
dat je nog vele jaren hebt. Ik rea-
liseer me dat mijn resterende tijd 
beperkt is. Maar door mijn erva-
ring bezit ik als zestiger een grotere 
levenskunst. Ik haal veel meer uit 
een dag dan toen ik nog die enorme 
zee van tijd had.’ 
Bij DNB kreeg Van Manen het 
direct voor zijn kiezen. Bankpre-

sident Nout Wellink zwaaide af en 
moest worden opgevolgd. De com-
missarissen hadden een andere 
kandidaat op het oog dan de aan-
deelhouder, het ministerie van 
Financiën. Die kreeg zijn zin en 
benoemde Klaas Knot. Van Manen 
vindt het ongemakkelijk te pra-
ten over specifieke gebeurtenissen. 
Maar hij wil wel antwoorden op de 
vraag wat voor hem belangrijke les-
sen als commissaris zijn geweest: 
‘Ben je als commissaris ergens van 
overtuigd, geef dan niet te snel toe. 
Aan de andere kant moet je ook 

van mening durven veranderen. 
Dat blijkt in de praktijk lastig. De 
positie die je als commissaris hebt 
ingenomen, staat op papier. Als je 
tussen twee vergaderingen tot een 
ander inzicht komt, is het moeilijk 
anderen ervan te overtuigen dat van 
gedachten veranderen heel normaal 
en zelfs gezond is.’

Minder extern toezicht
We praten over de toestand van de 
economie en het defaitisme dat zich 
van Nederland lijkt te hebben mees-
ter gemaakt. Het zal tijdelijk zijn, 
zoals elke crisis tijdelijk is. Maar 
voorlopig zitten we er middenin. 
Nederland moet weer ondernemend 
worden, vindt Van Manen. ‘Geta-
lenteerde mensen kiezen nu te vaak 
voor vastigheid. We zijn wel erg 
risicomijdend geworden.’ Een voor-
beeld van overdreven voorzichtig-
heid is dat commissarissen geen 
eigen aandelen mogen bezitten, uit 
angst dat ze alleen uit zijn op per-
soonlijk gewin. ‘Aandelenbezit cre-
eert verbondenheid. Dat is goed, 
mits je naar de lange termijn kijkt 
en als bestuurder niet meteen wilt 
cashen. Aandelen kopen en houden 
is prima. Als je verkoopt tijdens je 
zittingstermijn, dan lijk je op een 
kapitein die het schip verlaat.’ 
Volgens Van Manen leert de cri-
sis dat toezichthouders nooit meer 
akkoord mogen gaan met zaken die 
zij zelf niet begrijpen. ‘Als com-
missaris ben je intelligent. Begrijp 
je niet hoe iets werkt, dan is het 
gewoon te complex. Ingewikkeld-
heid mag niet beloond worden.’ 
Gemakzuchtig en ronduit kwalijk 
vindt Van Manen dat er veel te veel 
op externe toezichthouders wordt 
geleund. ‘Extern toezicht heeft 
intern toezicht lui gemaakt. “Als 
zij niets zeggen, waarom zou ik het 
dan doen?” Die houding. Ik zie dat 
in het bedrijfsleven, de zorg, het 
onderwijs en bij woningbouwcor-
poraties. Mijn oplossing? Minder 
extern toezicht. En vooral minder 
extern toezicht dat de indruk wekt 
alles in de hand te hebben. Laten we 
zelf blijven nadenken.’

‘Een cursus  
theater techniek  
kan ik elke 
commissaris 
aanraden’

‘Een goede 
commissaris  
geeft een ander 
ruimte’
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de passies 
van jaap van 
manen

‘Ik hou van luiste-
ren en vertellen. 
Adviseren geeft 
mij buitengewoon 
veel voldoening. 
Privé hou ik van 
opera’s en beel-
dende kunst. 
Mijn hart ligt bij 
de impressionis-
tische schilder-
kunst. Maar ook 
moderne kunst 
op zijn tijd. Het is 
gezond af en toe 
geschokt te wor-
den.’  

achtergroND

55. 
In 2006 vindt 

er een SpeCIALe LeDeNweRvINgSACtIe plaats IN SAMeNweRkINg Met SOS-kINDeRDORpeN. voor ieder nieuw lid doneert de NCD 100 
euro. 
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h

Zestig en 
opnieuw 
beginnen

Harry  
Starren 

(1955) is een 
Nederlandse  
schrijver en 
docent. Hij was 
onder meer werk-
zaam als weten-
schappelijk 
 onderzoeker, uni-
versitair docent 
en directeur van 
een onderzoeks- 
en  adviesbureau. 
Ook was hij 
directeur van het 
PAO Bedrijfs- en 
Bestuursweten-
schappen. Tot mei 
2012 was  Starren 
algemeen direc-
teur van De Baak 
Management 
 Centrum VNO-
NCW.

ij zit met 
glim ogen voor me. ‘Ik ben bezig 
met een eigen huisstijl.’ Hij heeft, 
dat is wel duidelijk, geen ‘zicht op 
 pensioencursus’ nodig. Rob is, zo 
zegt hij, zijn hele leven in dienst 
geweest. De laatste twaalf jaar als 
directeur. Hij heeft niet stilgezeten. 
Zijn levensstijl (‘het is ook genetisch, 
mijn vader had het ook’) heeft hem 
een recente bypassoperatie opgele-
verd. Hij had hart voor de zaak.

en nu begint hij voor zichzelf. Zes-
tig. Hij is de enige niet. Veel onder-
nemende landgenoten stellen de 
pensioenleeftijd uit. Nu ik erover 
nadenk: ik ken onder mijn bekenden 
niemand die er na zijn pensioen de 
brui aan geeft. Rob laat lachend de 
sores van uren durende vergaderin-
gen achter zich en richt zich op waar 
hij goed in is.

nu ik naar Rob kijk, wens ik meer 
mensen pensioen. Het is een aardige 
oefening die ik wel eens in een coa-
chingsgesprek doe. Wat ga je doen 
na je pensioen? De meesten denken 
even, en veren dan op. Ze formuleren 
waar ze goed in zijn en plezier in heb-
ben. Dan laat ik een pauze vallen (het 
is een vak van zwijgen). En dan vraag 
ik: wat let je om dat nu al te doen?

na De gebruikelijke bezwaren die 
tussen droom en daad staan, laten 
we samen een pauze vallen. Die mag 
wel even duren. Robert Kennedy 
zei ooit: ‘De meeste mensen vragen 
waarom? Ik vraag: waarom niet?’

Hoe Weet je of een beslissing de 
goede is? Dat weet je, zei Rinus Plat-
schorre mij ooit, door wat je voelt als 
je hem genomen hebt. Ik herkende 
dat wel. Het is een soort van opluch-
ting, je wordt er lichter van. 

mijn beiDe ouDers stierven voor 
ze 65 waren. Het pensioen was voor 
hen een luchtspiegeling gebleven: 
uitgestelde ambitie. Ik heb daaruit 
een les geleerd. Je kunt – als het je 
gegund is – maar beter met pensioen 
gaan als het nog kan. Zevenenvijftig 
was ik toen ik de loondienst verliet. 
Er net tussenin. En eerlijk is eerlijk: 
op de dag dat de hypotheek op mijn 
huis was afgelost. 

rob telt intussen zijn zegeningen. 
Zeker, hij heeft zekerheden. En dat 
maakt het makkelijk. Maar hij heeft 
een prijs betaald die misschien ver-
meden had kunnen worden. We pein-
zen. Hij kijkt me aan. ‘Misschien’, 
mijmert hij, ‘had ik het eerder moe-
ten doen.’ Ik mompel wijsneuzerig 
dat Kentucky Fried Chicken begon-
nen is door een gepensioneerde 
kolonel. De vergelijking ontgaat Rob, 
dat is duidelijk.

Wanneer is het goede moment? 
We zullen het nooit weten.

‘Hoe voel je je?’ vraag ik. ‘Jonger’, 
zegt hij. ‘Een stuk jonger dan zestig.’ 

en Dan bedenken we dat we 
 eigenlijk niet eens weten hoe zestig 
hoort te voelen.

beelD Mireille schaap 
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56. 
De NIeUwe 

gILDeSeRvICe start 

in 2009. Deze biedt 

leden de gelegenheid 

om gedurende langere 

tijd een medelid als 

klankbord te 

hebben.
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Executive Health Management
Beukenhorst Oost | Wegalaan 42 | 2132 JC Hoofddorp

Executive Health Management  
beschikt in Hoofddorp over een 
centrum waar Medisch Onder- 
zoek wordt verricht ten behoeve 
van professionals en executives. 
De onderzoeken die er worden 
uitgevoerd, zijn inhoudelijk tot 
stand gekomen na jarenlange  
ervaring en ontwikkelingen op het  
gebied van medische vroeg-diag-
nostiek. 

Het vroeg diagnostisch onderzoek is 
belangrijk om individuele gezond-

heidsrisico’s vast te stellen. De execu-
tives, managers en professionals zijn bij 
uitstek personen die onderkennen dat 
een proactieve houding ten overstaan 
van eigen fysieke- en mentale gezond-
heid een belangrijke factor is om te 
presteren op topniveau. 

Een bedreiging van eigen kunnen 
wordt een bedreiging voor de con-
tinuïteit van hun levensproject, het 
bedrijf, de onderneming, de klanten-
portefeuille.
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60 jaar jong en dat vieren we! Ons jaarthema 
‘Dare to Share’ loopt als een rode draad door 
alle activiteiten, met natuurlijk het jubileum 
op 2 november als hoogtepunt. Een ding 
hebben al onze events gemeen: ze inspireren 
en motiveren om het beter en anders te doen. 
In een vertrouwde omgeving je passie voor 
leiderschap delen. Dat is de NCD. 

tot ziens

Avondcolleges
Hoogwaardige kennisover-
dracht aan een groep van 
maximaal 30 deelnemers, 
zodat er ruimte is om met 

elkaar in gesprek te gaan: daar staan 
de NCD Avondcolleges om bekend. We 
organiseren ook in kwartaal 3 en 4 weer 
een reeks Avondcolleges. 
Data: 12 september, 8 oktober, 14 november  

en 10 december 2013 

12.09
Avondcollege 
(01)

17.09
prinsjes dag-
congres (06)

27.09
NCDOpen 
 golftoernooi 
(05)

08.10
Avondcollege 
(01)

15.10
Minicongres    
in de regio (03)

02.11
Jubileum NCD 
60 jaar JONg! 
(02) 

14.11
Avondcollege 
(01) 

20.11
Minicongres    
in de regio (03)

10.12
Avondcollege 
(01)

13.12
ChANge in 
business- 
congres (07)

Jubileum NCD  
60 jaar JONG! 

het grote feest: de 
NCD bestaat 60 jaar 

en dat mag gevierd 
worden! Opgericht 

als Nederlandse 
vereniging van 

Commerciële 
Directeuren zijn 
we gegroeid tot 
de Nederlandse 
vereniging van 

Commissarissen 
en Directeuren; 

het platform voor 
Leiderschap & 

toezicht.
 Datum: 2 november 2013 

Minicongres  
in de regio
In 2013 organiseren wij 
samen met een aantal 
districten drie mini-

congressen. Een congres waar een 
thema centraal staat en dat plaatsvindt 
in de regio, waardoor de reisafstand 
minimaal is. 
Data: 15 oktober en 20 november 2013

Fun event
Een bijeenkomst met 
een ander karakter, een 
bijeenkomst waarin ont-
moeten, gezelligheid en 

netwerken vooropstaan. In 2012 organi-
seerden wij een bezoek aan de  Floriade 
en juichten wij onze Oranjespelers toe 
tijdens de EK-oefenwedstrijd tegen 
Noord-Ierland. Ook in 2013 zoeken wij 
weer bijzondere events voor u! 
Data: nog niet bekend 

NCDOpen   
Golftoernooi
Op 27 september 2013 
vindt het landelijke 
NCD Open plaats. U 

kunt individueel meespelen. Wij 
beloven u een geweldige dag met 
leuke verrassingen! Wij nodigen u van 
harte uit om tijdens dit toernooi een 
relatie kennis te laten maken met onze 
vereniging. 
Datum: 27 september 2013

Prinsjesdag-
congres
De derde dinsdag van 
 september is een belang-
rijke dag voor ons land. Op 

17 september presenteert de regering 
haar plannen voor het komende jaar. 
We laten ons door een ervaren politieke 
gids de fijne kneepjes uitleggen, kijken 
samen naar de troonrede en ‘vertalen’ 
die met een expert naar de praktijk van 
alledag en de wereld van morgen. We 
sluiten af met ‘onze conclusies’, die we 
ook wereldkundig gaan maken. De NCD 
laat van zich horen. 
Datum: 17 september 2013 

CHANGE in 
 Business-  
congres ‘Met 
vertrouwen de 
 toekomst in’ 

Met de intentie om zoveel mogelijk 
ondernemers, beslissers en bevlogen 
mensen te inspireren om mee te den-
ken, te delen en elkaar te inspireren 
hoe het anders kan. Om zo samen lef en 
vertrouwen te ontwikkelen, zodat dat 
positief en bewust zakendoen tot echte 
CHANGE in Business leidt. Of dat zo 
werkt, kunnen we alleen ondervinden 
als we het ook echt gaan DOEN! En daar 
bieden we voldoende kansen voor. Dus 
voel je uitgenodigd en DOE mee.  
www.changeinbusiness.nl  
Datum: 13 december 2013

beelD gettY iMages

NcD-eveNts

marjoleinrams
Sticky Note
HIGHRES volgt, vraag staat uit bij Elma/Jan Bakker om vanuit hun account op te vragen...

hier heel goed op de leesbaarheid hebben, indien nodig mag het beeld naar de randen toe naar wat donkerder verlopen. wel belangrijk dat het ook lekker fris oogt, met name de taart.
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Tik, tik, tik…
Zestig jaar NCD. De tijd tikt rustig door. Voor Andrew Brom, directeur van 
Steltman Watches, is tijd een echte passie. Nog meer dan andere directeuren 
en commissarissen heeft hij er elke dag mee te maken. Voor ExecutiveNL 
koos hij zijn favoriete zes modellen horloges uit.   
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 Breguet, 
tourbillon
 
A. Breguet is decen-
nialang de leve-
rancier van diverse 
koningshuizen. Hij is 
de grondlegger van 
de moderne hor-
logetechniek, het 
automatische uur-
werk en van wat nog 
steeds beschouwd 
wordt als een van de 
mooiste complicaties 
in de uurwerktech-
niek: de Tourbillon. 
Gepatenteerd in 1801 
is de Tourbillon van 
Breguet nog altijd 
het referentiekader 
voor ieder merk. In 
2013 heeft Breguet 
opnieuw de toon 
gezet met een auto-
matisch uurwerk met 
Tourbillon. In dit uur-
werk is een revoluti-
onair opwindsysteem 
gepresenteerd.

 Cartier, 
tank Louis 
Cartier 
 
Juwelier Louis Cartier 
raakte geïnspireerd 
door de Amerikaanse 
tanks die rond 1917 
door de straten van 
Parijs reden en ont-
wierp DE klassieker, 
de Cartier Tank Louis 
Cartier. Rechthoe-
kige kast, geënt op de 
rupsbanden van de 
Amerikaanse voer-
tuigen, traditionele 
Romeinse indexe-
ring uitgevoerd in 
geel-goud aan een 
alligatorlederen 
band. Geheel toeval-
lig opende Steltman 
Juwelier in datzelfde 
jaar haar deuren aan 
het Noordeinde in 
Den Haag.

 Jaeger-
leCoultre, 
 Reverso 
 Classique  
 
In de winter van 1930-
1931 reisde zakenman 
Cesar de Trey door 
India en woonde daar 
een polowedstrijd bij. 
Een van de spelers 
met een gebroken 
glas van zijn horloge 
daagde zakenman 
De Trey uit om een 
horloge te leveren dat 
robuust genoeg was 
om te dragen tijdens 
het polospelen. Cesar 
overlegde met zijn 
vriend Jacques-David 
LeCoultre, eige-
naar van LeCoultre 
Manufacture-fabriek. 
Samen ontwikkelden 
zij een elegant hor-
loge waarvan de kast 
gedraaid kon wor-
den, zodat het glas 
beschermd werd. In 
1937 gingen Jaeger en 
LeCoultre definitief 
samenwerken.

IWC, 
 portugieser
 
Het Zwitserse 
Schaffhausen 
vormt de bron van 
een revolutie: F.A. 
Jones opende 
daar zijn eerste 
uurwerkfabriek. 
Heldere vormgeving, 
fraaie uurwerken, een 
duidelijke collectie 
met de nadruk 
op een sportief-
klassieke uitstraling. 
Beginjaren ’40 
introduceerde IWC 
Schaffhausen de 
Portugieser: duidelijk 
vormgegeven 
grote horloges, 
geïnspireerd op 
de zakhorloges. 
De Portugieser 
Chronograaf (3714), 
een mechanisch 
uurwerk met 
chronograaf, geldt 
al jaren als het 
toonbeeld van 
sportieve elegantie. 

Chopard, 
happy Diamond
 
Met de introductie 
van de Happy 
Diamonds in 1976 
zorgde Chopard voor 
een nieuw soort 
juweel-horloge: 
draagbaar en niet 
alleen geschikt als 
‘avondhorloge’, 
een mooie mix van 
een juweel en een 
horloge. De nieuwe 
kwartstechnieken 
zorgen voor een 
nauwkeurig uurwerk 
dat niet veel ruimte 
inneemt en heel 
praktisch is in het 
dagelijks gebruik.

Patek 
Philippe, 
 Annual 
 Calendar
 
De standaard voor 
de horloge-industrie, 
perfecte afwerking, 
tijdloze vormgeving, 
de Annual Calendar 
herkent het aantal 
dagen per maand en 
dient slechts eenmaal 
per jaar bijgesteld te 
worden.

marjoleinrams
Sticky Note
opnieuw en netjes vrijstaand maken
de psd die ik heb geplaatst staat niet in de links om verwarring te voorkomen; wel het de originile jpg met zwarte achtergrond
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in 60 weetjes

tot slot:  
wat in 1953 
begon, gaat in 
2013 vrolijk 
verder. de 
ncd-das mag  
altijd! 

57. 
1 januari 2010: 

het secretariaat 

verhuist van 

gorinchem NAAR 

DRIebeRgeN.

60. 
2013: van een meer 

zakelijke insteek 

in het begin, legt de 

NCD de FOCUS NU Op De 

peRSOONLIJke kANt 

vAN het ZAkeNDOeN. 

58. Op 7 maart 2010 is er een SpeCIALe theMAbIJeeNkOMSt vOOR 
vROUweLIJk tOptALeNt, met 

een exclusieve preview 
van de haute Couture Collectie 2010 van FRANS MOLeNAAR. 

59. Sinds 2011 is er een twitter-account:  @NCDtwIt. Ook zijn er verschillende LINkeDIN-gROepeN.
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